
روی اعصاب مردم راه نروید... 
  روی اعصاب مردم راه نروید. این یک درخواست عاجزانه 
از کسانی است که به تلویزیون می روند و هرچه می خواهند 
می گویند. مثل زینب ابوطالبی، نادر طالب زاده و محمد 
صادق کوشکی. نظرات این سه که یکی در قامت مجری 

است و دو تن دیگر در لباس کارشناس، در فضای مجازی دست به دست می شود و مردم 
واکنش های مختلفی به آن نشان می دهند. واکنش هایی که بسیاری از آنها منفی است.

قلب مردم درد دارد. آنها در این روزها هر روز که از خواب بیدار شدند، خبر بد شنیدند. 
برخی از این خبرها به خودی خود برای بد ماندن حال برای چندین سال کفایت می کند 
اما ما عرض یک هفته، شنیدیم و دیدیدم. حالا این حرف ها، این نظرات مشعشع مثل 
نمکی است که به زخم می پاشند. یادتان هست در یک برنامه تلویزیونی، کارشناس برنامه 
ابوالفضل بهرام پور، مفسر قرآن جرم شرکت کنندگان در اعتراضات آبان 98 را محاربه و 
حکم آنان را بنابر آیات قرآن، زجر کش کردن، بریدن دست و پا، نفی بلد عنوان کرد. این 
سخنان بسیار درد آور است. این حرف ها قرار است دفاع باشد اما دفاعی بد است. دفاعی 
که بیشتر شبیه پنجه ای است که به چهره اعتماد مردم کشیده می شود. نمی دانم کسی 
این مهمان ها را دعوت می کند. نمی دانم سازوکار دعوت از مهمان ها چیست اما این را 
می دانم وقتی آقا و خانم تلویزیون برای مهمان ها الک می گذارد و فقط افرادی خاص با 
ظاهری خاص و تفکرات خاص می توانند به این قاب راه پیدا کنند باید هم شاهد اینگونه دُر 
افشانی ها باشیم.  روی اعصاب مردم راه نروید. این یک درخواست عاجزانه از کسانی است 
که می  خواهد از حوادث تلخ این روزها برای خود آینده بسازند. سیاسیون به اندازه کافی 
در این سال ها نشان داده اند، سازی که می زنند بر اساس نُتی نیست که مردم آن را تنظیم 
کرده اند. نمایندگان مجلسی که در آستانه انتخابات دم از مردم و استعفا می زنند اما خود در 
این سال ها کاری برای مردم نکردند. اگر بحث استعفاست شما باید زودتر از همه استعفا 
بدهید. شما باید استعفا بدهید چون شأن مجلس ملی را به اندازه یک مجلس محلی پایین 
آورده اید. مجلسی که زمانی در راس امور بود. حالا که نزدیک انتخابات است، جریان های 
سیاسی دوباره فیل شان یاد هندوستان کرده است و به یاد مردم افتاده اند و برای آنها سینه 
چاک می کنند. همین افراد چهار سال می روند پی کارشان و بعد دوباره از پشت ابر بیرون 
می آیند و دم از مشکلات می زنند. خون ریخته شده از هواپیمای اوکراین بهترین فرصت 
برای رسیدن به اهداف سیاسی است. روی اعصاب مردم راه نروید. این یک درخواست 
عاجزانه از کسانی است که می گویند همه چیز تحت کنترل است اما وقتی با مردم سیل 
زده حرف می زنید، می بینید که اتفاقا هیچ چیز تحت کنترل نیست و مردم با آب در حال 
کشتی گرفتن هستند. کاش برخی می فهمیدند، گاهی حرف نزدن بهتر از حرف زدن 
است. گاهی حرف زدن همه چیز را خراب می کند. گاهی سکوت هزار کار نکرده میکند. 

در پایان این یادداشت بازهم می نویسم لطفا روی اعصاب مردم راه نروید.

در نامه ای به رییس قوه قضاییه ؛

توکلی خواستار پیگیری پرونده نمایندگان 
متخلف شد

 رییس هیأت مدیره دیده بان شفافیت و عدالت با ارسال نامه ای به رییس قوه قضاییه 
خواستار پیگرد قضایی نمایندگانی شد که به دلایل انحراف مالی و سوء استفاده از جایگاه 
نمایندگی ردصلاحیت شده اند.  »احمد توکلی« رییس هیأت مدیره دیده بان شفافیت و 
عدالت روز سه شنبه در نامه ای به حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رییسی خواستار 
پیگرد قضایی نمایندگانی شد که توسط شورای نگهبان به دلایل انحراف مالی و سوء 
استفاده از جایگاه ردصلاحیت شده اند. در نامه توکلی خطاب به رییس قوه قضاییه آمده 
است: چنانچه مستحضرید نزدیک به 9۰ نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی به 
دلایل مختلف که مهمترین آنها انحرافات مالی و سوءاستفاده از جایگاه نمایندگی است رد 
صلاحیت شده اند. وی افزود: کوتاه کردن دست خائنان از بیت المال و جلوگیری از ورود 
آنها به خانه ملت اقدام قابل ستایش و امیدبخش شورای نگهبان است؛ اما این خیانت ها 
به هیچ وجه نباید فراموش شود و دیگر نباید اجازه داد نمایندگان ردصلاحیت شده بعد 
از دوره نمایندگی به حال خود رها شوند یا در مسئولیت های دیگری به بیت المال نزدیک 
شوند. رییس هیأت مدیره دیده بان شفافیت و عدالت عنوان کرد: نظر به مسئولیت و 
رویکرد عدالت طلبانه جدید قوه قضائیه دیده بان شفافیت و عدالت درخواست می کند 
به دادستانی کل کشور مأموریت دهید تا نمایندگان ردصلاحیت شده در هر سطح و در 
هر لباس و جناح پیگرد قضایی قرار گیرند. توکلی عنوان کرد: دیده بان شفافیت و عدالت 
آمادگی دارد مدارک لازم را برای نمایندگانی که به دلایل اقتصادی ردصلاحیت شده و چند 
نماینده دیگر که هنوز رد صلاحیت نشده اند در اختیار دادستانی محترم قرار دهد. رییس 
هیأت مدیره دیده بان شفافیت و عدالت در نامه دیگری خطاب به اعضای شورای نگهبان 
قانون اساسی اظهار داشت: بدین وسیله از اهتمام و جدیت شما در بررسی اسناد و مدارک 
تخلفات مالی برخی از نمایندگان خیانت کار به بیت المال قدردانی و از ردصلاحیت این 

دسته از نمایندگان مجلس شورای اسلامی قویاً حمایت می کنیم.

مصطفی داننده*

رئیس کمیسیون تلفیق بودجه :

سال ۹۹ حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 
افزایش می یابد 

 رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۳99 گفت: براساس قانون بودجه سال 99 کشور که 
در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی تصویب شده است ،حقوق بازنشستگان سازمان 
تامین اجتماعی در سال آینده افزایش می یابد.  غلامرضا تاجگردون  اظهار داشت: این طرح که 
گام نخست همسان سازی حقوق بازشستگان تامین اجتماعی محسوب می شود در کمیسیون 
تلفیق بودجه سال آینده تصویب شده و در صورت تصویب در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی از سال ۱۳99 اجرایی خواهد شد. نماینده مردم شهرستان های گچساران و باشت 
در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: براساس این طرح ۵۰ هزار میلیارد تومان برای پرداخت 
مطالبات دولت به تامین اجتماعی  پیش بینی شده است که ۳۰ درصد آن برای افزایش حقوق 
بازنشستگان تامین اجتماعی در نظر گرفته شده است. -رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال 
۱۳99 عنوان کرد: براساس این طرح این اعتبار هر سه ماه یکبار به تامین اجتماعی پرداخت 
و این سازمان موظف است حقوق هر یک از بازنشستگان را براساس قانون ۱۵۰ تا ۴۰۰ هزار 
تومان افزایش دهد. تاجگردون افزود: گزارشات کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۳99 تا ۱۰ روز 
آینده به صحن علنی مجلس تقدیم می شود. وی همچنین از افزایش درآمد دولت از طریق 
مالیات در سال آینده خبر داد. تاجگردون توضیح داد: خانه های لوکس بالای ۱۰ میلیارد تومان 
ارزش و خودروهای با بیش از یک میلیارد تومان قیمت از سال آینده مشمول مالیات خواهند 
شد. رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۳99 بیان کرد: واحدهای مسکونی خالی نیز از سال 
آینده مشمول پرداخت مالیات خواهند شد. وی درباره مالیات ستانی از سپرده های بانکی 
گفت: این موضوع به دلیل امکان خروج سپرده های بانکی با توجه به نرخ سپرده ها،وضعیت 
تورم و نرخ تسهیلات در کمیسیون تلفیق تصویب نشد. رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال 
۱۳99با اشاره به اینکه مشاغل پزشکی از امسال موظف به اتصال به سامانه امور مالیاتی شد 

شد افزود: وکیلان و دفتر وکالت ها نیز از سال آینده ملزم به اتصال به این سامانه خواهند بود.
نماینده مردم شهرستان های گچساران و باشت ابراز داشت: مالیات برمجموع درآمدهای 
اشخاص از بخش های مغفول بودجه است که باعث فرار مالیاتی می شود که کمیسیون تلفیق 
این امر را در برنامه خود قرار داده است. تاجگردون تاکید کرد: بودجه سال آینده ۴۷۰ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شده که براساس برآوردهای کارشناسی مرکز پژوهش های مجلس 
۱۵۰ هزار میلیارد تومان کسری دارد. وی با یادآوری نقش درآمدهای نفت در بودجه گفت: 

بودجه سال آینده براساس یک میلیون بشکه نفت بسته شده است.

رئیس کمیته بین الملل کمیسیون حقوقی مجلس:

فعال سازی مکانیسم ماشه غیرعقلانی است
عضو هیات رئیسه کمیسیون حقوقی مجلس با بیان اینکه فعال سازی مکانیسم ماشه ناشی از 
مشکلات سیاسی اروپا با ایران است، گفت: فعال سازی مکانیسم ماشه غیرعقلانی است، ایران 

به برجام پایبند بوده لذا اروپایی ها باید این مکانیسم را علیه آمریکایی ها فعال کنند. 
جلیل رحیمی جهان آبادی در واکنش به فعال سازی مکانیسم ماشه از سوی طرف های 
اروپایی برجام، گفت: بر اساس توافق برجام هر یک از اعضای گروه ۱+۵ که اعلام کند یکی از 
طرف ها نقض مقررات کرده به درخواست حداقل یکی از اعضا مکانیسم ماشه فعال می شود. 
لذا جلسه ای در سطح وزرای خارجه کشورهای عضو تشکیل می شود و موضوع را ظرف مدت 
پانزده روز بررسی می کنند. نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: در صورتی کشورهای عضو تخلف را احراز کنند اما نتوانند به نتیجه برسند یا 
موضوع را حل و فصل کنند، کمیته رفع اختلاف یا کمیته سه نفره متشکل از کشور شاکی، 
کشور متخلف و یک کشور بی طرف تشکیل می دهند و به بررسی مسئله می پردازند. بررسی 
در این مرحله حدود یک ماهه زمان می برد.  وی افزود: در نهایت اگر کشورها به حل مشکل 
نرسند و تخلف همچنان احراز و به مفهوم ایجاد مشکلاتی در اجرای برجام تلقی شود، موضوع 
به شورای امنیت ارجاع می  شود و شورای امنیت بازگشت تحریم ها علیه ایران را به رأی می گذارد.
رحیمی جهان آبادی معتقد است: اروپایی ها مکانیسمی را شروع کردند تا از اهرم فشار علیه 
ایران استفاده کنند و در نهایت ایران به برجام بازگردد. اروپایی ها باید این مکانیسم ماشه را علیه 
آمریکایی ها فعال می کردند، آنها از برجام خارج شدند و مفاد توافق را نادید گرفتند و به نوعی 
اساس برجام را نادید گرفتند. ایران به تمامی تعهدات خود عمل کرد و در واکنش به رفتار اروپایی ها 
طبق توافق تعهدات را کاهش داد. این نماینده مردم در مجلس دهم تاکید کرد: اروپایی ها نباید 
انتظار داشته باشند که ایران در مقابل خروج آمریکا از برجام و انفعال آنها سکوت کند و هیچ 
حق و خواسته ای را پیگیری نکند. فعال سازی مکانیسم ماشه اقدامی غیر عقلانی است زیرا 
قطعا موجب فروپاشی برجام می شود. وی افزود: تا زمانی که آمریکایی ها متعهد به اجرای برجام 
نباشند، اروپایی ها نمی توانند از ایران بخواهند که به مفاد برجام پایبند باشند زیرا آمریکایی ها روند 
نقض مقررات را شروع کردند. در صورتی که کشورهای عضو در جریان حل اختلافات به نتیجه 
نرسند، موضوع به شورای امنیت ارجاع می شود. رحیمی جهان آبادی یادآور شد: اروپایی ها از خود 
اختیار چندانی ندارند و آمریکا صاحب اختیار آنها است. آنها اراده ای برای رفع مشکلات برجام را 
ندارند. روسیه و چین بسته به تعاملات خودشان با اروپایی ها در برابر این موضوع، موضع گیری 
خواهند کرد. به نظر می رسد که نمی توان به روس ها و چینی ها امیدوار بود. رئیس کمیته بین الملل 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: ایران باید از ظرفیت دیپلماتیک 
خود به ویژه در ارتباط و رایزنی با روس ها و چینی ها استفاده کند و در طرح موضوع با قدرت ورود و 
موارد نقض آمریکا در برجام را تشریح کند البته اروپایی ها مشکل حقوقی با ایران ندارند و این رفتارها 

ناشی از مشکلات سیاسی است. آنها عملا مسیری را می روند که پیش از آن آمریکایی ها رفته اند.
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مجلس  انتخابات  درباره  رئیس جمهوری  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
یازدهم گفت: برخی گروه های داخلی و خارجی می کوشند مردم را از 
حضور پای صندوق های رأی پشیمان کنند و به آنها بقبولانند که حضور یا 
عدم حضورشان پای صندوق های رأی تاثیری در انتخابات ندارد. معصومه 
ابتکار تاکید کرد: مردم حق اعتراض دارند و این حق اعتراض هم یکی از 
نتایج همان مبارزات و فداکاری ها مثل قانون اساسی است که ساده به 
دست نیامده.  معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ادامه داد: برخی 

مخالفان و گروه های داخلی و خارجی در تلاش اند مردم را از حضور در

انسانی هرگز دستاوردهای عظیم،  ارتش گفت: خطای  فرمانده کل   
امنیت آفرین و عزت بخش سپاه پاسداران را به محاق نخواهد برد. امیر 
آغاز جلسه  ارتش در  سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
شورای عالی فرماندهان در ستاد ارتش ضمن تسلیت به خانواده های 
عزادار و ملت شریف ایران، گفت: حادثه هوایی اخیر که منجر به جان 
باختن جمعی از هموطنان عزیزمان شد، تلخ و غم انگیز بود و موجب 
تأثر قلبی حافظان امنیت کشور در نیروهای مسلح شده است. وی با ابراز 

همدردی عمیق با خانواده های صبور و بزرگوار حادثه هواپیما و تقدیر از

معصومه ابتکار:

عده ای دنبال مأیوس کردن مردم از حضور 
در انتخابات  هستند

فرمانده کل ارتش:

خطای انسانی، دستاوردهای سپاه را به 
محاق نخواهد برد
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سخنگوی وزارت امور خارجه خطاب به اروپایی ها:

آماده پذیرش تبعات سوء استفاده از 
مکانیسم حل اختلاف باشید

معاون اول رییس جمهوری:

اختلافات سیاسی منافع ملی 
کشوررا قربانی می کند

2

2

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه گاهی منافع ملی کشور قربانی اختلافات سیاسی می شود، اظهار داشت: هر کس در 
مسوولیتی که دارد در این موضوع سهیم است و در صورت اصل کردن اختلافات سیاسی و جناحی منافع ملی کشور قربانی 
می شود. اسحاق جهانگیری در جلسه دیدار نمایندگان عضو فراکسیون دیپلماسی و منافع ملی که دوشنبه شب گذشته 
با حضور وی برگزار شد، با بیان اینکه گاهی منافع ملی کشور قربانی اختلافات سیاسی می شود، اظهار داشت: هر کس در 

مسئولیتی که دارد در این موضوع سهیم است و در صورت اصل کردن اختلافات سیاسی و جناحی منافع ملی کشور قربانی

اقدام سه کشوراروپایی درفعال   سخنگوی وزارت خارجه 
کردن مکانیسم حل اختلاف را انفعالی و از روی ضعف دانست 
وگفت:اگراروپایی ها بخواهند ازفرآیند حل وفصل اختلافات 

درکمیسیون مشترک برجام سوءاستفاده کنند،باید خود را 
برای پذیرش تبعات آن آماده کنند.  سید عباس موسوی در 

خصوص بیانیه سه کشور اروپایی مبنی بر آغاز فرآیند حل

وام ازدواج ۵۰ میلیون تومان شد
2
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8
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استاندار قم ضمن پیگیری مشکلات فرااستانی واحدهای تولیدی استان قم، بر ضرورت 
تفیض اختیارات ملی برای رفع موانع تولید تاکید کرد. دکتر بهرام سرمست در جلسه مشترک 
کارگروه ملی و استانی تسهیل و رفع موانع تولید که در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری 
و با حضور معاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی و دبیر واعضای کارگروه ملی تسهیل و رفع 
موانع تولید برگزار شد طی سخنانی تلاش برای حل مشکلات واحدهای تولیدی و توسعه ی 
اشتغال از مهمترین برنامه های مسئولان استان قم در حوزه ی اقتصادی می باشد. وی با بیان 
اینکه مدیران اجرایی برای رفع موانع تولید و کمک به بخش خصوصی مصمم هستند افزود: 
با وجود اینکه قم در چشم انداز توسعه یک استان صنعتی محسوب نمی شود؛ ولی با وجود 
قرارگرفتن در شعاع 120 کیلومتری تهران و مسیر مواصلاتی 17 استان مزیت های خوبی 

برای صنعتی شدن دارد. استاندار قم گفت: در چنین شرایطی توسعه شهرک های صنعتی و

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: سازه های تقاطعی ایجادشده در مسیر رودخانه های 
استان دربرابر سیل آسیب پذیر است و باید با اقدامات اصلاحی از بروز خسارات فراوانی ناشی 
از تخریب آن ها جلوگیری به عمل آید.  احمد حاجی حسینی مسگر بیان کرد: دراستان قم 
حدود 1۸0 سازه تقاطعی با مسیر رودخانه ها وجود دارد که ساخت آن ها متناسب با حجم 
سیلاب های با دوره بازگشت طولانی مدت نیست. وی افزود: بارش های شدید و سیلاب ناشی 
ازآن درروزهای ابتدایی سال جاری نشان داد،  استان قم با این تهدید احتمالی دست وپنجه نرم 
می کند و باید برای کاهش خسارات سیل،  وضعیت سازهای ایجادشده در مسیر رودخانه ها 
اصلاح شود. وی ادامه داد:  درکارگروه کنترل سیل استان به دستگاه های متولی اعلام کردیم 
که باید با تخصیص اعتبارات لازم،  وضعیت سازه های تقاطعی ایجاد شده در مسیر رودخانه های 

استان اصلاح تا از خسارات فراوانی ناشی از تخریب آن ها جلوگیری شود. حاجی حسینی

استاندار قم تاکید کرد

تفویض اختیارات ملی برای رفع موانع تولید
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم:

سازه های تقاطعی در مسیر رودخانه های قم آسیب پذیر است

 دادگاهی ویژه برای
 پرونده سقوط هواپیما 
تشکیل شود

رئیس جمهور:

محسن هاشمی: 

تضعیف رهبری به  سود کشور نیست

آیت الله جوادی آملی:

علما باید مردمی بیندیشند

88

تمام ابعاد حادثه تلخ سقوط هواپیما باید روشن شود
انتخابات مجلس باید رقابتی باشد 

 در حادثه سقوط هواپیما فقط یک نفر مقصر نبوده است

ریشه غم ها و بروز این حوادث آمریکا بود

 در نظر دارد بهره برداری و نگهداری تاسیسات شبکه آبرسانی 

خود را به مدت یکسال از طریق برگزاری مناقصه به اشخاص 

حقوقی واگذار نماید.شرکت های واجد شرایط می توانند جهت 

دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول به مدت 

۵ روز به آدرس سه راهی سلفچگان کیلومتر سه جاده اصفهان- 

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به دبیرخانه مراجعه نمایند.

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم
آگهی مناقصه عمومی نوبت اول

امور اداری
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چگونه خدشه وارده بر اعتبار ملی را ترمیم کنیم؟

»قدرت« از مقوله های زیربنایی در علوم سیاسی و روابط بین الملل است. انسان برای 
رسیدن به اهدافش و رفع نیازهای خود در جامعه و در سطح گسترده تر بین المللی، نیاز به 
قدرت دارد. قدرت از دیر باز تا عصر حاضر، در کانون توجه اندیشمندان سیاسی قرار داشته 
و به یکی از مفاهیم عمده در علوم سیاسی و روابط بین الملل تبدیل شده و نقش محوری 
پیدا کرده است. قدرت در عرصه بین الملل وسیله نهایی تنظیم روابط واحدهای جامعه بین 
الملل و عامل تعیین کیفیت مسائل مربوط به این روابط است. به عبارت دیگر، قدرت، مرکز 
ثقل و هسته اصلی سیاست بین الملل است. قدرت را می توان به دو بخش سخت و نرم 
تقسیم کرد که در ارتباط با یکدیگر هستند، چرا که هر دو به عنوان جنبه هایی از توانایی 

دستیابی به اهداف از طریق تحت تاثیر قرار دادن رفتار دیگران محسوب می شوند. 
اگر در گذشته قدرت سخت )نظامی و اقتصادی( مورد توجه بیشتری قرار داشت و کشورها 
برای تاثیر گذاری، به دنبال تقویت بنیه نظامی یا اقتصادی خود بودند، امروزه قدرت نرم 
اهمیت فراوانی پیدا کرده است. از نظر جوزف نای »قدرت نرم، راه غیرمستقیم دستیابی 
به خواسته ها است، راهی که در آن از تهدید و سیاست چماق و هویج خبری نیست.« در 
قدرت نرم، خبری از فشار و اجبار نیست و دیگران با رضایتمندی، ترغیب به پیگیری اهدافی 
می شوند که صاحب قدرت نرم، در نظر دارد. قدرت فرهنگی به معنای عام و قدرت روانی 
تبلیغی، به معنای خاص، از تشکیل دهندگان قدرت نرم هستند. کشورها تلاش دارند با 
تقویت این بعد از قدرت، ضمن خارج کردن رقبا از صحنه، بازیگران دیگر را با خود همراه 

کنند. 
کشوری می تواند قدرت نرم موثری در صحنه بین الملل داشته باشد که از پشتوانه قوی 
مردمی برخوردار بوده و مستظهر به اعتماد و اعتبار ملی باشد. رضایت و توافق عمومی در 
مورد اهمیت ارزش ها و باورها در هر کشور، فرهنگ ملی قوی را بوجود می آورد و کارِ کارگزاران 
سیاست خارجی در عرصه بین الملل را آسان می کند. آثار و ویژگی های فرهنگی هر دولت 
بر سیاست خارجی خود و انعکاس آن در تعاملات رفتاری در سیاست بین الملل، می تواند 
تصویر روشن تری از محتوای فرهنگی آن جامعه را ارائه کند و این مهم، از طریق روابط 
دیپلماتیک، به ویژه دیپلماسی عمومی و فرهنگی تجلی می  یابد. منش ملی، روحیه ملی، 
کیفیت حکومت و جامعه و کیفیت دیپلماسی از جمله عوامل کیفی مربوط به قدرت ملی 
هستند. اگر مولفه های قدرت نرم و دیپلماسی فرهنگی و عمومی تضعیف شوند، امتیازات 
ناشی از موقعیت جغرافیایی، خودکفایی، تولیدات صنعتی، آمادگی نظامی و به طور کلی، 
چهره سخت قدرت، تأثیر زیادی نخواهد داشت. بُرد دیپلماسی عمومی و فرهنگی زمانی 
کاهش می یابد که رضایت عمومی داخلی و توافق در مورد ارزش ها و باورها، تضعیف شود. 
اگر دولتی نتواند موجب اقناع عمومی و رضایتمندی داخلی شود، هرگز نخواهد توانست در 

عرصه ی بین الملل، موفقیتی کسب کند.
اتفاقات اخیر در ایران بر اعتماد عمومی و اعتبار ملی خدشه وارد ساخت، ولی به برکت 
خون »سرباز وطن« سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی و با نمایش یکدلی، انسجام و 
وحدت تمامی آحاد مردم، ترمیم شد. این تحول می توانست به تقویت قدرت نرم کشورمان 
در عرصه بین المللی منجر شود و نظام جمهوری اسلامی می توانست با برنامه ریزی صحیح 
و به منظور پیشبرد اهداف مقدس خود در خارج از مرزها، نهایت بهره برداری را نصیب خود 
کند. با این وجود، پنهانکاری و اتخاذ مواضع نادرست و انتشار گزارشهای خلاف واقع در 
مورد سرنگونی هواپیمای اوکراینی و کشته شدن تعدادی از هموطنان نخبه کشورمان، بار 
دیگر فرصت بهوجود آمده را به چالشی دیگر علیه اعتماد عمومی و اعتبار ملی تبدیل کرد. در 
سایه این چالش بار دیگر گسل و گسست اجتماعی پدیدار شد و مطالبات و توقعات عمومی 
از حاکمیت را بالا برد. آنچه موجب ترمیم خدشه وارده بر اعتماد عمومی و اعتبار ملی می 
شود، درایت مقامات عالی کشور، است. شفافیت کامل در مورد حادثه اخیر و حوادث پیش 
از این که خواسته ملی است و مجازات مسببین آنها، در کنار اعلام آشتی ملی و عفو عمومی 
و کنار گذاشتن تنگ نظریها و درجهبندی شهروندان و سوار کردن نیروهای مختلف به قطار 
انقلاب، می تواند بار دیگر موجب اقناع و رضایتمندی داخلی شده و نتیجتا پیشبرد اهداف 

نظام در صحنه بین الملل را تسهیل کند.  
کارشناس سیاسی

دادستان کل کشور :

قوه قضاییه درمورد سقوط هواپیمای اوکراین 
کوتاه نمی آید 

ابراز تاسف از جان باختن جمعی از هموطنان در سقوط  دادستان کل کشور ضمن 
هواپیمای اوکراین، به مردم اطمینان داد که قوه قضاییه به هیچوجه از رسیدگی به این 

موضوع کوتاه نخواهد آمد. 
به گزارش روابط عمومی دادستانی کل کشور، حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر 
منتظری روز سه شنبه در حاشیه همایش سراسری مراکز داوری اتاق تعاون ایران در جمع 
خبرنگاران حاضر شده و در رابطه با سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی اظهار کرد: در این 

رابطه اظهار تأسف شدید داریم و همه ما در اینباره سوگوار و ناراحت هستیم.
وی گفت: در خصوص این حادثه قوه قضاییه بلافاصله ورود کرده اما به لحاظ پیچیدگی 
پرونده و ابعاد آن رسیدگی  زمانبر خواهد بود. چون باید تمام ابعاد این قضیه به لحاظ حقوقی 
و فنی رسیدگی شود. دادستان کل کشور افزود: مردم عزیز مطمئن باشند که قوه قضاییه 
به هیچ وجه از رسیدگی به این موضوع کوتاه نخواهد آمد و خانواده های محترم عزادار هم 
مطمئن باشند که دستگاه قضایی در این خصوص به وظیفه و تکلیف خود عمل خواهد کرد.
منتظری ادامه داد: مردم هم بدانند که هم به لحاظ فنی و حقوقی ابعاد این حادثه ناگوار 

رسیدگی خواهد شد و اطلاع رسانی هم صورت خواهد گرفت.
سفیر انگلیس اخراج شود  

وی درباره حضور سفیر انگلیس در جمع تعدادی هنجارشکن هم گفت: این حضور 
مفتضحانه نشان دهنده آن است که اینگونه حوادث و تجمعات خلاف قانون توسط عناصر 
خارج از کشور چه آمریکا و چه انگلیس مدیریت می شود. منتظری بیان کرد: حضور سفیر 
یک کشور در کشوری دیگر و در جمع غیرقانونی تعدادی هنجارشکن به هیچ وجه برای ما 
قابل قبول نبوده و این اقدام قابل تعقیب است . دادستان کل کشور خاطر نشان کرد: ما از 
دولت محترم انتظار داریم در اولین فرصت نسبت به اخراج چنین آدم قانون شکنی هرچه 
زودتر اقدام کند. وی افزود: البته به نظر ما این اقدام سفیر قابل تعقیب بین المللی هم هست 
که یک سفیر بدون داشتن مجوز در یک جمع غیرقانونی حضور یابد و بعد هم بهانه  بیاورد که 
من برای اظهار همدردی با کشته شدگان حادثه سقوط هواپیما در این جمع حضور داشته 
ام.  سخنی که یک دروغ غیرقابل قبول است . این مقام قضایی ادامه داد: انتظار هم این 

است که دولت محترم هرچه زودتر نسبت به اخراج این فرد اقدام کند.
فضای مجازی مملو از جرایم است

وی در پاسخ به سوال خبرنگار دیگری درباره وجود و فعالیت شرکتهای هرمی در فضای 
مجازی هم گفت: متاسفانه ما در فضای مجازی شاهد جرایم فراوانی هستیم و راه حل 
اساسی برخورد با این جرایم این است که بتوانیم شبکه ملی اطلاعات را در اختیار داشته 
باشیم تا از اقدامات کسانی که از این فضا سواستفاده می کنند و به کلاهبرداری از مردم 
می پردازند جلوگیری کنیم. منتظری خاطرنشان کرد: اکنون این جرایم را در قالب های 
مختلف شاهد هستیم. البته در مواردی که سرورهای آنها در داخل کشور باشد و بتوانیم 
عناصر اصلی را با همکاری پلیس شناسایی کنیم، بطور قطع با این افراد برخورد خواهد شد 
اما چون سرورهای برخی از این نرم افزارها  در داخل کشور نیست و اطلاعات دقیقی از آنها 

در اختیار پلیس و قوه قضاییه وجود ندارد امکان برخورد کامل وجود ندارد.
وی گفت: انتظار داریم که اولا مردم عزیز متوجه باشند که به دام این کلاهبردارها نیافتند 
و ثانیا اینکه دستگاه های مربوطه نیز باید نسبت به راه اندازی شبکه ملی اطلاعات تسریع 

بیشتری داشته باشند تا بتوانیم جلوی بخش زیادی از این جرایم را بگیریم.

وزیر نیرو:

برق مناطق سیلزده سیستان وبلوچستان 
بزودی وصل می شود

وزیرنیرو گفت: برق روستاهای مناطق سیلزده سیستان وبلوچستان بویژه شهرستانهای 
چابهار و کنارک بزودی وصل می شود تا بخشی ازمشکلات مردم این مناطق برطرف شود. 

رضا اردکانیان روز سه شنبه در شورای اداری سیستان وبلوچستان که با حضور رییس 
مجلس شورای اسلامی در چابهار برگزار شد اظهار داشت: برق برخی روستاهای دچار 
سیل در جنوب سیستان و بلوچستان را قطع کردیم تا مردم در اثر سیل و بارندگی دچار 
برق گرفتگی نشوند. وی افزود: سیل امسال سیستان و بلوچستان از مهر تاکنون بیش از 
۴۵ برابر سال قبل بوده  و خسارت های زیادی داشته که نیاز است براساس کار کارشناسی 
برای چنین مواردی آماده باشیم. وزیر نیرو گفت: پذیرش شرایط خشکسالی و سیل باید به 
فرهنگ عمومی تبدیل شود و همیشه باید در هر ۲ شرایط برنامه ریزی کنیم. وی بیان کرد: 
خوشبختانه در سیل چابهار شاهد تلفات انسانی نبودیم اما نیاز است تا برای کاهش خسارت 
به زیرساخت ها برنامه ریزی شود تا مشکلات ایجاد شده به حداقل برسد. اردکانیان اظهار 
داشت: امروز کلنگ زنی و تکمیل پروژه های آبرسانی به مردم روستایی شهرستان چابهار را 
شاهد بودیم. وی تصریح کرد: از سال ۱۳9۳ تاکنون هشت میلیون نفر از روستاییان کشور از 

نعمت آب آشامیدنی پایدار بهره مند شدند.

در نامه ای خطاب به حجت الاسلام محسنی اژه ای

آشنا: صداوسیما به دنبال انتقام درونی است
نماینده رئیس جمهوری در شورای نظارت بر سازمان صداوسیما در نامه ای خطاب به رئیس 
این شورا تاکید کرد: اینجانب در مکاتبات متعدد نسبت به »سیاسی و جناحی شدن رسانه ای که 
می بایست ملی باشد« و عملکرد غیرحرفه ای، سیاست زده و همراه با تحلیل های مغرضانه برخی 

مجریان صداوسیما، تذکر داده ام. 
در بخش هایی از نامه حسام الدین آشنا در شورای نظارت بر سازمان صداوسیما خطاب به 
رییس این شورا آمده است: »در شرایطی که جامعه ایران در شوک خطای انسانی رخ داده در 
انهدام هواپیمای مسافربری به سر می برد و تصور پنهان کاری و دروغگویی در افکار عمومی شکل 
گرفته است، شبکه افق و برنامه جهان آرا بدون درنظر گرفتن اقتضائات این شرایط خاص و پیچیده 
به دعوت از مهمانان و کارشناسانی می پردازند که با نکات نسنجیده و توهین آمیز، بر بغرنج تر شدن 
شرایط می افزایند و شکاف های ایجاد شده را تعمیق می کنند. در بخش های مختلف برنامه 

جهان آرا در تاریخ ۲۱ دی ۱۳98، این سخنان نسنجیده و توهین آمیز قابل مشاهده است«.
مشاور رییس جمهور در ادامه با اشاره به عملکرد صداوسیما در ایام تشییع پیکر شهید قاسم 
سلیمانی، افزود: این برنامه در ایام تشییع سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی نیز در قامت 
نمایندگی یک جریان خاص سیاسی از طریق برقراری پیوند میان موضوع »مذاکرات« و »شهادت 

سردار سلیمانی« به دنبال انتقام درونی از جناح  های سیاسی بود«.
آشنا در بخش پایانی نامه نسبت به رویکرد جناحی و سیاست زده صداوسیما متذکر شد: 
اینجانب در مکاتبات متعدد نسبت به »سیاسی و جناحی شدن رسانه ای که می بایست ملی 
با تحلیل های مغرضانه برخی مجریان  باشد« و عملکرد غیرحرفه ای، سیاست زده و همراه 
صداوسیما، تذکر داده ام و فراتر از موضوع دولت و نمایندگی اینجانب در قوه مجریه، نگران از 
دست رفتن »سرمایه شهرتی« سازمان صداوسیما و به تبع آن از دست رفتن اعتبار رسانه، اعتماد 

مخاطبان، تعداد و کیفیت مخاطبان و مرجعیت سازمان صداوسیما هستم.

مرتضی مبلغ: 

جریان اصولگرا با چهار ضلع وارد انتخابات می شود
یک فعال سیاسی گفت: پیش بینی نوع رقابت های انتخاباتی سخت است و در روزهای منتهی 

به انتخابات مشخص تر خواهد شد. 
رقابت ها در فضای  از اضلاع  پیش بینی شما  این پرسش که  به  پاسخ  در   ، مبلغ  مرتضی 
انتخابات 98 چیست؟ اظهار کرد: به دو دلیل خیلی نمی توان از رقابت های انتخاباتی پیش رو، 
پیش بینی دقیقی داشت. اول به دلیل رد و تایید صلاحیت ها؛ اگر شاهد رد صلاحیت تمامی 
کاندیداهای اصلاح طلب باشیم دیگر نامزدی باقی نمی ماند تا اصلاحات لیست بدهد و دو قطبی 
معمول اصلاح طلب - اصولگرا شکل بگیرد. وی ادامه داد: دلیل دیگر به اتفاقات درون اردوگاه 
اصولگرایان باز می گردد؛ چرا که تفرقه ای بین آن ها وجود دارد. احمدی نژادی ها، پایداری ها، 

سنتی ها و همچنین جریان جوانان انقلابی، خواهان پیروزی در انتخابات مجلس هستند.
این فعال سیاسی تصریح کرد: این چهار کنشگری در اردوگاه اصولگرایان در جریان است 
که معلوم نیست به کجا برسند. اگر بتواند به یک اجماع نسبی برسند موفق خواهند بود، اما 
این اجماع یک امر بعید است. از سوی دیگر خیلی مشخص نیست این چهار جریان به صورت 
مستقل می توانند عمل کنند یا خیر. وی افزود: پیش بینی نوع رقابت های انتخاباتی سخت 
است و در روزهای منتهی به انتخابات مشخص تر خواهد شد؛ در حال حاضر یک ضلع انتخابات 
اصلاح طلبان هستند که با وجود چند مورد محدود تک روی کردن، با ساز و کارهای سال های 

گذشته موفقیت خود را به ثمر رساندند. در میان جریان اصولگرایان نیز چهار ضلع وجود دارد.
مبلغ ادامه داد: قطعا وزن این ۵ ضلع  متفاوت است؛ در واقع  اگر بین دو جریان اصلی کشور 

قضاوت کنیم دو ضلع انتخاباتی داریم که خود جریان اصولگرایی چهار ضلع داخلی دارد.
وی اظهار کرد: ما دلمان می خواهد به انتخابات خوشبین باشیم، اما فضا نامناسب است.

 
فلاحت پیشه در واکنش به آغاز استفاده اروپا از مکانیزم ماشه:

اروپایی ها به مسیر دیپلماسی بازگردند 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با انتقاد از عملکرد اروپایی ها در 
توافقنامه برجام به آنها توصیه کرد کاری نکنند که گفت وگوی تهران با غرب تبدیل به یک ادبیات 

نظامی شود. 
حشمت الله فلاحت پیشه  با بیان اینکه به هر میزان که کشورهای غربی به زبان دیپلماسی 
لطمه بزنند به همان میزان زبان دیگری در ایران حاکم می شود، گفت: خیانت های کشورهای 
غربی به ویژه بعد از برجام به دیپلماسی و در پیش گرفتن موضع خنثی یا دوگانه به تبعیت از 
آمریکا بعد از نقض برجام، فضا را به سمتی پیش برد که امروز این کشورها مجبور هستند تنها با 

نظامیان در ایران مذاکره کنند.
نماینده مردم اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در نتیجه 
عملکرد اروپایی به تبعیت از آمریکا زبان دیپلماسی از بین رفت ادامه داد: توصیه من به کشورهای 
اروپایی این است که کار را به جایی نرسانند که پروژه موشکی شهاب چهار در دستورکار قرار گیرد 
به عبارتی همان طور که در کاهش تعهدات برجامی در گام پنجم تمام محدودیت ها از نظر حد 
و سطح برداشته شد در پروژه های موشکی نیز این حد و اندازه برداشته شود. وی با بیان اینکه 
ناامن کردن جهان کار سختی نیست، تاکید کرد: یادآور می شوم که اگر زبان نظامی در مناسبات 
ایران با کشورهای اروپایی حاکم شود به طور حتم خبرهای بدی از تهران به گوش آنها خواهد 
رسید به طوری که از نظر امنیتی دچار مشکل خواهند شد. فلاحت پیشه با تاکید بر اینکه 
شکل گیری جنگ سرد بین ایران و اروپا جنگی بی پایان خواهد بود افزود: شکل گیری تحولات 
بعد از شهادت سردار سلیمانی و حمله به پایگاه های نظامی آمریکا و البته قبل از آن سقوط 
پهپاد آمریکایی نشان می دهد راهی که کشورهای غربی دنبال می کنند نتیجه عملی نداشته 
و با روح پراگماتیسم )عملگرایی( حاکم بر سیاست خارجی کشورهای غربی همخوانی ندارد. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی بهترین راه حل برای عبور 
از شرایط موجود را تلاش اروپایی ها برای درنظر گرفتن سازوکاری به منظور تنش زدایی با ایران 
خواند و تصریح کرد: اروپایی ها باید بدانند در این زمینه هیچ ساز وکاری نتیجه بخش نخواهد 
بود مگر اینکه حقوق ایرانی ها را به رسمیت بشناسند، در این زمینه به اروپایی ها توصیه می کنم 

کاری نکنند که گفت وگوی تهران با غرب تبدیل به یک ادبیات نظامی شود.

محسن هاشمی: 

تضعیف رهبری به  سود کشور نیست
 رییس شورای شهر تهران، با تاکید بر اینکه کشور در شرایط حساسی قرار دارد، هر گونه اقدام 

در جهت تضعیف رهبری را به زیان کشور دانست.
محسن هاشمی در آستانه برگزاری مراسم سومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی 
گفت: در شرایطی که ایران در معرض چالش ها و بحران های هم زاد و هم افزا قرار دارد، تضعیف 
هاشمی  آیت الله  سیره  و  است  ملی  مصالح  برخلاف  کشور،  اداره  محور  عنوان  به  رهبری 
رفسنجانی نیز چه در دوران امام خمینی)ره( و چه در دوران رهبری آیت الله خامنه ای، همواره بر 

حمایت و تقویت رهبری بوده است.
رئیس شورای شهر تهران تصریح کرد: اگر قرار است مشکلات کنونی کشور، به طریقه درست و 
عاقلانه حل شود، باید توانمندی و وجاهت ارکان قانونی کشور را حفظ کنیم و با همان استدلالی 
که تضعیف رئیس جمهور یا مجلس به زیان ایران است، تضعیف رهبری برای ایران زیان بارتر 
خواهد بود. وی ادامه داد: رادیکالیسم و تندروی هیچ گاه به نتیجه مثبتی نرسیده و برای بهبود 
شرایط، تنها مسیر پیش روی ما میانه روی است و افراطی گری در هر دو مسیر، موجب بدتر شدن 

شرایط کشور می شود.

سرلشکر سلامی : 

تمام امکانات سپاه به مناطق سیل زده می آید
فرمانده کل سپاه پاسدران انقلاب اسلامی از استقرار بیمارستان صحرایی با بهترین امکانات 
و تجهیزات پزشکی در جنوب سیستان و بلوچستان خبر داد و گفت: از همان ساعات ابتدایی 

سیل برداران ما با همه امکانات و توانمندی ها وارد عمل شدند. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی که دیروز به منظور مدیریت روند امدادرسانی به سیل 
زدگان به استان سیستان و بلوچستان سفرکرده بود در جمع خبرنگاران اظهار داشت: ابعاد این 
سیل وسیع است اما خوشبختانه به واسطه حضور میدانی و استقرار قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه و واحدهای بسیاری از نیروی زمینی سپاه و سپاه سلمان استان سیستان و بلوچستان از 

همان ساعات ابتدایی سیل برداران ما با همه امکانات و توانمندی ها وارد عمل شدند.
فرمانده کل سپاه پاسدران با اشاره بر اینکه ۵ گروه مهندسی سپاه گسترش پیدا کرده است 
تصریح کرد: در حال حاضر نیروهای سپاه با ۵۰ دستگاه مهندسی برای بازگشایی جاده ها و 

جلوگیری از پیش روی سیل در جنوب سیستان و بلوچستان در حال انجام فعالیت هستند.
به گفته سرلشکر سلامی سه فروند بالگرد نیروی زمینی سپاه در حال امداد رسانی به مناطق 
سیل زده سیستان و بلوچستان هستند همچنین گروه های جهادی نیز برای کمک رسانی به 
سیل زدگان بسیج شده اند. وی افزود: نیروی دریایی سپاه نیز در حال انتقال امکانات خود به این 
منطقه است البته نیروی دریایی سپاه از همان روز نخست با امکانات خوب کار امداد رسانی به 

این منطقه را آغاز کرده است.
وی بیان کرد: بیمارستان صحرایی سپاه به صورت تخصصی به درمان بیماران ناشی از این 

حادثه و بیماران دیگر می پرداز د.

مصطفی کواکبیان:

 سفیر انگلیس را باردیگر به وزارت خارجه 
احضار کنید

رییس گروه دوستی پارلمانی ایران و انگلیس از وزارت خارجه خواست که سفیر انگلیس را بار 
دیگر به وزارت خارجه احضار کرده و در صورت قانع نشدن به عنوان "عنصر نامطلوب" او را از 

کشور اخراج کنند. 
»مصطفی کواکبیان« در جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری گفت: وزیر 
خارجه انگلیس به دنبال سقوط هواپیمای اوکراینی  در پیروی از دولت تروریستی آمریکا، ایران 
را به تحریم تهدید کرده است. رییس گروه دوستی پارلمانی ایران  و انگلیس خطاب به »دومنیک 
راب« وزیر خارجه انگلیس افزود: سفیر شما در تهران در اقدام خارج از عرف دیپلماتیک در مقام 

عکاسی در اجتماعی که شعارهای هنجارشکنانه سر می دادند، حاضر شده است.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: وزارت امور 
خارجه باید با این موضوع به صورت جدی برخورد کند و بار دیگر »راب مک ایر« را احضار کرده 
و همچنین اقدامات تنبیهی جدی داشته باشد؛ اگر قانع نشدند او را به عنوان عنصر نامطلوب 

از کشور خارج کند.

اقدام سه کشوراروپایی درفعال   سخنگوی وزارت خارجه 
کردن مکانیسم حل اختلاف را انفعالی و از روی ضعف دانست 
وگفت:اگراروپایی ها بخواهند ازفرآیند حل وفصل اختلافات 
درکمیسیون مشترک برجام سوءاستفاده کنند،باید خود را 

برای پذیرش تبعات آن آماده کنند. 
سید عباس موسوی در خصوص بیانیه سه کشور اروپایی 
برجام  در  اختلافات  فصل  و  حل  فرآیند  آغاز  بر  مبنی 
اظهارداشت: اقدام سه کشور اروپایی یک اقدام کاملا انفعالی 
و از موضع ضعف به شمار می رود. وی افزود: فرآیند حل و 
فصل اختلافات در برجام را جمهوری اسلامی ایران از یکسال 
و اندی پیش و با ارسال نامه های رسمی از سوی وزیر امور 
خارجه به هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام آغاز کرده 
و لذا نه به لحاظ فرآیندی و نه به لحاظ عملی اتفاق جدیدی 
نیفتاده است.  موسوی گفت: واقعیت آن است که به دنبال 
اعلام خروج غیرقانونی آمریکا از برجام و بازگشت تحریم های 
این کشور که بایستی وفق برجام لغو می شدند، برجام در یک 
وضعیت عدم توازن و ناپایدار قرار گرفت. در نتیجه جمهوری 
اسلامی ایران وفق بند ۳۶ برجام با آغاز فرآیند حل و فصل 

اختلافات، مساله را به کمیسیون مشترک برجام ارجاع داد 
و این کمیسیون درجلساتی که برای رسیدگی به درخواست 
ایران برگزار شد، چه در سطح مدیران سیاسی و چه در سطح 
وزرا، با اجماع و تاکید همه طرف های برجام مبنی بر اینکه 
سبب اصلی وضعیت بغرنج کنونی، خروج غیرقانونی آمریکا از 
برجام است، راه حل هایی را برای جبران این وضعیت تصویب 
کرد. سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: متاسفانه در 
مدت یکسال طرف های اروپایی برجام به رغم تعهداتی که هم 
در برجام داشتند و هم صراحتا و به طور رسمی پس از خروج 
آمریکا از برجام در جلسات کمیسیون مشترک برعهده گرفتند، 
نتوانستند اقدامی ملموس و جدی برای ایفای تعهدات خود 
صورت دهند و به همین سبب نیز، کشورمان از مقررات پیش 
بینی شده در بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام استفاده کرده و اجرای 
بخشی از تعهدات هسته ای خود را طی پنج گام با فواصل 
زمانی قابل ملاحظه متوقف کرد. موسوی اظهارداشت: در 
حقیقت اعلام آغاز فرآیند حل و فصل اختلافات و فعال کردن 
بند ۳۶ برجام از سوی طرف های اروپایی در فضایی مطرح 
می شود که این بند از مدت ها پیش توسط جمهوری اسلامی 

ایران مورد استناد قرار گرفته است و وضعیت جدیدی ایجاد 
نخواهد شد. این دیپلمات عالیرتبه کشورمان گفت: البته 
چنانچه اروپایی ها – که در بیانیه خود مدعی هستند این اقدام 
را با حسن نیت و با هدف حفظ برجام صورت داده اند- به 
جای تلاش برای ایفای تعهدات خود و بهره مند کردن ایران 
آثار لغو تحریم ها وفق پیوست دو برجام، به تداوم مسیر  از 
وادادگی در برابر آمریکا ادامه دهند و یا بخواهند از فرآیند حل 
و فصل اختلافات در کمیسیون مشترک برجام سوءاستفاده 
کنند، باید خود را برای پذیرش تبعات آن نیز آماده کنند که این 
تبعات قبلا به آنان از طرق مقتضی گوشزد شده است.  وی 
تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران همانند گذشته آمادگی 
کامل دارد با هرگونه حسن نیت و تلاش سازنده برای حفظ 
این توافق مهم بین المللی با نهایت حسن نیت روبرو شود و 
در این مسیر از هر ابتکار عمل سازنده ای حمایت به عمل 
آورد. در مقابل، بار دیگر برای همگان، خصوصا برای سه کشور 
اروپایی طرف برجام، روشن می سازد که به هرگونه بدعهدی، 
سوءنیت و اقدامات غیرسازنده با جدیت و قاطعیت به طور 

مناسب پاسخ خواهد داد.

سخنگوی وزارت امور خارجه خطاب به اروپایی ها:

آماده پذیرش تبعات سوء استفاده از مکانیسم حل اختلاف باشید

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه گاهی منافع 
ملی کشور قربانی اختلافات سیاسی می شود، اظهار 
داشت: هر کس در مسوولیتی که دارد در این موضوع 
سهیم است و در صورت اصل کردن اختلافات سیاسی و 

جناحی منافع ملی کشور قربانی می شود.
اسحاق جهانگیری در جلسه دیدار نمایندگان عضو 
دوشنبه شب  که  ملی  منافع  و  دیپلماسی  فراکسیون 
گذشته با حضور وی برگزار شد، با بیان اینکه گاهی منافع 
ملی کشور قربانی اختلافات سیاسی می شود، اظهار 
داشت: هر کس در مسئولیتی که دارد در این موضوع 
سهیم است و در صورت اصل کردن اختلافات سیاسی و 

جناحی منافع ملی کشور قربانی می شود.
معاون اول رییس جمهوری افزود: مردم، قوای سه گانه 
و نهادها و سازمان های مختلف کشور را به عنوان کلیت 
نظام تلقی می کنند و اگر عملکرد هر بخش نامطلوب 
باشد، از نظر مردم این ضعف ها و کاستی ها به کلیت 

نظام تعمیم پیدا می کند.
انتخابات مجلس باید حتماً رقابتی باشد 

داوطلبان  ردصلاحیت های  موضوع  به  جهانگیری 
و  کرد  اشاره  نیز  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات 
بیان کرد: داوطلبانی که ردصلاحیت شده و احساس 
می کنند این ردصلاحیت حق آنها نبوده است، باید در 
فرصت و زمان تعیین شده اعتراضات خود را به شورای 
نگهبان مطرح کنند چرا که گاهی با مذاکره و توضیح، 

برخی ابهامات ایجاد شده، برطرف می شود.
وی با تاکید بر اینکه انتخابات مجلس شورای اسلامی 
پیش رو هر چه باشکوه تر برگزار شود و مشارکت مردم 
گسترده تر باشد،  قطعاً به منافع ملی و انسجام ملی کشور 
کمک خواهد کرد، اضافه کرد: همه ما وظیفه داریم برای 
برگزاری هر چه باشکوه تر انتخابات پیش رو تلاش کنیم.

جهانگیری ادامه داد: انتخابات باید حتماً رقابتی باشد 
به گونه ای که همه مردم احساس کنند که کاندیدای 
جریان و تفکر مورد نظر آنها نیز در انتخابات حضور دارد.

باید وضعیت معیشتی مردم بهبود پیدا کند
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به شرایط سخت 
اقتصادی کشور و محدودیت های بودجه ای گفت: باید 
با تلاش مضاعف، کاری کنیم که وضعیت معیشتی مردم 

بهبود پیدا کند. البته کشور از ظرفیت های بسیار بالایی 
بر جامعه  و اگر فضای سیاسی حاکم  برخوردار است 
مثبت و امیدوار کننده باشد،  با اتکا به این ظرفیت ها 
شرایط  بهبود  راستای  در  مناسبی  اقدامات  می توان 

اقتصادی کشور انجام داد.
در این جلسه مصطفی کواکبیان رییس فراکسیون 
دیپلماسی و منافع ملی مجلس شورای اسلامی افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات پیش رو را عاملی برای اقتدار 
نظام در برابر توطئه های دشمنان دانست و خواستار 
تلاش دولت برای برگزاری هر چه با شکوه تر انتخابات 

پیش رو شد.
از  تنگنای معیشتی مردم  به  اشاره  با  وی همچنین 
دولت خواست برنامه ریزی جدی و دقیقی برای کمک به 

اقتصاد خانوارهای جامعه داشته باشد.
تمام ابعاد حادثه تلخ سقوط هواپیما

 باید روشن شود
با حضور در  اول رییس جمهوری  همچنین   معاون 
منزل یکی از جان باختگان سانحه هواپیمای اوکراینی 
گفت: باید ابعاد مختلف این اتفاق مشخص و جزئیات آن 

به مردم اطلاع رسانی شود. 
با  دیدار  در  سه شنبه  عصر  جهانگیری«  »اسحاق 
دکتری  دانشجوی  کدخدازاده«  »سعید  خانواده 

شیمی آلی که در حادثه هواپیمای اوکراینی جان خود 
را از دست داد، ضمن تسلیت و ابراز همدردی با این 
خانواده داغدار، اظهار داشت: در این حادثه بسیار تلخ 
و دردناک، تعداد زیادی از نخبگان و سرمایه های بزرگ 
کشور از دست رفتند. معاون اول رییس جمهوری با بیان 
تاسف بار  این حادثه  اینکه سوال های متعددی درباره 
وجود دارد، افزود: باید ابعاد مختلف این اتفاق مشخص و 

جزئیات آن به مردم اطلاع رسانی شود.
جهانگیری ادامه داد: دولت از عمق وجود از این اتفاق 
تلخ و دردناک متاثر است و هیاتی را با مسئولیت وزیر راه و 
شهرسازی مامور کرده است تا هماهنگی های لازم برای 
شناسایی و تحویل پیکرهای جانباختگان این حادثه به 

خانواده هایشان انجام شود.
حادثه  جانباخته  این  خانواده  اعضای  و  مادر  و  پدر 
هواپیمای اوکراینی نیز ضمن قدردانی از حضور معاون 
اول رییس جمهوری، خواستار روشن شدن ابعاد این 
به سوالات مطرح  پاسخ های روشن  و دریافت  حادثه 

شدند.
پدر سعید کدخدازاده همچنین با اشاره به ویژگی ها 
و خصوصیات فرزند خود، گفت: سعید فرزندی بسیار 
مومن و اهل مطالعه بود و قرار بود چند ماه دیگر دوره 

دکتری در رشته شیمی آلی را به اتمام برساند.

معاون اول رییس جمهوری:

اختلافات سیاسی منافع ملی کشوررا قربانی می کند

و  رسان  خدمات  های  دستگاه  همه  حضور  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
امدادرسان در مناطق سیل زده استان سیستان و بلوچستان تاکید کرد: بازگشایی مسیر 

روستاهای سیل زده در اولویت دستگاه های امدادرسان قرار دارد.
دکتر علی لاریجانی که دوشنبه شب گذشته وارد استان سیستان و بلوچستان شده است، 
دیروزدر مسجد روستای صدیق زهی در جمع مردم عنوان کرد: پس از سیل ناگوار جنوب 
استان سیستان و بلوچستان دستگاه های امدادرسان از همان روز نخست برای خدمات رسانی 
و امدادرسانی به مردم با دستور مقام معظم رهبری بسیج شدند تا نیازهای فوری و اولیه مردم 
برطرف شود. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در بازدید هوایی به عمل آمده از 
مناطق سیل زده مشخص شد که جاده ها و مسیرهای مواصلاتی برخی روستاها قطع شده 
است، گفت: متاسفانه بسیاری از جاده ها زیر آب رفته که امدادرسانی را به مردم دشوار کرده 
است. وی با تاکید بر اینکه بازگشایی مسیرهای مواصلاتی بین روستاها اولویت دستگاه های 
امدادرسان است، اضافه کرد: این مشکل در اسرع وقت حل خواهد شد و تلاش های گسترده 
ای از جانب نیروهای امدادرسان از جمله سپاه، بسیج، هلال احمر و غیره در این راستا در حال 
انجام است. رئیس قوه مقننه اضافه کرد: همچنین مسئله قطع برق روستاها نیز یکی دیگر از 
مشکلات به وجود آمده است که براساس قول وزیر نیرو که در این سفر ما را همراهی می کند 
مشکل قطع برق روستاها تا ۲۴ ساعت آینده حل خواهد شد. دکترلاریجانی از حضور وزیر 
بهداشت و وزیر ارتباطات طی روزهای آینده در مناطق سیل زده خبر داد و عنوان کرد: همه 
مسئولان برای رفع نیازهای ارتباطی، بهداشتی و سایر نیازهای فوری طی روزهای آینده در 
مناطق سیل زده حضور خواهند یافت. وی یادآور شد: پس از برطرف شدن نیازهای فوری 
مناطق سیل زده برآورد خسارات صورت خواهد گرفت و لازم است که بنیاد مسکن و وزارت راه و 

شهرسازی تسهیلات مناسب را برای بازسازی و تعمیر منازل در اختیار مردم قرار دهد.

رئیس قوه مقننه اضافه کرد: با توجه به اینکه شغل بیشتر روستائیان و اهالی منطقه کشاورزی 
و دامداری است، با کمک وزارت جهاد کشاورزی خسارات وارده به کشاورزان شناسایی و برای 
آن چاره اندیشی خواهد شد. امروز در مجلس شورای اسلامی در فصل بررسی بودجه قرار دارد 
که می توان منابع خسارات وارده را نیز در بودجه سال آینده نیز پیش بینی کرد. دکترلاریجانی 
افزود: نکته ای که باید به آن توجه داشت این است که استان سیستان و بلوچستان گوهری 
در منطقه است که از نظر آبادانی و سرمایه گذاری باید مورد توجه قرار گیرد. چند سال قبل 
بود که مقام معظم رهبری بر سرمایه گذاری در سواحل مکران تاکید کردند و این روند نباید 

به حاشیه برود.
طرح توسعه منطقه آزاد چابهار یک امر ضروری بود

رئیس مجلس شورای اسلامی در دومین روز سفر خود به استان سیستان و بلوچستان پس 
از بازدید از مناطق سیل زده استان، در جمع خبرنگاران در خصوص طرح توسعه منطقه آزاد 
چابهار را یک ضرورت دانست و از اختصاص ۳۰۰ میلیون یورو برای پروژه راه آهن زاهدان 
به چابهار خبر داد. دکترلاریجانی اتصال ریل به بنادر چابهار را موضوعی بسیار مهم دانست 
و تصریح کرد: در صورت اتصال ریل به چابهار این منطقه بهترین مکان برای سرمایه گذاری 
است. رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: با اذن مقام معظم رهبری مبلغ ۳۰۰ میلیون 
یورو برای اتصال راه آهن زاهدان- چابهار در نظر گرفته شده است و از سوی دیگر نیز توافقنامه 

ای برای تامین مالی راه آهن زاهدان- بیرجند از طریق روسیه پیش بینی شده است.
رئیس قوه مقننه افزود: با اتصال چابهار به شبکه ریلی کشور موضوع ترانزیت شمال به جنوب 
با توجه به عضویت ایران در اتحادیه اوراسیا فعال تر از گذشته خواهد شد و مسئله ای که همواره 
مدنظر مقام معظم رهبری بوده یعنی توسعه و سرمایه گذاری در سواحل مکران تقویت خواهد 

شد.

دکتر لاریجانی در جمع مردم جنوب استان سیستان و بلوچستان:

بازگشایی مسیر روستاهای سیل زده در اولویت دستگاه ها

 فرمانده کل ارتش گفت: خطای انسانی هرگز دستاوردهای 
عظیم، امنیت آفرین و عزت بخش سپاه پاسداران را به محاق 

نخواهد برد.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش 
ارتش  ستاد  در  فرماندهان  عالی  شورای  جلسه  آغاز  در 
ضمن تسلیت به خانواده های عزادار و ملت شریف ایران، 
گفت: حادثه هوایی اخیر که منجر به جان باختن جمعی از 
هموطنان عزیزمان شد، تلخ و غم انگیز بود و موجب تأثر قلبی 

حافظان امنیت کشور در نیروهای مسلح شده است.
وی با ابراز همدردی عمیق با خانواده های صبور و بزرگوار 
حادثه هواپیما و تقدیر از اظهارات کامل، واضح و صادقانه 
مجلس  در  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
شورای اسلامی، تصریح کرد: مطمئناً از نگاه مردم قدرشناس 
یک  باختگان،  جان  بزرگوار  خانواده های  و  اسلامی  ایران 
خطای انسانی هرگز دستاوردهای عظیم، امنیت آفرین و 
عزت بخش سپاه پاسداران را به محاق نخواهد برد. فرمانده 
کل ارتش تاکید کرد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامی طی 
چهار دهه گذشته و عمر پر برکت انقلاب، در همه صحنه های 

حساس نظامی، امنیتی و سازندگی حضور فعال داشته و 
انقلابی، خاری در چشم دشمنان  نهاد  این  دستاوردهای 

انقلاب بوده است.
اجرای  در  آمریکا  تلاش  به  اشاره  با  موسوی  سرلشکر 
عملیات روانی در پی شکست های متعدد خود، افزود: امروز 
ایران اسلامی به برکت خون شهیدان به ویژه شهدای جبهه 
مقاومت و فداکاری فرزندان ملت در نیروهای مسلح از اقتدار، 
عزت و امنیت مطلوب برخوردار است. وی تاکید کرد: بی 
تردید، حماسه بزرگ حضور مردم غیور دو کشور ایران و عراق 
در مراسم عظیم تشییع سردار سلیمانی و شهدای مقاومت و 
ضربه کوبنده موشکی به پایگاه مهم ارتش تروریست آمریکا، 
ایران و از سوی دیگر ضعف و  از یک سو انسجام و اقتدار 
ناتوانی دشمن را به نمایش گذاشت. فرمانده کل ارتش اظهار 
داشت: آحاد ملت و کارکنان نیروهای مسلح باید همانند 
گذشته با حفظ هوشیاری و بصیرت انقلابی اجازه ندهند 
دشمن از رویداد اخیر و احساسات پاک خانواده های جان 
باختگان عزیز برای تضعیف موقعیت نظام و ناامن سازی 
کشور بهره برداری کند. سرلشکر موسوی گفت: دشمن در 

حوزه های نرم و سخت از نظام سیلی خورده و در موقعیت 
ضعف و انفعال قرار گرفته است و هم اکنون اخراج آمریکا از 
منطقه به یک مطالبه عمومی در سراسر منطقه تبدیل شده 
است. وی خاطرنشان کرد: مطمئناً ارتش جمهوری اسلامی 
ایران با همراهی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و سایر قوای 
مسلح، تحت فرماندهی حکیمانه فرمانده معظم کل قوا تا 
آخرین نفس برای استقلال، امنیت و سربلندی ملت بزرگ 
ایران تلاش می کند و با پشتوانه مردم بصیر و انقلابی اجازه 
ارزشمند  به دستاوردهای  آمریکای جنایتکار  نخواهد داد، 

نظام و سپاه پاسداران خدشه ای وارد کند.
فرمانده کل ارتش با بیان اینکه اجازه نخواهیم داد آمریکای 
جنایتکار کوچک ترین خدشه ای به اقتدار ایران، نیروهای 
مسلح و سپاه پاسداران وارد کند گفت: نخواهیم گذاشت 
دشمن از حادثه هوایی اخیر که برای همگان تلخ و تأسف بار 
بود، سو استفاده کرده و با عملیات فریب رسانه ای، آرامش و 
امنیت کشور و مردم را خدشه دار کند. سرلشکر موسوی تاکید 
کرد: امروز آسمان ایران برای همه پروازها امن تر از گذشته 

است و آماده ارائه خدمات به پروازهای مختلف است.

فرمانده کل ارتش:

خطای انسانی، دستاوردهای سپاه را به محاق نخواهد برد

محمدحسین کبریا*

 رییس دیوان عالی کشور، سقوط هواپیمای اوکراین را حادثه ای ملی دانست و گفت:  بطور 
قطع جمهوری اسلامی مکلف به جبران خسارت های مادی و معنوی این حادثه است و با 

مقصران برخورد می کند.
به گزارش روابط عمومی دیوان عالی کشور، این مطلب را حجت الاسلام و المسلمین 
احمد مرتضوی مقدم در جلسه تکریم و معارفه معاون دیوان عالی کشور و تجلیل از چند تن 

از قضات که بیش از ۵۰ سال سابقه خدمت دارند، عنوان کرد.
وی افزود: در هفته اخیر چند واقعه شگفت انگیز رخ داد؛ یکی شهادت سردار بزرگ اسلام 
شهید سلیمانی که یک واقعه اسف بار بود که قلوب همه مسلمانان دنیا و آزادی خواه جهان 
را به درد آورد. مرتضوی مقدم ادامه داد: دشمنان در فرصتی که خیال می کرد جمهوری 
اسلامی در موقعیت ضعف است با حذف این شهید می خواستند ضربه کاری به جمهوری 
اسلامی بزنند که موفق نشدند. وی افزود: واقعه دوم حضور پرشور مردم بود که نه تنها در 

ایران بلکه در جهان رخ داد که حقیقتا یک قیامت و محشری بود که دنیا را به تعجب واداشت.
مرتضوی مقدم تصریح کرد: واقعه دیگر، ضربه ای بود که سپاهیان اسلام به دنیا نشان 
دادند و عدم واکنش دشمن هم به واسطه همین حضور پرشور مردم و قدرت سپاه پاسداران 

بود و تکنولوژی نظامی خود را به رخ آنها کشید.
وی تاکید کرد: واقعه بعد و تلخی که اتفاق افتاد که آن شیرینی را تلخ کرد حادثه هواپیمای 
اوکراینی بود که غیر منتظره و برای همه ایرانیان نیز دردناک بود. رییس دیوان عالی کشور 
گفت: این حادثه یک حادثه ملی بود و بطور قطع جمهوری اسلامی جبران خواهد کرد 
و مکلف است خسارت های مادی و معنوی را جبران و با مقصران این حادثه برخورد کند. 
مرتضوی مقدم یادآور شد: در وضعیت کنونی دشمن درصدد برآمده که انتقام این چند واقعه 
شگفت انگیز را بگیرد و با استفاده از حادثه سقوط هواپیما، جمهوری اسلامی را زیر سئوال 

ببرد که باید هوشیار باشیم و در این موقعیت بهانه دست دشمن ندهیم.

رئیس دیوان عالی کشور:

 با مقصران سقوط هواپیمای اوکراین برخورد می شود
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کدام مواد غذایی چه اندام هایی را از کار 
می اندازند؟ 

مصرف بعضی از مواد غذایی باعث آسیب رسیدن به اندام های مختلف بدن می شود. 
افزایش طول عمر انسان ها، به تعویق انداختن کهولت سن، بهبود عملکرد مغز و حافظه و 
تقویت سیستم ایمنی بدن در برابر انواع بیماری ها نمونه های تحول سبک زندگی و شرایط 
محیطی هستند که می توانند بر سلامت و زندگی انسان ها تغییر ایجاد کنند. در واقع 
کاهش اضطراب ،افزایش تحرک بدن، ترک سیگار یا الکل و تغییر رژیم غذایی از عوامل 

تغییر سبک زندگی هستند.
افزایش آگاهی فردی و توجه به سلامتی در جوامع مختلف روز به روز اهمیت بیشتری پیدا 
می کند و به واسطه رواج یافتن این سبک، تفکر و رویکرد زندگی، اطلاعات مرتبط با فواید و 
مضرات هر رفتاری که افراد به صورت روزمره انجام می دهند یا مواد غذا و تنقلاتی که وارد 
بدن خود می کنند و وفور در دسترس است. برای مثال فردی که سیگار می کشد تحت هیچ 
شرایطی نمی تواند ادعا کند که از آسیب هایی که سیگار به ریه، معده، سیستم گردش خون 

و در نهایت قلب وارد می کند بی اطلاع است.
جالب است بدانید که محققان دانشگاه هاروارد ترک سیگار، فعالیت های ورزشی بدنی و 
ذهنی در طول روز، تغذیه سالم، مصرف اندازه و به موقع مولتی ویتامین ها، حفظ وزن سالم 
بدن، حفظ روند یادگیری، ایجاد و تولید شبکه اجتماعی قوی و قدرتمند، حفظ بهداشت 
دهان و دندان، کنترل وضعیت فشار خون، کنترل کلسترول بالا و مصرف مواد غذایی سالم 
و مفید برای بدن را از اصلی ترین موارد برای افزایش طول عمر، تقویت سیستم ایمنی بدن 
و سلامتی معرفی کرده اند. رژیم غذایی و تغذیه سالم از مهم ترین موضوعاتی است که در 

حفظ سلامتی و تندرستی بدن با انسان سر و کار دارد.
بهتر است بدانید که در بدن انسان بیش از ۲۲ اندام وجود دارد و در این میان مغز، قلب، 
کلیه ها، کبد، لوزالمعده، روده ها و لیگ ها از اندام های حیاتی بدن هستند. به همین 
منظور باشگاه خبرنگاران جوان در گزارش زیر به بیان مواد غذایی که مصرف بیش از اندازه 
و خارج از کنترل آنها می تواند برای اندام های حیاتی بدن مضر باشند پرداخته است که 

در ادامه می خوانید؛
مواد غذایی آسیب زننده به مغز

نوشیدنی های گازدار و انرژی زا، انواع مواد غذایی شیرینی رژیمی حاوی آسپارتام مانند 
بستنی رژیمی، نوشابه های بدون قند، آب میوه های کم کالری، آبنبات ها و آدامس های 
بدون قند، گوشت ماهی های با جثه های بزرگ مانند نیزه ماهی، کوسه، شمشیر ماهی، 
ماهی تن، هامور به دلیل بالا بودن حجم جیوه در گوشت این ماهی ها، غلات فراوری شده 
مانند آرد سفید، روغن قنادی، کیک ها، کلوچه های آماده، غذاهای فست فود، چیبس ها، 
نودل ها، پاپ کورن های مایکروویوی، انواع سس ها، آب نبات ها، غذاهای از پیش آماده 
شده، سوسیس، کالباس، آب میوه های کارخانه ای می توانند باعث افزایش احتمال ابتلا 
به آلزایمر، زوال عقل، ایجاد مقاومت انسولینی در مغز، کاهش توانایی یادگیری و کند شدن 
تشکیل نورون ها، نقص حافظه، افزایش فشار خون، آسیب به بافت های مغزی، افزایش 
اعتیاد به بیماری های تباه کننده، افزایش احتمال ابتلا به التهابات مغزی، بروز اختلال در 
سیستم محافظ مغز، افزایش احتمال ابتلا به افسردگی، کاهش حجم مغز، کاهش قدرت 
شناختی، آسیب به بافت مغز، مختل سازی سیستم مرکزی و کاهش علملکرد سیستم 

حافظه در جنین شوند.
مواد غذایی آسیب زننده به کبد

مصرف مواد غذایی مانند شکر، قند، انواع نوشیدنی های گازدار، نوشیدنی های الکلی، 
چیپس، غذاهای نیمه آماده، فست فود، کره های گیاهی، شیرینی ها، نمک، سوسیس، 
کالباس، حبوبات کنسروی، نان سفید، برنج و پاستا می توانند شانس ابتلا به کبد چرب، 
نقص عملکرد کبد، افزایش احتمال ابتلا به سیروز کبدی و افزایش قند خون را در افراد 

بالا ببرند.
مواد غذایی آسیب زننده به لوزالمعده

غذاهای فرآوری شده، شیرینی ها، سوسیس، کالباس، نان سفید، گوشت قرمز، الکل، 
لبنیات پرچرب باعث آسیب پذیری در برابر ابتلا به نقرس، بر هم خوردن تنظیم تولید 
انسولین، افزایش میزان تری گلیسیرید، احتمال ابتلا به بیماری های مرتبط با لوزالمعده و 

کاهش میزان آنتی اکسیدان ها شوند.
مواد غذایی آسیب زننده به روده و معده ها

مصرف گوشت، شیر، پنیر، ماست، میوه های ترش، نوشابه و نوشیدنی های گازدار، انواع 
چاشنی ها، غذاهای سرخ شده مانند سیب زمینی سرخ کرده، چیپس، همبرگر و شکلات 
باعث تغییر ساختار میکروبی روده ها، افزایش احتمال ابتلا به بیماری التهابی روده، افزایش 
احتمال ابتلا به سندروم روده تحریک پذیر، افزایش اسید معده، ایجاد درد، احتمال ابتلا به 

اسهال، التهاب روده و احتمال رشد باکتری های مضر درون روده می شوند.
مواد غذایی آسیب زننده به کلیه ها

نمک، انواع غذاهای فرآوری شده، سوسیس، کالباس، گوشت قرمز، شیرینی و شکلات 
باعث افزایش فشار خون، نقص عملکرد کلیه ها، افزایش فسفر درون بدن، آسیب دیدگی 
کلیه ها، بر هم خوردن تنظیمات کلیه، بروز اسید وز، احتمال ابتلا به دیابت و افزایش 

احتمال به بیماری های مزمن کلیوی خواهد شد.
مواد غذایی آسیب زننده به قلب

انواع شیرینی، آبنبات، شکلات شیرین، چیپس، سیب زمینی سرخ شده، بیکن، گوشت 
قرمز، نوشابه های گازدار، کلوچه ها، کیک ها، مافین ها، هات داگ، سالامی، سوسیس، 
برنج سفید، نان، ماکارانی، پاستا، پیتزا، الکل و کره باعث افزایش احتمال گرفتگی عروق، 
حمله قلبی، افزایش چربی مضر خون، مختل کردن عملکرد قلب، افزایش کلسترول خون، 
افزایش احتمال سکته قلبی، افزایش تری گلیسیرید، افزایش چربی دور شکم و افزایش 

احتمال به ابتلا به بیماری های قلبی خواهد شد.
مواد غذایی آسیب زدن به ریه ها

مصرف سیب زمینی سرخ کرده، سوخاری ها، نمک، شیر، پنیر، ماست، گل کلم، 
نوشابه، سبزیجات )برای افراد مبتلا به بیماری های ریوی(، هات داگ، سوسیس، کالباس 
باعث ایجاد تنگی نفس، افزایش فشار بر ریه ها، افزایش وزن، ایجاد اختلالات تنفسی، 

افزایش خلط، افزایش اعتیاد به بیماری های مزمن انسدادی ریه را در پی خواهند داشت.
مواد غذایی آسیب زننده به پوست

نان سفید، نان شیرینی، پاپ کورن، انواع کیک ها، بستنی ها، شکلات شیرین، آب های 
نوشیدنی با بسته بندی پلاستیکی، قهوه صبحگاهی، الکل، انواع چیپس، پفک، غذاهای 
هندی، پپرونی یا فست فود های پر ادویه باعث تخریب کلاژن، و الاستین پوست، کدر شدن 

پوست، افزایش چروک های پوستی و احتمال بروز آکنه در افراد خواهد شد.

سلامت 

شاید بتوان گفت که دیدن خواب های وحشتناک و کابوس خاطره مشترک همه ما از 
دوران کودکی مان است. اما حالا که بزرگتر شده ایم هم هرازگاهی نیمه شب هراسان 
از خواب بیدار می شویم و به دنبال کسی می گردیم که کابوس وحشتناکی را که دیده 
ایم برایش تعریف کنیم و کمی آرام بگیریم. کابوس ها خواب های طولانی و وحشتناکی 
هستند که باعث ترس، اضطراب و ناراحتی در فرد می شوند، منحصربه فردند و آن قدر 
زودگذر که اغلب چیز زیادی از آن یاد نمی آوریم. بهتر است بدانید دیدن کابوس در 
کودکان شایع تر از بزرگ سالان است و حدود ۵۰% از بزرگ سالان حداقل یک بار در 
طول سال کابوس بد می بینند اما چه چیز باعث دیدن کابوس های وحشتناک می شود؟ 
کابوس ها را زیاد جدی نگیرید، درست است که با دیدن آن ها احساس می کنید هیچ 
کنترلی روی آن ندارید و از این بابت وحشت زده می شوید ولی باید بدانید که آن ها 
تخیلاتی بیش نیستند، تخیلاتی که اغلب ترس ها و وسواس های رفتاری ما را منعکس 

می کنند.
چند عامل مؤثر در دیدن کابوس شبانه

اضطراب و استرس: نگرانی از کار، استرس از رابطه ای که دارید و ... موضوعاتی 
هستند که در دیدن کابوس های شبانه نقش دارند.

خوردن قبل از خواب: این میان وعده دیررس متابولیسم را افزایش می دهد و باعث 
 The Mind and فعال تر شدن مغز و زمان خواب بیشتر شود؛ مطالعه ای که در مجله
Body منتشرشده است، نشان داد که ۷ نفر از ۱۰ نفر شرکت کننده  ای که قبل از خواب 

فست فود خوردند از دیدن کابوس شبانه شکایت کردند.
افسردگی: مسائل روحی و روانی مربوط به تغییراتی در زندگی مانند طلاق و جدایی، 
از دست دادن عزیزان، مشکلات اقتصادی و نگرانی های شغلی می تواند منجر به دیدن 

کابوس شود.
اختلالات خواب: سندرم پای بی قرار، انقباض عضلات در خواب، گرفتگی نفس و 

آپنه همه این شرایط می تواند در دیدن کابوس مؤثر باشد.

داروها: برخی داروها مثل داروهای ضدافسردگی و خواب آور روی مغز اثر گذاشته و 
باعث دیدن کابوس در خواب شبانه می شوند.

گذاشته اند  سر  پشت  را  مخدر  مواد  ترک  به تازگی  که  افرادی  مخدر:  مواد  ترک 
خود  در  را  سناریوهایی  معمولًا  که  می کنند  تجربه  را  واضحی  بسیار  کابوس های 

گنجانده اند که باعث ایجاد حس ناامیدی، وحشت و اضطراب شدید در فرد می شود.
بی خوابی: این وضعیت ممکن است خود را به شکل کابوس های آزاردهنده نشان 
از دیدن دندان های در  رایج ترین کابوس های شبانه عبارت اند  از  نمونه  دهد.  چند 
حال ریزش، تحت تعقیب بودن، ناتوانی در پیدا کردن سرویس بهداشتی، برهنه بودن 
درملأعام، آماده نبودن برای امتحان، پرواز کردن، افتادن، قرار گرفتن در یک وسیله 

نقلیه غیرقابل کنترل، پیدا کردن یک اتاق جدید در خانه و تأخیر و دیر رسیدن.
آیا دیدن کابوس برای سلامتی مضر است؟

اگر تعداد دفعات کابوس ها زیاد شود می تواند با عنوان اختلال کابوس شناخته شوند و 
خوشبختانه اختلال کابوس بسیار نادر است.

 شکی نیست که تکرار و ماهیت مزاحم آنها باعث خستگی می شود، خستگی هم 
می تواند در عملکرد، زندگی خانوادگی و اجتماعی فرد تأثیر بگذارد؛ اما از طرفی دیگر 
مدیر مرکز خواب دانشگاه پیتسبورگ در سال ۲۰۱۷ گفته است که کابوس ها می توانند 
به عنوان یک راه رهایی از اضطراب عمل کنند و در حقیقت آن ها واکنش های طبیعی به 
استرس های بدن هستند. یک مطالعه نشان می دهد که بیش از ۲۰ درصد از زنانی که 
قربانی تجاوز جنسی یا جسمی شده اند، سه ماه بعد از این اتفاق کابوس های وحشتناکی 
را تجربه کرده اند. همچنین بازماندگان تصادفات جدی در اتومبیل و موتورسیکلت نیز 

ماه ها بعد دچار کابوس می شدند.
غلبه بر استرس

باید بدانید که چگونه در آخر روز  از استرس دارید  پر  اگر در محل کارتان یک روز 
استراحت کنید. از معروف ترین و شناخته شده ترین تکنیکهای کاهش استرس یوگا، 

کتاب خواندن، گوش کردن به موسیقی و گرفتن حمام گرم است.
رعایت بهداشت خواب

اگر می خواهید خوابی آرام و بدون استرس را تجربه کنید باید حداقل ۳۰ دقیقه 
قبل از خواب اجازه دهید هوای تازه  در محل خواب جریان داشته باشد. خوابیدن در 
محیط بیش ازحد گرم یا سرد باعث تشدید کابوس ها می شود بنابراین بهتر است دمای 
اتاق خوابتان را روی ۶۵ درجه فارنهایت تنظیم کنید. همچنین اگر با درد گردن، ستون 
فقرات و یا شانه ها از خواب بیدار می شوید ممکن است زمان آن باشد که تشک و بالشت 

خود را تعویض کنید.
بنویسید و پاره کنید

اگر همیشه استرس دارید و نمی دانید که چگونه از دست آن خلاص شوید احساسات 
خود را بر روی کاغذ آورده و بنویسید. بسیاری از روانشناسان معتقدند نوشتن کابوس ها یا 
صحبت کردن درباره آن ها می تواند در رسیدن به آرامش به شما کمک کند. اگر نیمه شب 
کابوس دیدید و وحشت زده از خواب بیدار شدید یک تکه کاغذ در دست بگیرید و تمام 
آنچه را که بخاطر داشتید بنویسید و سپس پاره کنید قطعاً ارزش یک بار امتحان کردن 

را دارد!
مراجعه به روانشناس

اگر در دنیای واقعی چیزی شما را آزار می دهد و باعث ناراحتی و اضطراب در شما 
می شود حتماً به یک روانشناس مراجعه کنید تا با ریشه یابی مشکلتان را حل کند.

چند توصیه:
- از خوابیدن و چرت زدن بعدازظهر خودداری کنید.

- پرهیز از کشیدن سیگار و مصرف کافئین در اواخر روز 
- ورزش کردن در طول روز )به هیچ وجه قبل از رفتن به رختخواب ورزش نکنید(

- از تماشای فیلم های خشن و ترسناک، تلویزیون و بازی های کامپیوتری قبل از خواب 
بپرهیزید.

از آنجایی که فشار خون بالا تا حد زیادی بدون علامت است، با عنوان "قاتل خاموش" 
شناخته می شود. به همین دلیل مهم است که فشار خونتان را به طور مرتب بررسی کنید 
چرا که فشار خون بالا خطر ابتلا به حمله قلبی، سکته مغزی، دیابت، نارسایی قلبی، 

بیماری کلیوی، کاهش بینایی و سندرم متابولیک را افزایش می دهد.
اگر فشارخون بالایی دارید، می توانید برای پایین آوردن آن علاوه بر مصرف داروهایی 

تجویزی توسط پزشک کارهای دیگری نیز انجام دهید که در ادامه به آن ها پرداخته ایم:
مقداری وزن کم کنید

طبق نتایج یک مطالعه در سال ۲۰۱۶ نشان داده شد که کاهش تنها ۵ درصد از وزن 
بدن می تواند فشارخون را به میزان قابل توجهی کاهش دهد.

در مطالعه ای دیگر نشان داده شد اگر اضافه وزن دارید، کم کردن حتی چهار و نیم 
کیلوگرم از وزنتان می تواند فشارخونتان را پایین بیاورد. کاهش وزن به کاهش علائم 
آپنه خواب نیز کمک می کند. در آپنه خواب، وقتی تنفس تان بارها موقع خواب قطع 
می شود، می تواند فشار خونتان را بالا برده و سبب بی نظمی ضربان قلبتان شود. کم 
کردن چند کیلوگرم از وزنتان به طور تدریجی و در عرض چند ماه مستمر همراه با تغذیه 
سالم و ورزش، یک نسخه ی عالی برای کاهش فشار خون است. وزنتان را به طور مرتب 

کنترل کنید تا در صورت اضافه وزن، زودتر متوجه آن شوید.
کم کردن چند کیلوگرم از وزنتان به طور تدریجی و در عرض چند ماه مستمر همراه با 

تغذیه سالم و ورزش، یک نسخه ی عالی برای کاهش فشار خون است
تغذیه تان را کنترل کنید
کارشناسان توصیه می کنند:

. از خوردن غذاهایی که چربی اشباع زیادی دارند خودداری کنید.
. در روز چند وعده میوه و سبزی بخورید، خصوصاً از هر رنگ و نوعی. یک مطالعه 
نشان داد که مصرف توت در سالمندان به مدت 8 هفته باعث کاهش فشار خون بالا 
شد. توت ها به دلیل داشتن پلی فنول ها به کاهش فشار خون و حفظ سلامت قلب کمک 

می کنند.
که  آن هایی  خصوصاً  شده،  فرآوری  غذاهای  از  و  کنید  مصرف  کامل  غلات   .

کربوهیدرات، قند، چربی و نمک زیادی دارند پرهیز کنید.
. از مصرف الکل اجتناب کنید.

. مصرف کافئین تان را محدود کنید چون فشار خون را بالا می برد.
. شکلات سیاه یا پودر کاکائو به دلیل داشتن فلاوونوئیدها به کنترل فشار خون کمک 
می کنند. فلاوونوئیدها باعث رقیق شدن خون در رگ ها می شوند. البته نباید در مصرف 
این ماده ی غذایی افراط کرد. برای دستیابی به بهترین نتیجه باید از شکلات تلخ و پودر 

کاکائوی بدون قند استفاده کرد.
. یک رویکرد غذایی به نام DASH نیز وجود دارد که با هدف کاهش فشار خون طراحی 

شده است و رویکردی طولانی مدت برای رژیم غذایی دارد.

تحرک بدنی داشته باشید
ورزش، تکمیل کننده ی تغذیه ی مناسب است. اگر ورزش کنید و تحرک بدنی داشته 
باشید، رژیم کاهش وزنتان بهتر جواب می دهد و راحت تر وزن کم می کنید. پزشکان 
توصیه می کنند بیشتر روزهای هفته دست کم نیم ساعت ورزش کنید. تأثیر این میزان 
تحرک بدنی شگفت انگیز است: فشار خونتان ۴ تا 9 واحد کمتر می شود. یادتان باشد 
ورزش فقط تمرین در باشگاه نیست. تحرک بدنی شامل باغبانی، شستن اتومبیل یا 
انجام کارهای خانه نیز می شود. البته فعالیت هایی که ضربان قلبتان را بالا می برند مانند 
تمرینات هوازی، پیاده روی، دوی آهسته، دوچرخه سواری و شنا برای قلبتان بهترین 

ورزش ها هستند.
میزان سدیم دریافتی تان را کم کنید

مصرف نمک در سراسر جهان زیاد است و بیشترین عامل آن مصرف غذاهای آماده 
است. رابطه ی بین فشارخون و نمک در مطالعات مختلف کمی متفاوت است و این 
می تواند به دلیل تفاوت های ژنتیکی افراد در نحوه ی پردازش سدیم باشد. به نظر 
می رسد حدود نیمی از افراد مبتلا به فشار خون بالا و یک چهارم از افراد با سطح طبیعی 
به نمک حساسیت دارند. بدین ترتیب انجمن قلب آمریکا توصیه می کند افرادی که فشار 
خون بالا دارند نباید بیشتر از ۱۵۰۰ میلی گرم در روز نمک مصرف کنند. برچسب روی 
محصولات غذایی را بررسی کنید تا بدانید چه مقدار نمک مصرف می کنید. اگر مصرف 

نمک را تدریجاً کم کنید، متوجه تفاوت آن نخواهید شد.
به جای نمک از طعم دهنده های دیگری استفاده کنید، مثلًا آبلیمو، زنجبیل و فلفل 
سیاه. خوردن پتاسیم بیشتر )در مواد غذایی مانند موز، مویز، تُن و شیر وجود دارد( کمک 

می کند تا سدیم از سیستم بدنتان خارج شود.
ذهن و بدنتان را آرام کنید

وقتی دچار استرس می شوید بدنتان در حالت آماده باش قرار می گیرد و این یعنی 
انقباض عروق و افزایش ضربان قلب که افزایش فشار خون را به دنبال خواهد داشت. 
کاهش استرس می تواند فشار خونتان را در طیف نرمال نگه دارد. تمرینات ذهنی بدنی 
مانند یوگا و تای چی انجام دهید، به موسیقی آرامش بخش گوش دهید، نقاشی بکشید 
و یا هر فعالیت دیگری که آرامتان می کند انجام دهید. پایین آوردن سطح استرس به شما 

کمک می کند فشار خونتان را پایین بیاورید.
تنفس عمیق نیز می تواند به کاهش فشار خون بالا کمک کند. در واقع تنفس عمیق 
می تواند سیستم عصبی پاراسمپاتیک را فعال کند و این باعث کاهش سرعت ضربان 

قلب و فشارخون می شود.
سیگار نکشید

ترک سیگار مطمئناً یکی از بهترین کارهایی است که برای حفظ سلامتی تان از جمله 
کاهش فشار خونتان انجام دهید. سیگار کشیدن نه تنها در بلندمدت به اندام هایتان 

آسیب می زند بلکه هر بار که سیگار می کشید فشار خونتان نیز بالا می رود. پس با ترک 
سیگار به طول عمرتان اضافه کنید.

غذاهای کلسیم دار بیشتر بخورید
افرادی که کمتر کلسیم مصرف می کنند معمولًا فشار خونشان بالاست. هرچند هنوز 
ثابت نشده که مکمل های کلسیم می توانند فشارخون بالا را پایین بیاورند، اما مصرف 
غذاهای کلسیم دار با کاهش فشار خون مرتبط است. سبزیجات برگ تیره، توفو و لبنیات 

انتخاب های خوبی هستند.
غذاهای منیزیم دار بیشتر بخورید

منیزیم نیز یک ماده ی معدنی مهم است که می تواند رگ های خونی را شُل کند. 
هرچند کمبود منیزیم بسیار نادر است؛ اما خیلی از افراد به اندازه کافی منیزیم مصرف 
نمی کنند. مطالعات نشان می دهد مصرف ناکافی منیزیم سبب فشار خون بالا می شود. 
داشتن رژیم غذایی سرشار از منیزیم می تواند فشار خون را کنترل کند. سبزیجات، 

لبنیات، حبوبات، مرغ، گوشت قرمز و غلات سبوس دار منابع خوبی از منیزیم هستند.
شکر و کربوهیدرات تصفیه شده را محدود کنید

کربوهیدرات های تصفیه شده، به ویژه قند و شکر، می توانند فشار خون را افزایش 
دهند. در مطالعه ای نشان داده شد که فشار خون زنانی که یک نوشابه در روز مصرف 
می کردند در مقایسه با زنانی که به مقدار کمتر مصرف می کردند فشار خونشان بالاتر بود.
یک مطالعه ی دیگر در افرادی که تحت درمان با استاتین قرار داشتند، نشان داد افرادی 
که رژیم غذایی شش هفته ای با محدودیت در مصرف کربوهیدرات داشتند، در مقایسه 
با افرادی که رژیم نداشتند، در فشار خون و سایر نشانگرهای بیماری های قلبی پیشرفت 

بیشتری داشتند.
داروهایی را که پزشک برایتان تجویز کرده مصرف کنید

برای برخی از افراد، تغییراتی در سبک زندگی شان کافی است تا فشار خونشان تحت 
کنترل باشد؛ اما خیلی از افراد به دارو نیز نیاز دارند. اگر پزشک دارویی برایتان تجویز کرده 

حتماً طبق دستور او دارویتان را مصرف کنید.
از داروهای گیاهی مناسب بهره ببرید

ریحان
ریحان یک گیاه خوش عطر و پُرطرفدار است که در انواع غذاها می توانید از آن استفاده 
کنید. ریحانه به دلیل داشتن اوژنول می تواند به پیشگیری از تنگ شدن رگ ها و کاهش 

فشار خون بالا کمک کند.
دارچین

دارچین نیز یک ادویه ی خوش عطر است که به راحتی در رژیم غذایی تان جا می گیرد. 
دارچین نیز می تواند فشار خونتان را پایین بیاورید.

بذر کتان
بذر کتان سرشار از امگا ۳ است که مطالعات نشان می دهد می تواند فشار خون را پایین 
بیاورد. در سوپ ها، اسموتی ها و غذاهای پختنی تان می توانید از بذر کتان آسیاب شده 

استفاده کنید.
هل

یک مطالعه کوچک نشان داد شرکت کنندگان دارای فشار خون بالا، بعد از مصرف 
۱.۵ گرم پودر هل دو بار در روز به مدت ۱۲ هفته، کاهش قابل توجهی در فشار خونشان 
مشاهده کردند. شما می توانید از دانه هل یا پودر آن در تهیه سوپ ها، خورش ها و 

چای ها استفاده کرده و از طعم خاص و فواید مثبت آن برای سلامتی بهره ببرید.
سیر

سیر نیز علاوه بر اینکه غذا را خوش طعم می کند، فواید زیادی نیز برای سلامتی تان دارد. 
سیر می تواند با کمک به افزایش نیتریک اکسید در بدن، فشار خونتان را پایین بیاورد.

زنجبیل
زنجبیل نیز برای کنترل فشار خون مفید است. زنجبیل به گردش خون کمک می کند 
زیرا سبب شُل شدن عضلات اطراف رگ های خونی می شود و در نتیجه فشار خون پایین 

می آید.
توجه: مصرف زیاد زنجبیل برای کسانی که فشار خون بالایی دارند خطرناک است. 
افراد مبتلا به فشار خون بالا که داروهای مسدودکننده کانال کلسیم را مصرف می کنند، 

نیز باید در میزان مصرف زنجبیل احتیاط کنند.
اسطوخودوس

اسطوخودوس گیاهی خوش عطر است که ضربان قلب و در نتیجه فشار خون را پایین 
می آورد. می توانید از گل اسطوخودوس در غذاهای پختنی استفاده کنید. از برگ های 

این گیاه نیز می توانید همان طوری که از رزماری استفاده می کنید بهره ببرید.

چگونه به خود کمک کنیم تا کمتر کابوس ببینیم؟

۱۰ + ۱ راهکار برای مقابله با پرفشاری خون

چگونه فشار خون را پایین بیاوریم؟

کاهش شنوایی، عفونت گوش،  وز وز گوش، پُرشنوایی،  درد 
از  بخشی  تنها  مغزی  آسیب های  و  یادگیری  کاهش  گوش، 

خطرات استفاده مداوم از هدفون و تجهیزات مشابه است.
با پیشرفت فناوری هر روز شاهد ورود تجهیزاتی با کیفیت تر و 
کم حجم تر با کارایی بیشتر به بازار هستیم. این فناوری ها علاوه 
بر اینکه بسیار لذت بخش هستند و موجب سهولت در بسیاری 
از فعالیت ها می شوند، ممکن است خطراتی را برای سلامتی به 
همراه داشته باشند. در این گزارش سعی داریم به برخی خطرات 
استفاده از هدفون و هندزفری بپردازیم. در ابتدا لازم است تفاوت 

این تجهیزات را شرح دهیم.
هدفون دارای دو گوشی به اندازه گوش است و مانع از ورود 
صدای محیط به گوش می شود. شنیدن موسیقی و بازی از جمله 
دقیقا  کاربردهای هدفون هستند. عملکرد هدست  مهم ترین 
مشابه هدفون است، با این تفاوت که قابلیت مکالمه دارد. این 
ابزار معمولا برای افرادی کاربرد دارد که به طور هم زمان نیازمند 
شنیدن و استفاده از دست هستند. ایرفون نیز مشابه هدفون 
است و بیشتر برای موبایل و انواع دستگاه های پخش موسیقی 
کاربرد دارد. این دستگاه به وسیله سیم و بلوتوث به پخش کننده 
متصل می شود و بسیار کم وزن است. کاربرد هندزفری نیز مشابه 
هدست است، یعنی به طور هم زمان می توان شنید و مکالمه کرد. 

این ابزار بسیار سبک است.
استفاده طولانی مدت از این ابزار مشکلات جدی سلامت به 

همراه دارد که در ادامه به برخی از این موارد اشاره شده است.
وز وز گوش

وز وز گوش یا )Tinnitus( به احساس صدای زنگ یا صداهای 
دیگر در گوش یا درک آن توسط مغز، زمانی که محرک صوتی 
حالت  این  در  می شود.  گفته  ندارد،  وجود  محیط  در  خارجی 
مداوم  طور  به  باشد،  محیط  در  صدایی  اینکه  بدون  شخص 
صداهایی شبیه نویز احساس می کند. این حالت می تواند دائمی 
یا موقتی باشد، که در هر دو صورت احساس ناخوشایندی است. 
وز وز گوش می تواند خفیف باشد و فقط در سکوت شنیده شود یا 
می تواند به اندازه ای شدید باشد که در شنوایی فرد تداخل ایجاد 

کند و شدت شنوایی را کاهش دهد. این عارضه بیماری نیست 
و علاوه بر استفاده طولانی مدت از هدفون یا شنیدن موسیقی با 
صدای بلند، می تواند ناشی از مشکلات دیگری از قبیل عفونت 

گوش، یا استفاده از داروهای مختلف باشد.
 hair( معمولا این عارضه به دلیل آسیب به سلول های مویی

cells( در حلزون )بخشی از گوش داخلی( رخ می دهد.
سلول های مویی گیرنده های حسی در دو سیستم شنوایی 
سلول ها  این  هستند.  مهره داران  گوش  دهلیزی  سیستم  و 
امواج صوتی را به سیگنال های شنوایی تبدیل می کنند که در 
را  زمانی که مغز سیگنال های عصبی  پردازش می شوند.  مغز 
به درستی دریافت نمی کند، سیگنال های عصبی غیر طبیعی 
تولید می کند. یکی از مهم ترین عوارض استفاده طولانی مدت از 

هدفون و تجهیزات مشابه، وز وز گوش است.
پُرشنوایی

تیزی  یا  پُرشنوایی  را  بلند  صدای  میزان  از  غیرطبیعی  درک 
شنوایی )Hyperacusis( می نامند. این عارضه معمولا با کاهش 
شنوایی همراه نیست. افراد پرشنوا محدوده شنوایی باریکی دارند 
و معمولا صداهای زیر ۵۰ دسی بل را نمی شوند و صداهای بالای 
8۰ دسی بل برایشان آزاردهنده است. این عارضه معمولا با وز وز 
گوش همراه است. در واقع این حالت به معنای حساسیت به 

صداهای طبیعی محیط است.
عفونت جدی گوش

استفاده از هدفون و تجهیزات مشابه به مدت طولانی یکی از 
مهم ترین دلایل عفونت گوش است. این تجهیزات معمولا به دلیل 
استفاده در محیط، به انواع میکروارگانیسم ها آلوده هستند. از 
طرفی استفاده طولانی مدت از آنان موجب عرق در ناحیه گوش 
شده و محیطی مرطوب و مناسب برای رشد انواع میکروب ها 

فراهم می کند.
استفاده  اشتراکی  هدفون های  از  که  افرادی  در  عارضه  این 
میکروارگانیسم های  اشتراک  باعث  و  است  شدیدتر  می کنند 

مختلف بین افراد می شود.
کاهش شنوایی

کاهش شنوایی شایع ترین عارضه ناشی از گوش دادن موسیقی 
با استفاده از هدفون و تجهیزات مشابه است. اگر روزانه به مدت 
۱۵ دقیقه و بیشتر با استفاده از هدفون با صدای بلند موسیقی 
گوش می کنید، باید گفت انتظار کاهش شنوایی را در آینده ای 

نزدیک داشته باشید.
گوش دادن به موسیقی با استفاده از هدفون باعث آسیب به پرده 

گوش شده و به مرور آستانه شنوایی را تحت تاثیر قرار می دهد.
 درد گوش

افرادی که به طور مداوم از هدفون استفاده می کنند، معمولا 
به درد گوش دچار می شوند. از طرفی استفاده افراطی از این 

تجهیزات می تواند به بی حسی گوش منجر شود.
بی توجهی به محیط

نسبت  معمولا  دارند،  گوش  در  هدفون  مدام  که  افرادی 
و  تصادف  هستند،  بی تفاوت  کاملا  محیطی  محرک های  به 
زمین خوردن از جمله مهم ترین خطراتی است که برای این افراد 

رخ می دهد.
کاهش یادگیری

استفاده  است.  یادگیری  ارکان  اصلی ترین  از  یکی  شنوایی 
اثرات  یادگیری  بر  دلیل کاهش شنوایی  به  از هدفون  افراطی 

نامطلوبی دارد.
 آسیب جدی به مغز

هدفون به خاطر تولید امواج الکترومغناطیسی، در دراز مدت 
اثر مخربی بر مغز دارد. از طرفی هرگونه آسیب و عفونت ناشی از 
هدفون در گوش، به طور مستقیم بر مغز اثرگذار است. از طرفی 
مغز عاشق سکوت است و انواع صدا خیلی برای مغز خوشایند 
نیست. بر اساس گزارش سازمان جهانی بهداشت در سال ۲۰۱۱ 
مدارک  نامید،  مدرن«  »طاعون  را  صوتی  آلودگی  که  میلادی 
محکمی وجود دارد که آلودگی های صوتی اثرات مضر شدیدی 
بر سلامت دارد. سکوت برای مغز مفید است و موجب کاهش 

استرس و تمرکز بیشتر می شود.
در ادامه به چهار اثر مثبت سکوت اشاره شده است:

1- سکوت موجب کاهش استرس و تنش می شود

بر اساس نتایج تحقیقات، آلودگی صوتی، عامل فشارخون بالا و 
حمله قلبی است و موجب کاهش شنوایی و افت سلامت عمومی 
بدن می شود. صداهای بلند با تحریک بخش آمیگدال مغز که 
وظیفه درک احساسات را بر عهده دارد، باعث افزایش استرس و 
تولید هورمون کورتیزول می شوند؛ این در حالی است که سکوت 
دارای آثار مخالف آلودگی صوتی است و تنش را از مغز و بدن دور 

می کند.
بر اساس تحقیقاتی که در سال ۲۰۰۴ در نشریه Heart منتشر 
شد، دو دقیقه سکوت موجب از بین رفتن تنش می شود و به 

آرامش فرد کمک می کند.
2- سکوت، توان ذهنی را بازیابی می کند

در زندگی روزمره، دائما اطلاعات حسی به مغز ارسال می شوند 
و فرآیند تصمیم گیری، حل مشکل و کنترل امور روزمره، بخش 
عمده ای از مغز را درگیر می کند. با اجرای مکرر این فرآیندها، 
توجه و توان مغزی کاهش می یابد و احتمالا در هنگام تمرکز، حل 
مساله و ارائه ایده های جدید، با مشکل مواجه می شویم. زمانی که 
از محرک های صوتی رهایی می یابیم، مغز فرصتی برای بازسازی و 

بازیابی توان خود به دست می آورد.
۳- در سکوت شبکه پیش فرض مغز فعال می شود

هنگامی که به تمرکز یا مدیتیشن می پردازیم، شبکه پیش فرض 
مغز فعال می شود. شبکه پیش فرض مغز در واقع شبکه ای از 
بخش های مختلف مغز است که با یکدیگر تعامل دارند و فعالیت 
آن ها به شدت با یکدیگر ارتباط دارد. این شبکه زمانی بیشترین 
فعالیت را دارد که شخص به دنیای خارج توجهی نداشته باشد. 
این حالت مغزی امکان درک کامل تجارب، همدردی با سایرین، 

خلاقیت بیشتر و بهبود وضعیت روحی و روانی را فراهم می کند.
۴- سکوت امکان بازسازی سلول های مغز را فراهم می کند

بر اساس تحقیقاتی که در سال ۲۰۱۳ روی موش ها انجام گرفت 
و نتایج آن در نشریه Brain منتشر شد، دو ساعت سکوت روزانه 
به شکل گیری سلول های جدید در هیپوکامپ منجر می شود. این 
بخش از مغز مسؤولیت یادگیری، حافظه و کنترل احساسات را 

برعهده دارد.
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آیت الله حسینی بوشهری:

شورای مشترکی از فضلای حوزه و قوه قضائیه 
تشکیل شود

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با بیان اینکه آماده همکاری با قوه قضائیه هستیم، گفت: 
شورای مشترک از فضلا و مسئولان حوزه و قوه قضائیه تشکیل شود.

به نقل از مرکز خبر حوزه، آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار جمعی از مسئولین 
دادگستری استان قم که در جامعه مدرسین حوزه علمیه قم برگزار شد، ضمن تقدیر و تشکر از 
برگزاری این دیدار ابراز داشت: دستگاه قضا باید پناه و ملجأ مردم باشد اگر دستگاه قضائی ما 
سالم عمل کند هیچ کسی نمی تواند کشور را تهدید کند. دستگاه قضائی یکی از ارکان اصلی 

ثبات در جامعه است.
وی با اشاره به انتصاب آیت الله رئیسی و رویکرد بسیار امیدبخش وی افزود: ما هم به سهم 
خود از ایشان و دستگاه قضائی حمایت می کنیم تا بیش از پیش شاهد اجرای عدالت در همه 

زوایای جامعه باشیم.
نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم ضمن اشاره به اهمیت شهر قم و وضعیت 
فرهنگی آن گفت: با توجه به طراحی ویژه دشمن برای این شهر و اینکه از لحاظ جغرافیایی 
محور تردد بسیاری از استان ها است و جمعیت متنوعی از استان های مختلف در این شهر 
سکونت دارند مشکلاتی در سطح استان دیده می شود که اقتضا دارد دستگاه های مرتبط 
تلاش دوچندانی در رسیدگی به این شهر مهم داشته باشند تا دستگاه قضائی در نهایت مجبور 

به برخورد سلبی و صددرصد جبران نواقص نباشد.
وی همچنین در مباحث اجتماعی قم گفت: بسیاری از مسائل در سایر مناطق ممکن است 
عادی باشد اما در قم به خاطر جایگاهی که دارد نیاز است دقت بیشتری شود اما نباید همه بار 
به دوش دادگستری باشد و خیلی از مسائل ناشی از علل دیگر است و دستگاه قضا با معلول 
مقابله می کند مثلًا فقر عامل بسیار از بزه کاری ها و جرایم می شود اگر دستگاه ها چه اجرایی 

و چه فرهنگی به درستی عمل کنند نیاز به دادگستری با این حجم از فعالیت و اقدام نیست.
آیت الله حسینی بوشهری در ادامه افزود: همه می دانیم در سیستم قضائی غرب اگرچه 
جرایم به مراتب از دیگر کشورها بیشتر است اما حجم ورودی پرونده های قضائی بسیار کمتر 
از کشوری مثل کشور ماست و این می طلبد که یک بررسی جامع و دقیقی از دلایل آن داشته 
باشیم که چه عوامل در این موضوع دخیل است مثلًا در گذشته در رفع اختلافات خانوادگی 
افراد به بزرگ و عالم شهر مراجعه می کردند و این عالم نقطه امید مردم در حل مشکلات بود 
و بعضاً مشکلات مالی افراد را نیز رسیدگی می کردند اما در حال حاضر این موضوع بسیار 
کمرنگ شده است که باید احیا شود و یا شورای حل اختلاف در این قضیه بسیار می تواند 
دخیل و اثرگذار باشد که با حل دعاوی مردم قبل از پرونده سازی در دستگاه قضا به شکلی با 
صلح و سازش، فصل خصومت صورت گیرد با این کار بخش عمده ای از پرونده ها قبل از اینکه 

جنبه قضائی پیدا کند حل می شود.
وی در بخش دیگر از سخنان خود ابراز داشت: قم مرکز علمی و فقهی است و ما در راستای 
نیازهای قوه قضائیه اعلام آمادگی می کنیم و تمام توان خود را هم در این راه به کار می گیریم 
و پیشنهاد می کنم یک شورای مشترک از فضلا و مسئولین حوزه و قوه قضائیه تشکیل شود و 
موضوعات مهم و دارای اولویت در این جلسات مطرح و کارشناسی شود تا زمینه ای فراهم شود 
که مصوبات موردنیاز در این شورا به نتیجه برسد و در نهایت جلساتی با ریاست قوه قضائیه نیز 
داشته باشند و گزارشی ارائه شود تا به آن نتیجه مطلوب برسیم و اگر سهمی هم برای ما مطرح 
شد ما اعلام آمادگی می کنیم.دبیر شورای عالی حوزه های علمیه در بخش پایانی سخنان خود 
ابراز امیدواری کرد با حمایتی که حوزه و مراجع معظم از موضوعات حقوقی و فقهی دارند 

نیازها و مشکلات یکی پس از دیگری مرتفع شود.
شایان ذکر است در ابتدای این دیدار جناب حجت الاسلام مظفری مدیرکل دادگستری 
استان قم گزارشی از فعالیت ها و برنامه های مختلف این مجموعه ارائه نمود و در موضوعات 
مبتلا به جامعه از جمله حبس به دلیل محکومیت های مالی و پرونده های متعددی که از 
طریق سندهای عادی و غیر ثبتی و یا خرید فروش هایی که پس از نوسانات ارزی در کشور در 
دستگاه قضائی به ویژه در شهر قم شکل می گیرد اظهار امیدواری کردند که حوزه علمیه بتواند 
یک زمینه فکری را ایجاد کند که این گونه مباحث وجه فقهی و قانونی خود را داشته باشد و 

خلأهای قانونی که از این آبشخور ایجاد شده است برطرف گردد.

بستگان قمی شهدا: 

اجازه سوء استفاده سیاسی از سانحه هوایی 
نمی دهیم

برخی از بستگان شهدای قمی سانحه هوایی اخیر ضمن تاکید بر ضرورت رسیدگی عادلانه 
به موضوع سقوط هواپیمای اوکراینی، نسبت به احتمال سوءاستفاده های سیاسی از این 

حادثه هشدار می دهند. 
پدر شهید سارا حمزه ای از شهدای قمی سانحه هوایی اخیر در گفت و گو با ایرنا، بیان کرد: 

فرزندان ما همیشه در برابر مشکلات کشور صبورانه برخورد می کردند.
قاسم حمزه ای افزود: برخوردهای احساسی با حوادث و اتفاقاتی که در پی آن عده ای 

داغدار و غمدیده هستند برخورد مناسبی نمی تواند باشد.
وی عنوان کرد: مردم همیشه در صحنه ایران مانند اتفاقات گذشته در برابر این حادثه نیز 

روحیه صبر و بردباری خود را حفظ نمایند.
وی تصریح کرد: با افزایش روحیه صبر و گذشت بسیاری از مشکلات ایجاد شده در عرصه 

های مختلف جامعه مدیریت و برطرف خواهد شد.
پدر شهید سارا حمزه ای در پایان عنوان کرد: سیاسی کردن برخی از مسائل و جور دیگر 
جلوه دادن حوادث توسط برخی گروه ها، مورد پسند خانواده های داغدار نبوده و انتظار می 

رود برخوردها به صورت عادلانه انجام بگیرد.
سانحه هوایی اخیر امتحان الهی بود

پدر محمد صالحه از دیگر شهدای قمی سانحه هوایی اخیر نیز تاکید کرد: ما از خداوند می 
خواهیم که همه خانواده های داغدار را سربلند از امتحان اخیر خارج نماید.

وی حادثه اخیر را امتحان بزرگی برای مردم دانست و  ابراز کرد: حادثه اخیر و از دست دادن 
جمعی از هموطنان در پی آن یکی از امتحانات بزرگ بوده بوده است.

وی با اشاره به اهمیت آگاهی بخشی به آحاد جامعه در این رابطه تاکید کرد: امید می رود 
نتیجه این اتفاق تلخ به رشد و سربلندی انقلاب اسلامی منجر شود.

مادر شهید حسنی سعدی هم با اشاره به خطای غیرعمدی سقوط هواپیمای مسافربری 
کشور اوکراین، تاکید کرد: پیام رهبری معظم رهبری انقلاب تسلی خاطر خانواده های داغدار 

سانحه هوایی اخیر شده است.
مجیده ملایی تصریح کرد: در این حادثه تلخ، کشور دو تن از نخبگان علمی خود را از دست 
داد و خانواده های شهدای اخیر انتظار دارند که حقی از هیچ کس در این اتفاق ضایع نگردد.
 وی خاطرنشان کرد: سپاه پاسداران در امنیت کشور و منطقه نقش مهمی داشته و ما اجازه 

سوء استفاده به برخی افراد از این حادثه برای تخریب سپاه نمی دهیم.
بیروتی  محمدامین  شهید  و  سعدی  حسنی  زهرا  همسرش  و  صالحه  محمد  شهیدان 
دانشجویان نخبه کشور در رشته های رایانه و فیزیک و در حال ادامه تحصیل در کشور کانادا 

بودند که در سانحه هوایی بامداد چهارشنبه گذشته به شهادت رسیدند.
مرحوم محمد صالحه یکی از برنامه نویسان ایرانی بود که برای ادامه تحصیلات دکترای خود 
به دانشگاه تورنتوی کانادا می رفت و به گفته خانواده قصد داشت پس از اتمام دکترا به ایران 
بازگردد.مدال نقره المپیاد کشوری کامپیوتر 8۲، مقام سوم مسابقات جهانی روبوکاپ شبیه 
سازی فوتبال ۲۰۰۴، مقام دوم مسابقات جهانی روبوکاپ شبیه سازی امداد ۲۰۰۷، مقام 
هفتم مسابقات ACM منطقه ای غرب آسیا ۲۰۰9، مدال طلای المپیاد دانشجویی کامپیوتر 

89 بخشی از افتخارات علمی او بود.
همسر او زهرا حسنی سعدی فارغ التحصیل رشته فیزیک از دانشگاه صنعتی شریف بود و 

در کنار تحصیل در کانادا، به انجام فعالیت های مذهبی و دینی اهتمام ویژه داشت.
هواپیمای بوئینگ ۷۳۷ شرکت هواپیمایی اوکراین با ۱۷۶ مسافر و 9 خدمه پروازی که صبح 
چهارشنبه ۱8 دی ماه جاری تهران را به مقصد کی یف پایتخت اوکراین ترک می کرد حوالی 

شهر جدید پرند در استان تهران سقوط کرد و همه مسافران آن جان باختند.
صبح شنبه ۲۱ دی ماه جاری،  ستاد کل نیروهای مسلح ایران تاکید کرد که بر اثر بروز خطای 
انسانی و غیرعمد هواپیمای خطوط هوایی اوکراین مورد اصابت شلیک پدافند هوایی قرار 
گرفته است.به همین مناسب آیین گرامیداشتی شامگاه دوشنبه با حضور آیات عظام سید 
موسی شبیری زنجانی و سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید، آیت الله مرتضی 
مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین، بهرام سرمست استاندار و مرتضی حیدری فرماندار قم 

و اقشار مختلف مردم قم در حرم مطهر برگزار شد.

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان تاکید کرد

لزوم هماهنگی جهت یکپارچگی خط یك 
متروی اصفهان- بهارستان

در بازدید مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان از متروی شهر بهارستان هماهنگی های 
لازم برای امکان یکپارچگی خط متروی بهارستان- اصفهان به خط یك متروی کلان شهر 

اصفهان، مورد بررسی قرار گرفت.
علیرضا  قاری قرآن مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان، نصر رییس شورای شهر 
اصفهان، سرکار خانم روشن عضو شورای شهر اصفهان، اعضای هیات مدیره شرکت متروی 
منطقه اصفهان و مدیرعامل و کارشناسان شرکت متروی اصفهان، همراه با مدیرعامل و هیات 

مدیره شرکت عمران بهارستان، از پروژه متروی بهارستان بازدید کردند.
در این بازدید با توجه به اتصال متروی بهارستان به خط یك متروی اصفهان، هماهنگی های 
لازم برای امکان یکپارچگی خط متروی بهارستان_ اصفهان به خط یك متروی کلان شهر 

اصفهان، مورد بررسی قرار گرفت.
در جلسه ای که در ادامه این بازدید تشکیل شد، گزارشی از مشخصات فنی، میزان پیشرفت 

این پروژه، برنامه زمان بندی و برآورد اعتبارات لازم برای اتمام پروژه ارائه شد.
دکتر قاری قرآن در این جلسه با اشاره به مسائل ترافیکی ورودی جنوب اصفهان، بر لزوم 
همکاری بیشتر شهرداری اصفهان در روند اجرای پروژه متروی اصفهان _ بهارستان و نگاه 

یکپارچه به این پروژه به عنوان ادامه ی خط یك متروی اصفهان، تاکید کرد.
شایان ذکر است پروژه اتصال ریلی شهر بهارستان به کلان شهر اصفهان بر اساس زمان 
بندی، تا سال ۱۴۰۰ به بهره برداری خواهد رسید و به متروی اصفهان متصل خواهد شد 
به نحوی که ظرفیت جابجایی هزاران نفر از مسافران کلان شهر اصفهان و شهرهای سپاهان 

شهر، بهارستان، سیتی سنتر و ...  را خواهد داشت. 

اجتماعی

سخنگوی قوه قضائیه ضمن تاکید بر استیفای حق 
جان باختگان سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین گفت: 
افرادی در ارتباط با این حادثه بازداشت شده اند و رسیدگی 

مراحل اولیه کار را طی می کند. 
غلامحسین اسماعیلی روز سه شنبه در هجدهمین 
پرونده  به سوالی درباره  پاسخ  نشست خبری خود  در 
هواپیمای اوکراین و تحقیق از مقامات نظامی در این پرونده 
گفت: همان طور که نیروهای مسلح در نیروی هوافضای 
سپاه اعلام کردند و خاضعانه در برابر ملت حاضر شدند، 

یافته ها تا این مرحله به مردم گزارش شده است. 
نیروهای  کل  ستاد  در  ارتباط  این  در  داد:  ادامه  وی 
مسلح ابتدا کمیسیون های تخصصی تشکیل شد و این 

کمیسیون ها ابعاد این موضوع را بررسی کردند.
اسماعیلی اضافه کرد: البته بررسی آنها به اتمام نرسیده 
و گزارش اولیه را به مردم دادند که شاید بهتر بود همان 
ابتدا اعلام می شد که این کمیسیون ها برای بررسی حادثه 

تشکیل شده است.
وی اظهارداشت: با ابلاغ رئیس قوه قضائیه، سازمان 
از  بهره گیری  با  شده   مامور  مسلح  نیروهای  قضائی 
هواپیمایی،  سازمان  نظامی،  مختلف  کارشناسان 
کارشناسان حوزه سایبری، جنگ الکترونیک و بهره گیری 
از اطلاعات ضبط شده در جعبه سیاه هواپیما موضوع را 

بررسی کند.
اخبار  آخرین  طبق  افزود:  قضائیه  قوه  سخنگوی 
دیشب یا دیروز قرار بود این جبعه سیاه به همراه تیم های 
کارشناسی ایران و اوکراین به فرانسه ارسال و همه اطلاعات 

آن بازخوانی شود.
وی گفت: تا امروز از تعدادی از افرادی که در این حوزه 
بودند تحقیقات مفصلی انجام شده و هر روز تا حوالی 
ساعت ۱۱ شب تیم های سازمان قضایی نیروهای مسلح 
مشغول تحقیقات و بازجویی و دریافت اسناد و مدارک 

هستند. 
معنوی  و  مادی  حقوق  استیفای  درباره  اسماعیلی 
جانباختگان و خانواده های آنان گفت: پیگیر و مطالبه گر 
استیفای حقوق خانواده ها هستیم و محور دوم کشف 
حقیقت است؛ تا اکنون نظراتی ابراز شده اما باید همه 
ابعاد بررسی شود و به حقیقت ماجرا برسیم و محور سوم، 

اجرای عدالت است. 
وی تاکید کرد: در این موضوع، هم تأثیر سبب و هم تاثیر 
مباشر را بررسی می کنیم تا مشخص شود مسئولیت سبب 

و مباشر چقدر بوده است. 
اسماعیلی افزود: بررسی خواهیم کرد که جنگ افروزی 
آمریکا چه نقشی در بروز این حادثه داشته و تحقیقات 
مفصل در این خصوص انجام شده و افرادی هم بازداشت 

شده اند و رسیدگی مراحل اولیه کار را طی می کند. 
سخنگوی قوه قضائیه تصریح کرد: حدود ۷۲ ساعت از 
اقدامات قضایی می گذرد و مشخص شدن اطلاعات جعبه 

سیاه، کمک شایانی به تحقیقات می کند.
جمله  از  تلخ  حوادث  اخیر  روزهای  در  افزود:  وی 
جانباختن تعدادی از هموطنان در مراسم تشییع پیکر 
عروج  همچنین  و  کرمان  در  قدر  عالی  شهدای  مطهر 
شهادت گونه مسافران پرواز اوکراین رخ داد که به نمایندگی 
از قوه قضائیه از صمیم قلب به خانواده های داغدار و ملت 
داغدیده ایران و خانواده اتباع دیگر کشورها تسلیت عرض 

می کنم.
این  کنم  می  اعلام  داد:  ادامه  قضاییه  قوه  سخنوی 
عزیزان به ویژه جانباختگان خطوط هوایی اوکراین از ما از 
خانواده ما و از کشور ما و از این سرزمین بودند و تعدادی 

میهمان بودند که داغدار این فاجعه ما هستیم نه دیگران.
اسماعیلی اظهار داشت: آنها دلسوز ما نیستند زیرا در 
سیل 98 حتی از رساندن کمک های مردمی و بین المللی 
ممانعت کردند که اگر دوستدار ایرانی بودند این اقدام 
جنایتکارانه را انجام نمی دادند.سخنگوی قوه قضائیه با 
اشاره به ایام شهادت حضرت زهرا)س( افزود: ایام شهادت 
حضرت صدیقه طاهره)س( را که اولین و بزرگترین و والا 
مقام ترین شهید راه ولایت و الگوی ولایت مداری در جهان 

بشریت است، تسلیت می گویم.
سردار سلیمانی قهرمان بین المللی مبارزه با 

تروریسم بود  
وی با اشاره به حادثه ترور سردار حاج قاسم سلیمانی 
اظهار داشت: شهادت مظلومانه سردار سرافراز، فدایی 
و  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  سپهبد  ایرانیان  و  ایران 
همراهان او که عزت و اقتدار و امنیت را برای مردم ما به 

ارمغان آورد، تسلیت می گویم.
مبارزه  الملی  بین  قهرمان  او  کرد:  اضافه  اسماعیلی 
با تروریسم به ویژه تروریسم دولتی بود و درود و رحمت 
خداوند به روح بلند ایشان و ارواح طیبه شهدا که خون 
پاک آنها در ایران اسلامی و دیگر کشورها قیامتی برپا کرد.

سخنگوی قوه قضائیه افزود: حضور بی نظیر مردم در 
تکریم این شهیدان، همایش قدرت و پایگاه مردمی نظام 
در  انقلاب  نیروهای  همه  نمایش  و  اسلامی  جمهوری 

مقابل دشمن جنایتکار و تروریسم دولتی بود.
وی اضافه کرد: تلاش کردند مردم را از حاکمیت دور 
کنند اما خون به ناحق ریخته شهدا مردم را به صحنه آورد 

مردمی که انقلاب و نظام متکی بر آنها است.
اسماعیلی اظهارداشت: این حضور، رزمایش بی نظیر 
و  بزرگ  رفراندوم  و  حسینی  اربعین  امتداد  در  نظامی 
خیابانی بود که مردم نظر خود را درباره راهبرد استقامت 

در برابر دشمنان ابراز کردند.
مردم  از  مجدد  تشکر  گفت:  قضائیه  قوه  سخنگوی 
انقلابی و تشکر مضاعف از پاسداران دلاور دارم که در اولین 
فرصت نخستین گام را برداشتند و سیلی سختی برچهره 
استکبار و ترامپ قمارباز نواختند و بعد از این گام های 
سخت برداشته خواهد شد که به حضور نامشروع آمریکا 

در منطقه پایان می دهد.
وی خاطرنشان کرد: به خوبی می دانیم استکبار به ویژه 
آمریکا انگلیس و رژیم اشغالی هم از حضور مردم و هم 
از سیلی سپاه ناراحت و عصبانی هستند و دنبال بحران 
آفرینی هستند و البته نقشه و توطئه اصلی آنها جنگ نرم 

است که هوشیاری مردم این توطئه را خنثی خواهد کرد.
ضرورت امدادرسانی به سیل زدگان سیستان 

و بلوچستان
اسماعیلی با اشاره به وقوع سیل در استانهای جنوبی 
استان  روزها سیل  این  دیگر  بار  گفت: حادثه مصیبت 
سیستان و بلوچستان و برخی دیگر از استانهای جنوبی 
است و مسأله مهم جامعه ما امروز امدادرسانی و کمک 
به آنان است و همه ما وظیفه داریم با تمام توان به کمک 

بشتابیم و دولت و ملت در خدمت هستند.
وی اضافه کرد: با ابلاغ رئیس قوه قضائیه قوه قضائیه در 
کنار مردم باشد و به بررسی علل و عوامل تشدید آسیبها 
در پی بارش رحمت الهی بپردازند و امیدواریم با تلاش و 

مجاهدت گرفتاری سیل زدگان برطرف شود.
پانزده سال حبس برای متهم اصلی پرونده 

سکه ثامن
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره حکم 
گذشته  هفته  دادگاه  جلسه  گفت:  ثامن  سکه  پرونده 

تشکیل و حکم غیرقطعی صادر شده است.
وی ادامه داد: متهم اصلی این پرونده علاوه بر ١۵ سال 
حبس تعزیری به مبلغ سه هزار و ۶۵١ میلیارد و ۶۵۴ 
میلیون و ٩٧۵ هزار و ۶٨ ریال رد مال در حق شماست 

محکوم شده است.
اسماعیلی اظهار داشت: از مجموع مبلغ رد مال ٧٠٠ 
میلیارد ریال پیش از صدور حکم به شکلت استرداد شده 

است.
وی اضافه کرد: همچنین متهم اصلی این پرونده به 
دلیل کلاهبرداری مبلغ هزار ٨١٢ میلیارد و ۵۵٢ میلیون 
و ۶٣٠ هزار و ۴۴١ ریال جزای نقدی محکوم شده و در 
خصوص جرم پولشویی مبلغ ٩٩ میلیارد و ٢٢٢ میلیون و 
۴٩٧ هزار و ٩٣٠ ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم 

شده است.
سخنگوی قوه قضائیه خاطرنشان کرد: این پرونده ٣٠٠ 
جلد و ٧٠ هزار صفحه بود و رأی صادره هم ٢٠٠ صفحه 
است اما چون حکم غیرقطعی است هویت متهم اعلام 
نمی شود و بعد از قطعیت دادنامه هویت متهم اعلام می 

شود.
سفیر انگلیس عنصر نامطلوب است

اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره درباره حضور سفیر 
انگلیس در تجمعات غیرقانونی اخیر و اقدامات و پیگیری 
های قوه قضائیه در این خصوص گفت: سیاست قضائی 
ما این است که بین معترضان و آشوبگران و میان اقدام 
اعتراضی و اقدام ضد انقلابی و مغایر امنیت ملی کشور 

تفاوت قائل هستیم. 
وی ادامه داد: به هیچ عنوان از امنیت مردم و جامعه 
کوتاه نمی آییم و با کسانی که به هر شکل اقدام علیه 
امنیت کشور داشته باشند در چارچوب ضوابط و مقررات 

قانونی برخورد می کنیم.
اسماعیلی اظهار داشت: در این موضوع به جهت اینکه 
با  تعارفی  است،  شهروندان  امنیت  تأمین  ما  ماموریت 
هیچ کس نخواهیم داشت ولو به حسب ظاهر فرد مدعی 

مصونیت دیپلماتیک باشد. 
وی خاطرنشان کرد: البته قواعد بین المللی را مراعات 
می کنیم و به کنوانسیون های بین المللی که ملحق شدیم 
احترام می گذاریم اما احترام به کنوانسیون های بین المللی 

یکجانبه نیست.
اسماعیلی با اشاره به کنوانسیون وین گفت: کنوانسیون 
دیپلمات های  برای  دیپلماتیک  حقوق  تبیین  در  وین 
کشورهای خارجی در کشور پذیرنده مصونیت قائل شده 

است و ما نیز این مصونیت را قائل هستیم.
سخنگوی قوه قضائیه افزود: البته به موجب ماده ۴١ 
کنوانسیون وین همه افرادی که از مزایا و مصونیت های 
دیپلماتیک بهره مند هستند، موظفند قوانین و مقررات 
امور  در  مداخله  از  و  بشمارند  محترم  را  پذیرنده  دولت 

داخلی کشور میزبان خودداری کنند. 
عنوان  به  انگلیس  سفیر  داشت:  اظهار  اسماعیلی 
بالاترین نماینده این کشور در جمهوری اسلامی در یک 
تجمع غیرقانونی شرکت کرد و از این تجمع فیلم و عکس 
تهیه کرد و نقش تحریک کننده برای ایجاد تجمع و استمرار 
تجمع غیرقانونی داشت که به هیچ عنوان پذیرفته نیست.

را   انگلیس  سفیر  ابتدا  گفت:  قضائیه  قوه  سخنگوی 
نشناختند و او انگلیسی صحبت می کرد و بعد که احساس 
کرد بازداشت می شود زبان به فارسی صحبت کردن گشود 

و خود را سفیر انگلیس معرفی کرد. 
اسماعیلی تصریح کرد: شیطنت و دروغگویی از این 
بالاتر در یک شخصیت دیپلماتیک سراغ دارید؟ در حقوق 
بین الملل چنین شخصی عنصر نامطلوب است و انتظار 
مردم این است که عنصر نامطلوب اخراج شود و هم قوانین 

بین المللی ایجاب می کند.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: در ماده 9 کنوانسیون وین 
آمده است که دولت پذیرنده هر لحظه و بی آنکه التزامی به 
توجیه تصمیم خود داشته باشد به دولت فرستنده اطلاع 
می دهد که رئیس یا هر یک از اعضای هیئت او شخصی 
نامطلوب است و  در این صورت دولت فرستنده مأمور را 

فرامی خواند و به خدمت او خاتمه می دهد.
وی ادامه داد: اگر امتناع کند، کشور پذیرنده می تواند به 

عنوان عنصر نامطلوب وی را اخراج کند. 
سخنگوی قوه قضائیه خاطرنشان کرد: البته مسئول و 
مباشر در این حوزه وزارت امور خارجه و دولت به عنوان 
دولت پذیرنده است و ما به عنوان دستگاه قضائی و جامعه 
حقوقی این استدلال را داریم که این فرد عنصر نامطلوب 

است و تکلیف عنصر نامطلوب نیز مشخص است.
حکم اعدام برای سه نفر در حادثه حمله 

تروریستی به کلانتری در اهواز
درباره  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
دستگیری عناصر ضد انقلاب در اهواز در پرونده حمله 
به کلانتری گفت: در حملات تروریستی به کلانتری در 
استان خوزستان علاوه بر حمله مسلحانه و شهادت دو 
تن از سربازان و مجروح شدن تعدادی از آنها، معاندان 
بنا داشتند فیلم ضبط تهیه و ارسال کنند که این افراد 

دستگیر شدند و هفته گذشته هم محاکمه شدند.
وی ادامه داد: از این افراد سه نفر به اعدام و سایران به 
حبس ۱۰ سال و ۱۵ سال و یک نفر با تخفیف به ۵ سال 

محکوم شده اند.
تعدادی از افراد رد صلاحیت شده پرونده 

قضایی دارند
اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره رد صلاحیت برخی 
افراد توسط شورای نگهبان برای انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و ارتباط آن با محکومیت مالی آنها گفت: مرجع 
تأیید صلاحیت داوطلبان در مجلس شورای نگهبان است.
وی افزود: هنوز فرایند رسیدگی به اتمام نرسیده و فرصت 
اعتراض وجود دارد و چه بسا تغییراتی هم ایجاد شود اما 
اینکه پرونده دارند، بله تعدادی از این افراد پرونده دارند که 

البته عددش بالا نیست.
از  تعدادی  البته  کرد:  اضافه  قضائیه  قوه  سخنگوی 

نمایندگان رد صلاحیت شده پرونده قضایی ندارند.
وی تصریح کرد: آمادگی داریم با وصول گزارشات بنابر 
قوانین و مقررات رسیدگی کنیم و اگر جرمی گزارش شود، 

وظیفه داریم به جرایم رسیدگی کنیم.
پیگیری حقوقی و کیفری ترور سپهبد سلیمانی 
مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
ترور سپهبد شهید  آمریکا در  تروریستی  اقدام  پیگیری 
حاج قاسم سلیمانی در مجامع بین المللی گفت: هیچ 

ندارد و  امریکا وجود  اقدام  بودن  تروریستی  تردیدی در 
شخص ترامپ رسما اقرار به این اقدام تروریستی کرد و 

حتما تعقیب می کنیم.
وی ادامه داد: در حوزه کیفری سه مرجع صالح برای 
رسیدگی وجود دارد؛ مرجع اول دادگاههای کیفری ایران 
است و قانون به ما این اجازه را داده است که موضوع را 
پیگیری کنیم و مرجع دوم کشور دوست ما عراق است 
و به لحاظ محل وقوع جرم و اینکه اتباع آن کشور هم به 
شهادت رسیده و امنیت آنها نیز صدمه دیده قابل پیگیری 

است و مرجع سوم دیوان کیفری بین المللی لاهه است.
اسماعیلی افزود: بنای ما بر این است که هم در جمهوری 
اسلامی و هم در عراق و هم دیوان کیفری بین المللی علیه 
ارتش آمریکا و دولت آمریکا و شخص رئیس جمهور آمریکا 

اعلام جرم کرده و تشکیل پرونده  دهیم. 
وی اضافه کرد: اینکه فرایند رسیدگی چه خواهد بود 

حتی اگر طولانی شود، دست بردار نخواهیم بود.
1۸ میلیارد دلار گم نشده است

مورد  در  سوالی  به  پاسخ  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
رسیدگی به پرونده اخلالگران ارزی و اینکه آیا وضعیت 
بانک مرکزی مشخص شد  پرونده معاون سابق نظارت 
یا نه گفت: این پرونده به لحاظ اینکه هنوز بین دادسرا و 
دادگاه در کش و قوس است و قرار است رفع نقص هایی 
انجام شود، بعد از رفع نقص و تکمیل تحقیقات اطلاع 

رسانی می شود.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره پرونده ۱8 میلیاردی 
یا  نشد  تدوین  خوب  میلیارد   ۱8 پرونده  این  گفت: 

نخواستند خوب تدوین شود. 
دلار  میلیارد   ۱8 گفتند  بار  یک  افزود:  اسماعیلی 
گمشده، یک بار گفتند ۱8 میلیارد دلار برباد رفته و یک 
عده نیز بحث تخصیص ارز را مطرح کردند و برخی نیز 

گفتند اصلا ۱8 میلیارد دلار گم نشده است.
وی اظهار داشت: ۱8 میلیارد دلار گم نشده است، در 
این ارتباط بخش هایی از موضوع را به تناسب تخصیص 
ارزها رسیدگی کردیم. یک بخشی نیز نیاز به رسیدگی 
به  مربوط  که  ارزی  اصلی  پرونده  در  که  دارد  عمومی 

مسئولان بانک مرکزی است، در حال تحقیقات است. 
اسماعیلی افزود: در همان زمانی که ارز بالای ۱۰ هزار 
تومان بود برای مسافرت نیز ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز داده 
می شد و این بر باد دادن ارز است. البته بخشی از این ارز 

نیز به درستی تخصیص و کالا وارد شده است.
قوه قضائیه ساعاتی قبل از اعلام رسمی مطلع 

شد
سخنگوی قوه قضائیه در مورد اطلاع قوه قضائیه از وقوع 
خطای انسانی در سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: قوه 
قضائیه ساعاتی قبل از اعلام رسمی به مردم مطلع شد و 

در حد چندساعت قبل در جریان قرار گرفت.
بازداشت ٣٠ نفر در اعتراض های اخیر

اسماعیلی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در 
تجمعات اخیر چه تعداد بازداشت شدند و اینکه آیا غیر 
بازداشت  نیز  دیگری  خارجی  اتباع  انگلیس،  سفیر  از 
یا نه گفت: غیر از سفیر، فرد دیگری گزارش  شده اند 
اجازه  باشد. وی تصریح کرد:  بازداشت شده  نشده که 
نمی دهیم امنیت کشور مخدوش شود. در حوادث اخیر 
شاهد اظهارنظرها، فعالیت ها و اقداماتی صددرصد مغایر 
امنیت ملی کشور بودیم و طبیعی است اعلام کردیم با 
افرادی که اعتراض مسالمت آمیز داشته باشند برخورد 
قضائی نمی کنیم؛ ضمن اینکه معتقدیم برای اعتراض 

مسالمت آمیز نیز باید مجوز قانونی داده شود. 
اسماعیلی اظهار داشت: در جایی که اقدام علیه امنیت 
باشد و امنیت شهروندان را به مخاطره بیاندازد و دست 
بیگانگان در کار باشد، تعارفی نداریم و در حوادث اخیر 
نیز بازداشتی داریم اما عدد دقیق ندارم و عدد اولیه چیزی 

حدود ۳۰ نفر بوده است.
سخنگوی قوه قضائیه درباره اینکه آیا سلبریتی در میان 
بازداشت شدگان هم هست، اضافه کرد: برای ما وصف 
مجرمانه مهم است و شخص مجرم برای ما مهم نیست. 
ضابطان  توسط  نیز  اولیه  دستگیری های  اینکه  ضمن 
دستگاه قضایی و در قالب جرم مشهود بوده و تعدادی از 

آنها نیز آزاد شدند.
تضعیف سپاه و دیگر نیرو های مسلح را بر 

نمی تابیم
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوال دیگری درباره 
اقدام برخی افراد نسبت به تضعیف سپاه در روزهای اخیر 
گفت: این مسئله به هیچ عنوان نباید زمینه ساز تخریب 
نیروی مقتدر سپاه باشد زیرا سپاه پاسدار امنیت، پاسدار 
مرزها، ارزش ها و پاسدار کیان انقلاب و نیرویی است که 

اثبات کرده فدایی مردم است. 
وی ادامه داد: سپاه برای دفاع از این کشور و مردم در برابر 
گلوله ایستاده و شهدای زیادی تقدیم کرده و هیچ هراسی 
هم ندارد که در برابر هر دشمنی که بخواهد به این کشور 
و مردم آسیب برساند، بایستد ولو قدرت جهانی آمریکا 
باشد. اسماعیلی اظهار داشت: در این حادثه هم دیدیم، 
در وضعیتی که هیچ کس جرأت نمی کرد متعرض دولت 
آمریکا و نیروهای مسلح آمریکا شود، سپاه با سرافرازی 
اقدام کرد که اقدامی دقیق و اثرگذار بود و در عرصه های 
مختلف فداکاری خود را برای مردم به اثبات رسانده است. 
وی خاطرنشان کرد: به هیچ عنوان نه تضعیف سپاه و نه 
هیچ یک از نیروهای مسلح و نه تضعیف هیچ یک از ارکان 
حاکمیت را برنمی تابیم و این را مضر به حال کشور و مردم 

می دانیم. 
اسماعیلی افزود: اگر اقدامات فداکارانه سپاه در دفاع 
از کشور نبود، بدخواهان معلوم نبود چه به روز این مردم 
و مملکت می آورند. از اینکه شجاعانه و متواضعانه آمدند و 

آنچه اتفاق افتاده را توضیح دادند تشکر می کنیم. 
سخنگوی قوه قضائیه گفت: فرایند قضائی در مسیر 
استیفای حقوق جانباختگان و کشف همه ابعاد و زوایای 
حقیقت است و در این خصوص بیشترین تیم کارشناسی 

را اختصاص داده است و قضاوت را نیز اعلام می کند.

 سخنگوی قوه قضائیه:

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:افرادی در رابطه با سقوط هواپیمای اوکراین بازداشت شدند

وظیفه مسئولان در قبال خون سردار 
سلیمانی »خدمت صادقانه« است

رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در مراسم گرامیداشت 
سردار سپهبد قاسم سلیمانی، وظیفه امروز مسئولان نظام اسلامی را در قبال خون شهید 

سلیمانی، خدمت صادقانه دانست.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر علی جان صادق پور در 
مراسم بزرگداشت سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی و شهدای مقاومت که با حضور فرمانده 
حوزه ۳ بسیج اداری و جمعی از معاونین، مدیران و کارکنان آبفا در نمازخانه شرکت آب و 
فاضلاب استان برگزار شد، انقلاب اسلامی ایران به رهبری امام خمینی را منشأ بروز و رشد 
استعدادها و شخصیت هایی بزرگی همچون شهید باکری ها، زین الدین ها، صیاد شیرازی ها، 
طهرانی مقدم ها و قاسم سلیمانی ها دانست. وی وابستگی به کشورهای غربی و آمریکا را از 
ویژگی های حکومت های پیشین در ایران عنوان و خاطرنشان کرد: امروز به برکت انقلاب، 
نظام جمهوری اسلامی ایران با استقلال کامل و بدون دخالت های خارجی برای آینده 
و سرنوشت خود تصمیم می گیرد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به 
پیشرفت کشور در سایه رهبری خردمند، با درایت و مؤمن و با وجود تهاجم نظامی و فرهنگی، 
ترورها و تحریم های شدید اظهار داشت: آنچه باعث دشمنی استکبار و قدرت های جهانی با 

ایران اسلامی شده، پیشرفت هایی است که در سایه نظام اسلامی محقق شده است.
وی کشتار ۱۰ میلیون ایرانی در جنگ جهانی دوم را مورد توجه قرار داد، یادآور شد: در 
آن زمان ایران با وجود ادعاهای پوشالی هیچ قدرت و اختیاری از خود نداشت اما امروز به 
برکت خون شهیدان در بسیاری از زمینه ها به پیشرفت های چشمگیری دست یافته و جزو 
کشورهای برتر دنیا است. صادق پور با اشاره به ترور سردار سلیمانی توسط جنایتکاران 
آمریکایی اظهار داشت: به دنبال این اقدام تروریستی، برای نخستین بار بعد از جنگ جهانی 
دوم، ایران به دومین پایگاه مهم آمریکا در غرب آسیا حمله کرد و قدرت نظامی خود را به رخ 
آمریکای جنایتکار و حامیانش کشید. وی با بیان اینکه شهید طهرانی مقدم کشور را به جایی 
رساند که با قدرت جواب آمریکا را می دهیم، خاطرنشان کرد: سردار شهید قاسم سلیمانی نیز 
نهضت های آزادی بخش و محور مقاومت را به گونه ای هدایت و رهبری کرد که امروز با قدرت 
می توانند از خود دفاع کنند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه اقدامات 
بزرگ سردار سلیمانی در هیچ معادله نظامی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی نمی گنجد، یادآور 
شد: حیات آن شهید والامقام منشأ برکات برای کشور و محور مقاومت بود و شهادتش نیز منشأ 
وحدت امت اسلامی و فروریختن هیمنه آمریکای جنایتکار شد. وی وظیفه امروز مسئولان 
نظام اسلامی را در قبال خون شهید سلیمانی، خدمت صادقانه دانست و گفت: هر کس در 
هر جایگاه که قرار دارد باید کار خود را با حسن خلق و به بهترین شکل ممکن انجام دهد و 

اینگونه کشور پر از قاسم سلیمانی خواهد شد.
 

 مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری کرمانشاه :

دفاتر تسهیل گری باید از اعضای سازمان های 
مردم نهاد استفاده کنند

 مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری کرمانشاه گفت: در بیشتر استانها دفاتر 
تسهیل گری از اعضای سمن ها استفاده می کنند اما در کرمانشاه این اتفاق نمی افتد که 
باید این هم افزایی و ارتباط بیشتر شود. فریبرز نجفی مهر روز سه شنبه در دیدار با اعضای 
سازمان های مردم نهاد استان که در سرسرای امید استانداری کرمانشاه برگزار شد، افزود: 
دفاتر تسهیل گری تخصص سمن ها را ندارند و باید از این ظرفیت استفاده کنند و سمن ها 
هم از این کمک بهره کافی را ببرند و اینکه سمن ها کار کنند و اشخاص دیگری حقوق بگیرند 

اصلا درست نیست و باید این مشکل حل شود.
سیاست های کلان کشوری باید به سمت امور اجتماعی هدایت شود

وی فعالیت دولت در اجماع سازی اجتماعی و باورداشتن به سمن ها را خوب ارزیابی کرد و 
گفت: تشکیل سازمان امور اجتماعی در وزارت کشور نشان از توجه دولت به امور اجتماعی 
است و باید سیاست های کلان کشوری را به سمت امور اجتماعی در جامعه هدایت کنیم 
اما دولت به اندازه سمن ها در جامعه حضور ندارد و برای اجرای قوانین مربوطه به همکاری 
و کمک سمن ها نیاز داریم. نجفی مهر، ارتباط سمن ها با دولت را تاسف بار خواند و افزود: 
اعتقاد ما به سمن ها عملیاتی نمی شود و فقط در حد حرف و شعار باقی می ماند و ما باید 
عدم ارتباط گیری و نبود اعتماد متقابل را آسیب شناسی کنیم و برای اثرگذاری صحبت ها باید 

مناسبات را تعریف و دیالوگ مشترکی را برقرار کنیم.
با مشارکت مردم تحلیل آسیب های اجتماعی واقع گرایانه می شود

نجفی مهر آشنایی و درک مدیران دولتی از توان و ظرفیت سمن ها، تخصیص عادلانه 
اعتبارات به سمن ها و عدم ارتباط و تعامل ادارات شهرستانها با سمن ها را بخشی از مشکلات 
مطرح شده از طرف اعضای سمن ها عنوان کرد و قول داد در جهت رفع این مشکلات 
اقدامات لازم را انجام دهد. وی در پایان گفت: اگر به مشارکت مردم ایمان و باور داشته باشیم، 
مناسبات سمن ها را با دستگاه ها تسهیل کنیم و با ایجاد نشست های تعاملی ظرفیت سمن ها 
را برای مدیران دولتی تبیین و روشن کنیم، تحلیل آسیب های اجتماعی واقع گرایانه می شود و 
ما می توانیم با استناد به این نتایج در مواجه و کنترل آسیب های اجتماعی موفق عمل کنیم.

  
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت مازندران:

۵۸۹ سرمایه گذار صنعتی در مازندران جواز 
تاسیس گرفتند

جواز  فقره   ۵89 جاری  سال  در  گفت:  مازندران  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
سرمایه گذاری برای اجرای طرح های صنعتی در این استان صادر شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل صمت مازندران، حسنیعلی قوانلو مبلغ سرمایه گذاری 
پیش بینی برای اجرای این واحدهای صنعتی را ۳8 هزار و 8۶۰ میلیارد ریال اعلام کرد.

وی اضافه کرد: با بهره برداری از این واحدهای صنعتی برای افزون بر ۱۰ هزار نفر از بیکاران 
در استان مازندران ایجاد شغل می شود. وی مجوزهای صادره را در حوزه تجهیزات پزشکی 
و جراحی، استخراج زغال سنگ، بازیافت ضایعات و خرده های غیرفلزی، تولید پوشاک، 
ساخت مصنوعات نجاری و قفسه بندی، فرستنده تلویزیونی،  ماشین آلات کشاورزی و خمیر 
کاغذ بیان کرده است. براساس آمار در 9 ماهه سال جاری ۱۳۷ واحد صنعتی با سرمایه 
گذاری نزدیک به ۱۰ هزار میلیارد ریال در مازندران به بهره برداری رسید و حدود ۱۰ هزار 
میلیارد ریال سرمایه گذاری صنعتی نیز تا پایان سال جاری آماده بهره برداری می شود. 
براساس این آمار میزان سرمایه گذاری صنعتی در مازندران در 9 ماهه سال جاری نسبت 
به مدت مشابه سال قبل حدود ۱.۵ برابر افزایش یافت. مازندران با بیش از سه هزار  واحد 
تولیدی و صنعتی و حدود 8۰ هزار نفر شاغل در این واحدها، رتبه نهم کشور را به لحاظ تعداد 
واحد تولیدی به خود اختصاص داده است. بیشتر این واحدها در بخش صنعت کانی غیر 
فلزی با یکهزار و ۲۱۷ واحد فعالیت دارند و صنایع غذایی هم با ۵۳۲ واحد در رده بعدی است.

 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران: 

۴۸ میلیارد دلار صادرات برای سال ۱۴۰۰ 
هدف گذاری شده است

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران با توجه به ضرورت حذف بخشنامه های 
دست و پاگیر برای تسهیل صادرات، گفت: ۴8 میلیارد دلار صادرات برای سال ۱۴۰۰ 
هدف گذاری شده است. محمد امامی امین روز دوشنبه در جلسه کارگروه صادرات غیرنفتی 
با توجه به لزوم حضور فعال در عرصه صادرات افزود: هدف گذاری ۴8 میلیارد دلاری صادرات 
و حتی بیشتر از این میزان ممکن است البته به شرطی که هم افزایی و وحدت رویه بین 
دستگاه ها ایجاد و نظر بخش خصوصی نیز احصاء شود. وی ادامه داد: بخشنامه ای را دولت 
در مورد بسته حمایتی صادراتی ابلاغ کرده اما اداره صمت اقدام جدیدی در این مورد انجام 
نداده بود از این رو تکلیف شد گزارش عملکردی برای شورای گفت وگو آماده شود ضمن اینکه 
بخش خصوصی نیز مطالبه گرایانه این موضوع را پیگیری کند. امامی امین تصریح کرد: توجه 
جدی به صادرات به ویژه در شرایطی که صادرات غیرنفتی باید جایگزین نفت شود ضروری 
است تا علاوه بر ارز آوری، اشتغال نیز ایجاد شود ضمن اینکه بازار ۶۰۰ میلیون نفری شامل 
۱۵ کشور همسایه ظرفیت مهمی است که متاسفانه سهم ایران از این بازار ناچیز و اندک 
است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار تهران گفت: توانمندی های کشور به گونه ای 
است که می توان نقش پررنگی به ویژه در صادرات به کشورهای همسایه داشته باشیم اما 
تلاش مضاعفی برای این امر وجود ندارد و باید از فرصت ها به درستی استفاده کرد تا نقش 
خود را در بازارهای بین المللی ارتقاء دهیم. امامی امین اضافه کرد: تراز بازرگانی کشور در مورد 
صادرات مثبت است البته با توجه به اینکه بخشی از ارز صادراتی برنگشته، هنوز جای کار دارد 

و باید در این زمینه فعال تر عمل کنیم.
 

رییس شورای اسلامی استان اصفهان:

تامین منابع مالی شهرداری ها از فروش 
تراکم اشتباه است

 رییس شورای اسلامی استان اصفهان گفت: منابع مالی شهرداری ها نباید از فروش تراکم 
یا جریمه های کمیسیون ماده ۱۰۰ تامین شود و این کار، بزرگترین اشتباه است.

عبدالله کیانی روز سه شنبه در نطق پیش از دستور خود در بیست و ششمین اجلاس شورای 
اسلامی استان اصفهان در سالن اجتماعات استانداری افزود: تامین منابع مالی شهرداری ها 
از خلاف سازی به معنای تشویق و کمک به توسعه تخلف های شهری است و در واقع قانون، 

مردم و شهرداری ها را تشویق می کند که خلاف بسازند که مخالف روح قانون است.
رییس شورای اسلامی استان اصفهان با بیان اینکه شهرداری های ما با بحران کمبود درآمد 
روبرو هستند، تصریح کرد: گره زدن درآمد شهرداری ها به عوارض بسیار ناپایداری مانند 
پروانه ساختمانی و جریمه تخلف باعث شده که با کاهش میزان ساخت و ساز و رکود مسکن، 
درآمدهای شهرداری با افت زیادی مواجه شود و در خدمت رسانی به مردم دچار معضل شود. 
وی با اشاره به تصویب نشدن لایحه درآمد پایدار و هزینه شهرداری ها و دهیاری ها توسط 
شورای نگهبان، اظهار داشت: این لایحه کورسوی امیدی برای ایجاد جاده ای در مسیر 
صحیح و آغاز راهی برای حل چندین دهه مشکلات مالی شهرداری هاست اما توسط شورای 

نگهبان رد شد.



5 5چهارشنبه -بیست وپنجم دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4963 اقتصادی

رییس سازمان امور مالیاتی کشور:

نظام مالیاتی هوشمند به وصول کارا و عادلانه 
منجر می شود

فناوری  با مدیران  اندیشی  مالیاتی کشور در نشست هم   امور  رئیس کل سازمان   
اطلاعات مالیاتی کشور گفت: با استقرار نظام مالیاتی هوشمند، وصول کارا و عادلانه و 

ارتقای تمکین داوطلبانه مودیان مالیاتی میسر می گردد.
امیدعلی پارسا در نشست هم  اندیشی با مدیران فناوری اطلاعات مالیاتی کشور که در 
سالن اجتماعات سازمان امور مالیاتی کشور برگزار شد، با تأکید بر امر هوشمندسازی 
سیستم و فرایندهای مالیاتی تصریح کرد: باید به سمتی برویم که در چارچوب یک 
سیستم نوین و هوشمند و البته با رعایت اصل ساده و قابل فهم بودن فرایندها، بهترین 
خدمات را ارائه دهیم و به جایی برسیم که بتوانیم مالیات عادلانه و واقعی را وصول کنیم 
که این امر ضمن جلب رضایت ذینفعان، به ارتقای تمکین داوطلبانه مودیان مالیاتی نیز 

بینجامد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور به ضرورت اصلاح نظام درآمدی کشور و دستیابی 
به یک اقتصاد پایدار و درون زا با اتکای کامل بر درآمدهای مالیاتی تأکید کرد و گفت: 
تحقق چنین هدفی با حمایت همه جانبه ارکان مختلف نظام، مشارکت حداکثری مردم 

و کارآمدسازی نظام مالیاتی امکان پذیر است.
وی تحقق اهداف کلان ترسیم شده در حوزه توسعه اقتصادی کشور را منوط به وجود 
یک نظام مالیاتی مدرن، عدالت  محور و قابل اعتماد دانست و گفت: مهم ترین رویکرد 
نظام مالیاتی، تغییر قواعد بازی به گونه ای است که اقدامات و برنامه ها و قوانین و مقررات 
این دستگاه، برای بنگاه های اقتصادی، قابل فهم، قابل اطمینان، پایدار و تضمین  شده 
باشد و یقین دارم که با عقلانیت و تدبیر و توجه ویژه به خرد جمعی، امکان تحول در 
قواعد و فرایندها وجود دارد و با این رویکرد، می توانیم فضایی جدید با عملکردی مطلوب 

و متفاوت از قبل ایجاد کنیم.
معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: راه اصلی نجات اقتصاد کشور، حرکت در مسیر 
مالیات هوشمند بوده و سازمان امور مالیاتی به عنوان موتور محرکه این جریان، زمانی 
یک سازمان محبوب خواهد بود که منصفانه، عادلانه و بر پایه علم و آگاهی عمل نماید.

وی با بیان اینکه نظام مالیاتی هوشمند باید بر سیستمی یکپارچه، مودی مدار و داده 
مبنا استوار باشد، گفت: نظام مالیاتی مطلوب و محبوب باید شاخص هایی همچون مورد 

اعتماد ذینفعان، هوشمند، مقتدر، قانون مدار و ایمن را دارا باشد.
بر  تکیه  با  مالیاتی  نظام  توسعه  اهمیت  بر  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  رئیس کل 
فناوری های نوین اطلاعاتی تأکید کرد و گفت: توسعه نظام مالیاتی صرفا به معنای 
افزایش درآمدهای مالیاتی و یا مکانیزاسیون صرف نیست بلکه باید منجر به توسعه پایدار 

اقتصاد کشور شود.
 پارسا در پایان خاطرنشان کرد: طی سال های اخیر تلاش ها و خدمات بسیاری در 
سازمان امور مالیاتی انجام شده و برخی از ایرادات و نواقص آن طرح ها در حال اصلاح 
و تکمیل می باشد که می توان از آن به عنوان گام اول یاد کرد و آنچه امروز در قالب نظام 
مالیاتی هوشمند مبتنی بر ریزداده ها دنبال می شود، می توان گام دوم تعبیر کرد و 
ماحصل این دو، نظام مدرن مالیاتی است که مطلوب حاکمیت، مودیان و بطورکلی آحاد 

جامعه می باشد.

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  اعلام کرد

دلیل اصلی کاهش سهمیه سوخت

 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در پی انتشار برخی شایعات در فضای مجازی 
مبنی بر کاهش سهمیه سوخت هنگام سوختگیری اعلام کرد: طراحی سامانه هوشمند 
سوخت جهت جلوگیری از تخلف حاصل از بیرون کشیدن کارت در حین سوخت گیری، 
بدین صورت است که با وارد کردن کارت در کارت خوان و مشخص شدن مقدار سهمیه، 
با شروع سوخت گیری، ابتدا ۳,99 لیتر از سهمیه کسر می شود و شروع به سوخت گیری 

می کند.
به گزارش شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، پس از اتمام پیمانه اول، ۳,99 لیتر 
دیگر از سهمیه کم می شود و مجددا سوخت گیری ادامه پیدا می کند و این فرایند 

به صورت پیمانه پیمانه تا انتهای سوخت گیری ادامه می یابد.
مقداری  شود  کشیده  بیرون  کارت خوان  از  کارت  سوخت گیری  حین  در  اگر 
که باقیمانده ۳,99 لیتر است از سهمیه آن کارت کسر می شود )برای مثال اگر 
از  بیشتر  لیتر  بکشد ۱.99  بیرون  را  کارت  و  است  لیتر سوخت گیری کرده  دو 
سهمیه آن کارت کم می شود( و اگر همان کارت، دوباره وارد همان کارت خوان 
شود، سهمیه ای که بیشتر از لیتراژ برداشت  شده از نازل کم شده است، به کارت 

برگردانده می شود.
تاکید می شود که در صورت خارج کردن زودهنگام کارت سوخت از کارتخوان جایگاه، 
سوختگیری قطع می شود و لیتراژ مذکور از سهمیه کسر میشود، لیکن صرفاً به اندازه 

لیتراژ سوختگیری شده، هزینه محاسبه خواهد شد.
همچنین شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران مجدداً در خصوص نحوه صحیح 
سوختگیری با کارت هوشمند سوخت شخصی توضیحات ذیل را یادآور شد؛ابتدا کارت 
سوخت شخصی خود را داخل کارتخوان قرار دهید، سپس رمـز چهار رقمی آن را وارد 
کنید، نازل را برداشته و سوخت گیری را آغاز کنید،  بعد از اتمام سوخت گیری، نازل را 
به درستی سر جای خود قرار داده و پس از مشاهده پیام "کارت را بردارید" کارت سوخت 

شخصی خود را از کارتخوان خارج کنید.
هموطنان عزیز توجه کنند که از برداشتن کارت سوخت شخصی خود از کارتخوان 

جایگاه قبل از قرار دادن نازل در جای خود، باید جداً خودداری کنند.

بانک مرکزی ابلاغ کرد؛

سقف معاملات نقدی ارز در بازار متشکل
 ۵۰ هزار یورو شد

بانک مرکزی در چارچوب تسهیل عملکرد بازار متشکل معاملات ارز ایران اعلام کرد: 
سقف خرید و فروش نقدی ارز در این بازار از ۱۰ هزار دلار به ۵۰ هزار یورو یا معادل آن به 

سایر ارزها تغییر یافت.
بانک مرکزی در چارچوب تسهیل تعاملات ارزی کارگزاران بازار متشکل ارزی با ابلاغ 
بخشنامه ای به شبکه بانکی اعلام کرد که سقف خرید و فروش نقدی ارز در بازار متشکل 

ارزی افزایش پیدا کرده است.
این بخشنامه بر اساس مصوبه یکهزار و دویست و شصت و چهارمین جلسه شورای پول 

و اعتبار در ۱8 دی امسال ابلاغ شده است.
افزایش پنج برابری سقف معاملات با هدف تسهیل تعاملات ارزی کارگزاران بازار 
متشکل از جمله بانک ها و صرافی های مجاز در بستر الکترونیکی بازار یاد شده، انجام 

شده است.
به گزارش ایرنا، بازار متشکل ارز که مهم ترین طرح دولت برای ساماندهی بازار ارز به 
شمار می رود در صورت تامین شرط های بانک مرکزی و آماده شدن صرافی ها و بانک ها 

و در روند آموزشی آغاز به کار خواهد کرد.
زمان راه اندازی »بازار متشکل ارز« که به نظر کارشناسان در صورت کارکرد درست 
می تواند به جولان دلالان و سوداگران در بازار ارز پایان داده و علاوه بر ثبات قیمت ها، 
نرخ ها را نیز کاهش دهد، هنوز مشخص نیست و تاکنون چندین بار زمان راه اندازی آن 

به تاخیر افتاده است.
قرار است در بازار متشکل ارزی، معاملات اسکناس و نقد انجام شود؛ بر این اساس 
صادرکنندگان و دارندگان ارز می توانند بوسیله صرافی ها برای فروش، نرخ مورد نظر خود 

را در سامانه بازار متشکل به ثبت برسانند.
اکنون در بازار متشکل ارز، معاملات نقدی ارزهای عمده انجام شده و معاملات حواله 

جات ارزی همچنان در سامانه نیما اجرایی می شود.

وزیر صنعت

مشکلی در تامین برنج مورد نیاز بازار نداریم
وزیر صنعت، معدن و تجارت، گفت: در مقایسه با سال های گذشته میزان واردات برنج 

بسیار بیشتر است و مشکلی در تامین برنج مورد نیاز کشور وجود ندارد.
رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص عدم تخصیص ارز به برنج های 
وارداتی دپو شده در گمرک، گفت: وظیفه تخصیص ارز به کالا های وارداتی بر عهده 

وزارت صنعت، معدن و تجارت نیست و بانک مرکزی این وظیفه را بر عهده دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه مشکلی در خصوص ترخیص برنج های 
وارداتی وجود داشت که خوشبختانه برطرف شده است، ادامه داد: در زمینه استاندارد 

نیز برنج های وارداتی مشکلاتی داشتند که باید برطرف می شد.

گزارش های رسمی از میزان معاملات مسکن در تهران حاکی از آن است که رکود 
همراه با کاهش قیمت همچنان ادامه دارد. در آذرماه معاملات مسکن نسبت آبان ماه 
افزایش یافت، اما نمی توان این افزایش را به خروج از رکود تعبیر کرد؛ اگرچه میزان 

معاملات در تهران در سطح بسیار کمی قرار دارد.
برپایه این گزارش در آذرماه امسال تعداد معاملات آپارتمان های مسکونی شهر 
تهران به 9.۵ هزار واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه قبل ۴۰ درصد افزایش نشان 
می دهد. این در شرایطی است که میانگین قیمت مسکن در آذرماه با رشد ۴۱.۶ 
درصدی همراه بود؛ به طوری که هر مترمربع زیربنای واحد مسکونی به طور متوسط 

با قیمت ۱۳.۵ میلیون تومان به فروش رفت.
افزایش معاملات مسکن در آذرماه در حالی اتفاق افتاده که به نظر می رسد تقاضای 

مصرفی در بازار حاضر شده است. حضور تقاضای مصرفی در بازار، شرط اصلی حرکت 
به سمت خروج از رکود خواهد بود و به طور قطع تقاضای سرمایه ای یا سوداگرانه به 
تنهایی نمی تواند بازار مسکن را به تحرک وا دارد. به همین دلیل به باور فعالان بازار 
مسکن، نمی توان رشد معاملات آدرماه را بی ارتباط با حضور تقاضای مصرفی دانست.
در این فضا و در روزهای پایانی دی ماه، حال و هوای این روزهای بازار مسکن آن گونه 
که فعالان بازار می گویند، از سردرگمی و بلاتکلیفی خریداران حکایت دارد؛ تا جایی 

که حتی از عبارت سکته معاملاتی نیز صحبت می شود.
شواهد حاکی از آن است که متقاضیان خرید مسکن در حال حاضر در میان انبوه 
تا جایی  زیرقیمت دچار سردرگمی شده؛  فایل های  و معدود  قیمت های نجومی 
که عنوان می شود وضعیت کنونی شباهت بسیاری به وضعیت بلاتکلیف ماه های 

اسفند و اردیبهشت دارد. به باور آنها، فضای اقتصادی و سیاسی کشور باعث شده 
که هم اکنون بازار مسکن در حالت کما قرار گیرد و خرید و فروش به یک باره نزدیک به 
صفر شود. اگرچه تحلیلگران بازار مسکن عنوان می کنند با آرام شدن فضا، آرامش به 

بازار مسکن نیز باز خواهد گشت.
آخرین قیمت ها در بازار مسکن

با وجود این شرایط، گروه بسیار محدودی از خریداران مسکن که به دنبال تبدیل به 
احسن کردن واحد مسکونی خود هستند، تمایل دارند در همین وضعیت تقاضای 

خود را در بازار بالفعل کنند.
گزارش ها از بازار مسکن در میان خانه های کم متراژ حاکی از آن است که یک خانه 
۶۰ متری با ۱۵ سال ساخت در منطقه تهران پارس، خیابان استخر با قیمت ۱۳ 
میلیون تومان برای فروش گذاشته شده است. در منطقه قیطریه، اندرزگو یک خانه ۵۷ 
متری با ۱۵ سال ساخت هر مترمربع ۲۵ میلیون تومان به فروش می رود. در بزرگراه 
محلاتی، مخبر شمالی یک خانه ۴8 متری با ۱۲ سال ساخت هر مترمربع ۱۰ میلیون 

و ۴۱۰ هزار تومان برای فروش گذاشته شده است.
از سوی دیگر، یک خانه ۵۰ متری با ۱۵ سال ساخت در میدان رازی، نرسیده به 
وحدت اسلامی با قیمت هر مترمربع ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان به فروش می رود. 
در منطقه نیروهوایی یک خانه ۵۰ متری با ۱۲ سال ساخت با قیمت هر مترمربع 
۱۲ میلیون تومان دیده می شود. همچنین در منطقه پیچ شمیران، کفایی امانی هر 
مترمربع یک خانه ۴8 متری با ۱۲ سال ساخت ۱۱ میلیون و 8۷۰ هزار تومان قیمت 

دارد.
پیش بینی وضعیت آتی بازار مسکن

در این میان، پیش بینی نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک از وضعیت مسکن 
در آینده این گونه است: بازار مسکن در حال حاضر وارد فاز رکود غیرتورمی شده و 

پیش بینی این است که این وضعیت تا نیمه اول سال ۱۳99 دوام بیاورد.
به اعتقاد حسام عقبایی، رکود حاکم بر بازار مسکن در سال جاری طی ۲۵ سال اخیر 

بی سابقه بوده است.
وی درخصوص این که ریزش قیمت ها در بازار ادامه دار خواهد بود یا خیر؟ عنوان 
می کند: بررسی ها نشان می دهد ریزش قیمت ها تا نیمه اول سال آینده ادامه یابد و 

بازار مسکن هنوز برای کاهش ۱۵ درصدی قیمت ها جا دارد.
وزیر راه و شهرسازی نیز معتقد است: تحولات اخیر قیمت مسکن در تهران متاثر از 
سایر مولفه های اقتصادی  دانست. به گفته محمد اسلامی، ما موتور محرکه مسکن 
و عمران را دنبال می کنیم، به طوری که افزایش تولید باید کمک کند قشر متوسط و 

پایین بتوانند مسکن مورد نیاز خود را خریداری کنند.

آخرین وضعیت قیمت ها در خانه های کم متراژ؛

سکته معاملات در بازار مسکن

 رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران معتقد است قرارداد 
ترک استریم به سه علت نمی تواند رقیبی برای صادرات گاز کشور 
باشد: اول به این دلیل که برای ترکیه صرف نمی کند با قطع خط 
لوله ایران، گاز روسیه را جایگزین کند. دوم اینکه ایران اهدافی 
مبنی بر صادرات گاز به اروپا را نتوانسته به مرحله اجرا برساند و 

سوم اینکه مصرف گاز در دنیا همواره رو به افزایش است.
ووسیچ،  آلکساندر  و  اردوغان  طیب  رجب  پوتین،  ولادیمیر 
رؤسای جمهوری روسیه، ترکیه و صربستان در مراسمی خط لوله 

انتقال گاز روسیه به اروپا را افتتاح کردند.
این خط لوله ۱۲ میلیارد دلاری که »ترک استریم« نام دارد، با 

طولی نزدیک به هزار کیلومتر از زیر دریای سیاه می گذرد.
گفته می شود این خط انتقال، ظرفیتی معادل ۳۱.۵ میلیارد 
و  ترکیه  به  روسیه  گاز  انتقال  برای  و  دارد  در سال  متر مکعب 
اروپاست؛ خطی که در دو مسیر جداگانه ساخته شده که یکی 
گاز را به ترکیه و دیگری به کشورهای اروپایی انتقال می دهد. 
خط دوم »ترک استریم« گاز روسیه را از طریق ترکیه به کشورهای 
منتقل  مجارستان  و  بلغارستان  صربستان،  جمله  از  اروپایی 
می کند. آلکساندر ووسیچ، رئیس جمهور صربستان که در این 
سال  اواخر  در  لوله  خط  این  که  گفته  داشت،  حضور  مراسم 

میلادی جاری از بلغارستان به کشورش می رسد.
انرژی  در حوزه  تاریخی  پروژه  یک  را  پروژه  این  نیز  اردوغان 
برشمرد و با تأکید بر اینکه ۵۳ میلیون نفر در ترکیه به طور مستقیم 
سالانه ۳۱.۵  است:  گفته  می کنند،  استفاده  طبیعی  گاز  از 
میلیارد متر مکعب گاز طبیعی در قالب این پروژه، بدون واسطه و 

به صورت مستقیم از روسیه به ترکیه منتقل می شود.
ایران بزرگ ترین دارنده گاز جهان

بر اساس داده هایی که در گزارش چشم انداز انرژی شرکت 
با ۳۳.۵  ایران  آمده،  سال ۲۰۱۷  در   )BP( پترولیوم  بریتیش 
گاز  تثبیت شده  بیشترین مقدار ذخایر  متر مکعب،  تریلیون 

طبیعی در جهان را در اختیار دارد.

پس از ایران، روسیه با ۳۲.۳ و قطر با ۲۴.۳ تریلیون متر مکعب، 
به ترتیب دومین و سومین حوزه بزرگ تثبیت  شده گاز طبیعی 

جهان هستند.
از  یکی  به  باید  بی همتایی  ظرفیت  چنین  داشتن  با  ایران 
بازیگران اصلی صادرات گاز در جهان تبدیل شود؛ هدفی که 
کشور را هم از نظر اقتصادی و هم سیاسی در موضعی مسلط 
قرار می دهد. با این حال، بسیاری از اهداف توسعه ای کشور در 
زمینه صادرات گاز حتی از روی کاغذ هم جلوتر نرفت که اکنون 
به عنوان رقیبی برای ترک استریم مطرح شود. این مسئله را رضا 
پدیدار، رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران در گفت وگو با 

ایرناپلاس شرح می دهد.  
این کارشناس انرژی معتقد است که ترک استریم به سه علت 
نمی تواند رقیبی برای صادرات گاز کشور در نظر  گرفته شود: اول 

به این دلیل که برای ترکیه صرف نمی کند که خط لوله ایران را 
قطع کند و گاز روسیه را جایگزین کند. دوم اینکه ایران اهدافی 
مبنی بر صادرت گاز به اروپا را نتوانسته به مرحله اجرا برساند. 

سوم اینکه مصرف گاز در دنیا همواره رو به افزایش است.  
مزیت گازی ایران برای ترکیه

وی در توضیح علت اول که همان مزیت گازی ایران برای ترکیه 
است، گفت: در جاهایی خط لوله ما برای ترکیه مزیت بیشتری 
دارد، چون شهرهای هم مرز با ایران دارد و اگر بخواهد از خط 
استریم استفاده کند، هزینه بسیار بیشتری متحمل خواهد شد، 
زیرا خط ترک استریم از بالای دریای سیاه عبور کرده و فاصله 

زیادی با شرق ترکیه دارد.
پدیدار با بیان اینکه روس ها نرخی زیر قیمت گاز ما پیشنهاد 
داده اند، افزود: با این حال ترکیه نمی تواند خط گاز ایران را قطع 

کند، چون هم از نظر جغرافیایی و هم سرمایه گذاری هایی که در 
آن انجام شده است، تغییر استراتژی را بسیار پرهزینه خواهد 
کرد. این خط لوله به صورت روزانه ۵۰ میلیون متر مکعب گاز از 
ایران به ترکیه منتقل می کند؛ خط لوله ای که از غرب ایران یا 

شرق ترکیه شروع می شود و بعد از آنکارا به استانبول می رسد.
امکان صادرات به اروپا را نداریم

پدیدار درباره علت دومی که موجب عدم تأثیرگذاری خط لوله 
ترک استریم بر صادرات گاز ایران شده، گفت: ما امکان صادرات 
ندارم، امکان صادرات ما در توسعه خطوط لوله خود به کشورهای 
ارمنستان، آذربایجان، افغانستان، پاکستان و هند نهفته است که 

تشنه گاز ما هستند.
وی با بیان اینکه اروپا قبلًا جزو اهداف توسعه ما بود، گفت: 
بر اساس یک نقشه توسعه ای قرار بود گاز ایران از طریق شمال 
عراق به سوریه و از این کشور به دریای مدیترانه، یونان، ایتالیا و در 
نهایت به سوئیس برسد که همه آنها روی کاغذ ماند. از همین رو، 

لازم است در داخل برنامه خود را تصحیح کنیم.
مصرف رو به افزایش گاز

این کارشناس بازار انرژی در مورد سومین علت هم توضیح داد: 
مصرف انرژی اروپا به دلیل توسعه و افزایش جمعیت، در حال 
رشد است. مطالعات زیادی که مهم ترین آنها را آژانس بین المللی 
انرژی انجام داده، نشان می دهد در سال های  ۲۰۴۰ و ۲۰۴۵ 
میزان مصرف انرژی نفت خام از 9۵ میلیون به ۱۱۰ تا ۱۲۵ 
میلیون بشکه می رسد. همین طور مصرف گاز طبیعی هم در 
همین حدود رشد خواهد کرد؛ موضوعی که نشان می دهد در 

فاز اول، این لوله گاز نمی تواند رقیب ما باشد.
البته وی در پایان به این موضوع هم اشاره کرد که در صورت 
توسعه خط لوله روسیه و در کنار آن، عدم توسعه لوله های گازی 
ایران و رقابتی نکردن نرخ ها، ممکن است صادرات گاز ایران 
از خط ما  از خط روسی بیشتر  آینده  و ترکیه در  تهدید شده 

استفاده کند.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران تشریح کرد

ترک استریم رقیب صادرات گاز ایران نیست

 یک کارشناس بازار سرمایه گفت: درباره اینکه رشد اخیر بورس تا چه زمانی ادامه  خواهد داشت، نمی توان زمان دقیقی را اعلام کرد 
اما اکنون روند بازار به سمت ایجاد تعادل در معاملات در حال پیش روی است.

ولید هلالات به رشد دیروز شاخص بورس اشاره و بیان کرد: فعالان بازار برای معاملات دیروز بازار چنین رشد پرشتابی را پیش بینی 
نکرده بودند.

وی با بیان اینکه ورود نقدینگی در بازار سرمایه از سوی حقیقی ها باعث تقویت بازار سرمایه شده است، افزود: حدود چهار هزار 
میلیارد تومان که خالص خرید حقیقی ها است وارد این بازار شد، این سرمایه در طول دو ماه وارد بازار و کمتر از یک هفته به سرعت 

از بازار خارج شد.
هلالات اظهار داشت: شاخص بورس تا کانال ۳8۴ هزار واحد رشد کرد اما بعد از آن به دلیل اتفاقات غیرمنتظره سیاسی - نظامی 

بازار وارد مرحله اصلاح شد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: دو درصد شدن دامنه نوسان در دو روز زمینه ایجاد هیجان و صف های خرید طولانی را در 
بازار فراهم کرد که این امر باعث شد تا حقیقی ها دیگر نتوانند پولی که به دلیل مسایل سیاسی از بازار خارج کردند دوباره وارد بازار 
کنند. وی با بیان اینکه از ابتدای هفته تا دیروز حدود ۳ هزار میلیارد تومان نقدینگی از سوی حقیقی ها وارد بازار سرمایه شد، افزود: آن 
طور که انتظار می رفت حقوقی ها در وضعیت کنونی فروشنده نیستند، عرضه کم از سوی حقوقی ها باعث شد تا تقاضا برای خرید از 

طریق حقیقی ها در چند روز پخش و زمینه رشد بازار سرمایه و صعود پرشتاب شاخص بورس فراهم شود.
این کارشناس بازار سرمایه پیش بینی خود از ادامه رشد بازار اینگونه بیان کرد: در خصوص ادامه روند بازار، نظر خاصی را نمی توان 

ارائه داد اما این موضوع بین معاملات قابل مشاهده است که استرس های موجود بین سهامداران از بازار برداشته شده است.
وی با بیان اینکه به نظر نمی رسد بازار بار دیگر شاهد اصلاح های شدید در شاخص بورس باشد، گفت: اگر قرار باشد چنین اتفاقی در 

بازار رخ دهد در یک فضای کاملا منطقی انجام می شود و دیگر شاهد نگرانی های قبل در بازار نخواهیم بود.
هلالات خاطرنشان کرد: طبیعت هر بازاری در زمان رشد، ایجاد اصلاح است اما چون لیدر اصلی در بازار ایران ورود نقدینگی های 
جدید است، بنابراین نمی توان گفت اصلاح چه زمانی رخ می دهد اما در اینکه به طور حتم اصلاحی انجام خواهد شد شکی وجود 
ندارد. وی به تاثیر تجدید ارزیابی بر دارایی ها بر روند معاملات بازار سرمایه اشاره و بیان کرد: این موضوع مساله مهمی است که در 

دستور کار قرار گرفته زیرا ضمن منطقی تر کردن قیمت سهام، سهامدران بهتر می توانند اقدام به خرید کنند.
هلالات گفت: طیف گسترده ای از شرکت ها به خصوص شرکت های بیمه ای، بانکی و خودرویی به دنبال تجدید ارزیابی هستند که 

اثر روانی بر بازار می گذارد و به عنوان عوامل اصلی رشد بازار محسوب می شود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: در کنار صنایعی که به دنبال تجدید ارزیابی هستند صنایع صادرات محور هم از خریداران قوی 

برخوردارند و نقدینگی در کل صنایع بازار تقسیم شده است.
وی در پایان گفت: با توجه به روند بازار نمی توان پیش بینی دقیقی در این خصوص که بازار تا چه زمانی رشد می کند و بعد دچار 

اصلاح شود را اعلام کرد.

رییس اتاق بازرگانی تهران ضمن یادآوری بحرانی بودن وضعیت شاخص های مهم اقتصادی، وفاق و اعتماد ملی را لازمه حل این 
مشکلات دانست و تصریح کرد: ۴۰ سال گذشته به دلیل عواملی مانند تحریم  و سوء مدیریت تورم به شکل متوسط ۱8 درصد بوده و 

این رقم در سال 9۷ به ۲۶.۷ و در ۱۰ ماهه 98 به حدود ۴۰ درصد رسیده است.
»مسعود خوانساری« روز سه شنبه در دهمین نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با اشاره  به 
گزارش اخیر بانک جهانی، اعتماد را جوهره حکمرانی خوب دانست و گفت: بدون اعتماد مردم به دولت ها، هرگونه اقدام درست برای 

اصلاحات اقتصادی اثربخش نخواهد بود و ضرورت اعتماد مردم به دولت در زمان بحران ها تشدید می شود.
وی پیرامون رویدادهای هفته گذشته هم گفت: درباره هواپیمای مسافری سه موضوع را می توان مطرح کرد. اول ترکیب جمعیتی 
آن بود که شاید متوسط سن افراد کمتر از ۴۰ سال و جوانان و نخبگان دانشگاهی بودند. دوم نحوه اصابت بود که در اثر یک اشتباه به 

هواپیمای خودی زده شد و سومین ایراد، اعلام دیرهنگام و تناقض گزارش ها بودکه همبستگی بوجود آمده را خدشه دار کرد.
خوانساری با بیان اینکه رشد سرمایه گذاری در این سال ها منفی بوده، افزود: این شاخص در سال های ۷۵ تا 8۴ بیش از ۳۰ درصد 

تولید ناخالص داخلی بوده، اما در سال 9۷ به کمتر از ۱8 درصد رسید و این کمترین میزان در ۴۰ سال گذشته محسوب می شود.
وی ضمن یادآوری ارقام لایحه بودجه شرکتهای دولتی در سال 99 و مقایسه آن با سال 9۷ توضیح داد: بودجه شرکت های دولتی، 
بانکها  موسسه های انتفاعی وابسته به دولت با مالکیت بیش از ۵۰ درصد در این سال معادل یکهزار و ۲۰۶ میلیارد تومان بوده که در 

صورت تاثیر دادن تورم تا سال 99 این رقم ۲۰۱ هزار میلیارد تومان می شود.
خوانساری تصریح کرد: برپایه لایحه بودجه سال 99 رقم بودجه این شرکتها رقمی بالغ بر یکهزار و ۴8۴ هزار میلیارد تومان شده که 
نسبت به رقم تعدیل شده، بودجه شرکتهای دولتی بیش از ۶۳۰ درصد رشد کرده که نشان می دهد تلاشها برای خصوصی سازی 

شکست خورده است.
به گفته رییس اتاق بازرگانی تهران، انباشت سرمایه کشور رشدی نداشته و در حال کاهش است و این وضعیت، روند تولید را با 

مشکلات جدی روبرو می کند.
وی موضوع انباشت برخی کالاها در گمرکات کشور را ناشی از بروکراسی اداری دانست و گفت: بیش از ۱۰ ماه است که حدود ۲۰۰ 

کانتینر مواد آرایشی و بهداشتی فاسدشدنی در گمرکات کشور معطل مانده و چنانچه تا دو روز آینده ترخیص نشود، فاسد می شود.
خوانساری افزود: مکاتبات بسیاری در این ارتباط با دفتر ریاست جمهوری و معاون اول رییس جمهوری انجام شده، اما اثربخش نبوده 
و بانک مرکزی اعلام کرد، چنانچه این کالاها ترخیص شود ارز از کشور خارج می شود، اما کدام فروشنده است که یک سال بعد ارز را 

بازنگرداند.
وی خواستار تشکیل جلسه درباره فشارهای مالیاتی شد تا به واحدهای تولیدی آسیب نرسد.

رییس اتاق تهران  درباره همایش امین الضرب که روز گذشته برگزار شد، گفت: مهمترین موضوعی که در این روزها باید بیشتر به 
آن پرداخته شود، موضوع بوجود آوردن اعتماد عمومی است و در این همایش نمادهای بخش خصوصی معرفی شد تا بتوانند اعتماد 

عمومی را جلب کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه پاسخ می دهد

رشد پرشتاب شاخص بورس تا کجا ادامه دار است؟
رییس اتاق بازرگانی تهران:

وفاق و اعتماد ملی لازمه حل مشکلات جاری کشور است

 رییس کل بیمه مرکزی اعلام کرد: تمام واحدهای مسکونی و 
تجاری روستاها و شهرها در سال 99 تحت پوشش بیمه پایه برای 

حوادث طبیعی قرار می گیرند.
روز سه شنبه در دهمین نشست هیات  »غلامرضا سلیمانی« 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با اشاره به صندوق بیمه خسارت 
حوادث طبیعی، افزود: در کشورهای جهان همچون آمریکا که 
حادثه خیز است، صندوق هایی تاسیس کرده اند. ما در ایران این 

چارچوب را تنظیم کرده ایم و مجلس آن را تصویب کرده است.
وی گفت: با توجه به اینکه کشور ما در منطقه حادثه خیزی قرار 
دارد و واحدهای تجاری و مسکونی تحت ریسک هستند. برای این 
منظور تاسیس صندوق بیمه خسارت حوادث طبیعی در دولت 

تصویب شده است.
سلیمانی ادامه داد: این طرح برای تایید نهایی به شورای نگهبان 
فرستاده شده و تا قبل از پایان سال 99 مصوبه شورای نگهبان و 
اجرایی  بیمه  این  سال 99  بنابراین  داشت.  خواهیم  را  مجلس 

می شود.
این مقام مسوول با بیان اینکه این نوع بیمه،  بیمه ای پایه برای 
ساختمان است، افزود: تمام واحدهای مسکونی روستاها و شهرها 

تحت پوشش بیمه پایه برای حوادث طبیعی قرار می گیرند.
سلیمانی ادامه داد: در این مرحله برای کلیه واحدهای مسکونی 
سقف ۳۰ میلیون تومان پرداختی از طرف صندوق و شرکت های 

بیمه ای در نظر گرفتیم.
وی ادامه داد: یعنی با پرداخت ۱۲۰ هزار تومان برای هر سال 
مردم  توسط  تومان  هزار  و ۶۰  دولت  توسط  تومان  هزار  که ۶۰ 
پرداخت می شود و در مقابل ۳۰ میلیون تومان در مقابل حوادث 

بیمه می شود.
وی با بیان اینکه بیمه به عنوان یکی از ارکان مثلث نهاد مالی 
بانک و بورس می تواند اثر مثبتی در فضای کسب و کار کشور داشته 
باشد، افزود: اساسنامه مرکز ملی ریسک که نهادی کاملا خصوصی 
است، تدوین شده که تاسیس آن، اقدام مثبتی برای کشور خواهد 

بود.
سلیمانی بیمه را مدل ریسک خواند و افزود: مدل ریسک در همه 
فضاهای کسب و کار وجود دارد. امسال مصوبه ای داشتیم که مرکز 
ملی ریسک در کشور ایجاد کنیم، چرا که بیمه متولی اصلی ریسک 

به شمار می رود.
رییس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه عمده شرکت های بیمه ای 
خصوصی هستند، تصریح کرد: از میان ۳۲ شرکت بیمه ای تنها 
ایران دولتی و ۳۱ شرکت دیگر خصوصی هستند  شرکت بیمه 
است. اصلاح ساختار بیمه و حذف تعرفه ها نیز به خصوصی سازی 

صنعت بیمه کمک می کند.
وی صنعت بیمه ایران را محدود و کوچک عنوان کرد و گفت: یکی 
از بزرگترین ویژگی های بیمه، جمع آوری پول های خرد مردم است 
و به همین دلیل وقتی می خواهند نقدینگی بازار را جمع کنند، 

از پول های خرد مردم برای انجام کارهای بزرگ استفاده می کنند.
سلیمانی تصریح کرد: معمولا شرکت های بیمه ای بانک درست 

برای  این فرصتی  پول می گیرند که  ابتدا  آن ها  می کنند؛ چون 
که  است  این  بیمه  سرمایه گذاری  تفاوت  است.  سرمایه گذاری 
بنگاه داری نمی کند، بلکه در بازار سهام و سپرده های بانکی به 
عنوان سهامدار زیر ۱۰ درصد سرمایه گذاری می کند تا هر زمان 

خسارت اتفاق افتاد بتواند از آن استفاده کند.
رییس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه اکنون در ایران حدود ۶۰ 
هزار میلیارد تومان پول مردم را از طریق بیمه گذاران جمع آوری 
می کنیم، افزود: در ازای این هزینه، حدود ۵۰۰ میلیارد دلار تعهد 
داریم که مقداری از آن غیرطبیعی است؛ چون باید نسبتی میان 

حق بیمه و میزان ریسک پذیرفته شده وجود داشته باشد.
وی عدم تناسب میان حق بیمه و میزان ریسک پذیرفته شده را به 
دلیل شرایط تحریم دانست و افزود: پس از اعلام تحریم ها از طرف 
آمریکا، شرکت های بیمه ای از تمام بخش های جهان اعلام لغو 
قرارداد کردند و مجبور شدیم تمام این تعهدات را در کشور پوشش 

دهیم.

رییس کل بیمه مرکزی:

همه واحدهای مسکونی و تجاری در کشور بیمه می شوند
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سلطانی فر: 

مدال آوران توکیو به استخدام وزارت ورزش 
درمی آیند

 وزیر ورزش و جوانان گفت: مدال آوران 
المپیک ۲۰۲۰  بازی های  در  کشورمان 
توکیو در وزارت ورزش و جوانان استخدام 

خواهند شد.
جلسه  هشتمین  و  بیست  و  دویست 
جوانان  و  ورزش  وزارت  معاونان  شورای 
با حضور وزیر ورزش و جوانان، معاونان و 
مدیران کل ستادی در ساختمان سئول 

برگزار شد.
و  ورزش  وزیر  سلطانی فر«  »مسعود 
خواندن  مهم  با  نشست  این  در  جوانان 
تلاش های ورزشکاران ایران در عرصه های 
ورزشی از المپیک به عنوان  رویدادی مهم 
یاد کرد که باید قهرمانان و افتخارآفرینان 
این رقابت ها مورد توجه بیشتری قرار بگیرند. وی بیان کرد: وزارت ورزش و جوانان 
امسال ۴۲ نفر از مدال آوران جهانی، المپیکی و آسیایی را استخدام کرد و پس از المپیک 

۲۰۲۰ توکیو نیز قهرمانان بیشتری به استخدام این وزارتخانه در خواهند آمد.
ورزش  معاونت  سرپرست  علی نژاد«  »مهدی  نشست  این  در  گزارش  این  براساس 
قهرمانی و حرفه ای، »عبدالحمید احمدی« معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی، 

»ژاله فرامرزیان« معاون توسعه مدیریت و منابع حضور داشتند.

به زودی از بازیکن کامرونی رونمایی می کنیم؛

منزوی: می ترسم ایمیل های باشگاه استقلال 
را چک کنم

 رییس هیات مدیره باشگاه استقلال ضمن اشاره به اینکه به زودی از خرید کامرونی 
این تیم رونمایی می شود، گفت: متاسفانه روزی نیست که از فیفا شکایتی به ما نرسد به 

همین دلیل می ترسم ایمیل های باشگاه را چک کنم.
کامران منزوی در یک گفت و گوی تلویزیونی با اشاره به پیوستن آیاندا پاتوسی به فولاد 
خوزستان گفت: همان اتفاقی که برای اوساگونا و حضور او در پرسپولیس رخ داد برای ما 
و فولاد و پاتوسی رخ داد. وی در پاسخ به این پرسش که آیا پیشنهاد فولاد بهتر از استقلال 
بوده است یا خیر، اضافه کرد: ما تمام کارهای لازم را انجام دادیم و حتی با تیم آفریقایی 
هم که مالک این بازیکن است به توافق رسیدیم. حتی اعلام کردیم مبلغ بیستری پرداخت 
می کنیم که او را قطعی در اختیار بگیریم اما به این خاطر که پیشنهاد فولاد بهتر بود، صبح 
بیدار شدیم و دیدیم که او به فولاد رفته است. وی تاکید کرد: یک بازیکن کامرونی است که 
به زودی به تهران می آید و به زودی از او رونمایی می کنیم. کمبود بازیکن نداشتیم. تنها در 
مورد رضایت نامه با مرتضی تبریزی مشکل داریم. باشگاه استقلال یک ملیارد و هشتصد 
میلیون بابت این بازیکن به ذوب آهن پرداخت کرد. منزوی در مورد سجاد آقایی و علی 
دشتی نیز گفت: برای سجاد آقایی به منظور حضور در نساجی رضایت نامه صادر کردیم 
اما تصمیم بر این شد که وی در استقلال بماند. علی دشتی هم با ما ادامه خواهد داد. وی 
در مورد بحث حضور آنتونی استکوس در استقلال خاطرنشان کرد: هنگامی که متوجه 
شدیم این بازیکن با تراکتور قرارداد دارد به سراغ او نرفتیم. وی در مورد شرایط هروویه 
میلیچ هم گفت: میلیچ مشکلی با استقلال ندارد. مشکل او خانوادگی است و امیدواریم 
که به زودی این مشکل حل شود. منزوی در مورد جذب سعید آقایی خاطرنشان کرد: این 
حق سپاهان بود شروطش را بگوید. اما من در جریان خیلی از مسائل نبودم. برای مثال 
من هنوز قرارداد استراماچونی و پاتوسی را ندیدم و در مورد این بازیکن هم آنها حرفهایشان 
را زدند. ما پیگیر هستیم ببینیم چگونه اخبار به بیرون می رود. نایب رییس هیات مدیره 
باشگاه استقلال اضافه کرد پرسپولیس هم مشابه آنچه برای ما رخ داد را تجربه کرد اما 
فشار جریان سازی شده علیه ما بود که اگر یاری خدا نبود تمام ما زیر آن فشارها له شده 
بودیم. در هفته گذشته ١٠ میلیارد به بازیکنان پرداختی داشتیم. هیچ مربی و بازیکنی 

بدون درخواست مجیدی به تیم اضافه نشده است.
مربی اسبق رئال مادرید دستیار مجیدی می شود

 وی ادامه داد : میلیسی کیلیکیچ که سابقه مربیگری در تیم های دوم و سوم رئال مادرید 
را در کارنامه دارد به کادر فنی استقلال اضافه خواهد شد. فرهاد مجیدی پس از گفت و گو 
با این مربی اهل صربستان با وی به توافق رسید.  وی در پایان گفت: متاسفانه می ترسم 

ایمیل  های باشگاه را چک کنم زیرا روزی نیست که شکایتی از فیفا به دست ما نرسد.

اظهارنظر عجیب کالدرون: 

بزرگترین اشتباهم کار در ایران بود!
 گابریل کالدرون سرمربی سابق پرسپولیس بعد از جدایی از این تیم در اظهارنظری 

عجیب مدعی شد که کار در ایران بزرگترین اشتباه دوران زندگی اش بوده است!
به گزارش مهر، گابریل کالدرون سرانجام این هفته و بعد از کش و قوس فراوانی که بین 

او و باشگاه پرسپولیس شکل گرفت، از هدایت این تیم ایرانی کنار رفت.
کالدرون که تیرماه 98 سرمربی پرسپولیس شده بود، بعد از نزدیک به ۶ ماه کار و 

صدرنشین کردن پرسپولیس در لیگ برتر، از این تیم جدا شد.
از  پیامی  انتشار  با  خود  اینستاگرام  در  اش  جدایی  از  بعد  آرژانتینی  مربی  این 
محمدحسن انصاریفرد و بعضی از مسئولان باشگاه انتقاد و به صراحت گفت که آنها نمی 
خواستند کالدرون به پرسپولیس برگردد. کالدرون که در کارنامه مربیگری اش سابقه کار 
در تیم های الوصل امارات، القطر قطر، رئال بتیس اسپانیا، تیم ملی بحرین، تیم ملی 
عربستان و تیم ملی عمان دیده می شود، در اظهارنظری عجیب از کار در ایران به عنوان 
بزرگترین اشتباه دوران زندگی اش یاد کرده است. در پیام جدید کالدرون که در بیشتر 
سایت های عربی زبان بازتاب داشته، آمده است: »در  زندگی ام هیچ اشتباهی بزرگتر از 
مربیگری در ایران نبوده است. در این کشور شرایط کار کردن وجود ندارد. ایران شرایط 

ایده آل کاری را فراهم نمی کند.«

احمدزاده شاگرد نکونام شد
بازیکن نیم فصل اول باشگاه پرسپولیس با عقد قراردادی به فولاد خوزستان پیوست.

طبق اعلام باشگاه فولاد خوزستان، در آخرین لحظات پنجره نقل و انتقالات زمستانی، 
این تیم برای تقویت خود در نیم فصل دوم لیگ برتر با فرشاد احمدزاده وینگر نیم فصل 

اول تیم پرسپولیس به توافق رسید و با وی قرارداد رسمی امضا کرد.
احمدزاده وینگر تند و تیز و تکنیکی که سابقه بازی در تیم های پرسپولیس، اسلاسک 
لهستان، تراکتور و همچنین پارسه تهران را دارد با عقد قراردادی تا پایان فصل شاگرد 
جواد نکونام در تیم فولاد شد. فولاد پیش از این، زبیر نیک نفس، آیاندا پاتوسی و سینا 

زامهران را به خدمت گرفته بود و احمدزاده خرید چهارم فولاد لقب گرفت.
جمع  از  تاکنون  دورقی  میثم  و  الهی  سیف  روح الله  یاسین،  بنی  انس  همچنین 

سرخپوشان اهوازی جدا شده اند.

سرآسیایی سرمربی شهر خودرو شد
سرمربی جدید شهر خودرو مشهد و جانشین گل محمدی مشخص شد.

به گزارش ایلنا، مجتبی سرآسیایی پس از مذاکراتی که با مسئولان شهرخودرو داشت 
برای دراختیار گرفتن هدایت این تیم به توافق رسید.

سرآسیایی یکی از سه گزینه هدایت شهرخودرو پس از جدایی گل محمدی از این تیم 
بود که در نهایت برای این سمت انتخاب شد. وی پیش از این به عنوان مدیر تیم شهر 
خودرو مشغول به فعالیت بوده است و مدتی هم قائم مقام باشگاه پدیده بوده است و 
بیشتر در فعالیت های اجرایی در کنار فوتبال حضور داشته و سابقه چندانی در کار فنی 
نداشته است.  پیش از این صحبت های جدی از حضور منصوریان روی نیمکت این تیم 
مطرح بود ولی حالا با این انتخاب مسئولان شهر خودرو مشخص شد سرمربی جدید 

این تیم سرآسیایی خواهد بود.

رییس فدراسیون جهانی ورزش های زورخانه ای  گفت :ورزش های زورخانه ای در 
حال منسوخ شدن بود و زورخانه ها در حال تبدیل به کافه و دیزی سرا بودند اما الان این 
رشته نه تنها در ایران بلکه در کشورهای زیادی همراه با آداب و رسوم این رشته که ریشه 

در فرهنگ غنی ایران دارد گسترش یافته است.
محسن مهرعلیزاده  درنشست خبری سومین دوره رقابت های جهانی ورزش های 
زورخانه ای و کشتی پهلوانی اشاره به مشکلات اخیر در کشور به شکل های تحریم، 
تهدید و زورگویی ها گفت: ملت ایران ملتی شجاع با تاریخ غنی و ریشه دار است. بارها 
در کشورهای مختلف دیدم آن ها بیشتر از ما خودمان را باور دارند. در مهر ماه 8۳ وقتی 
این فدراسیون را بنیان گذاری کردیم هدفمان این بود فرهنگ غنی این ورزش را که توام 
با اخلاق و پهلوانی است را گسترش دهیم و به دنیا نشان دهیم این رشته نیز مثل جودو، 

تکواندو و...که حاوی فرهنگ کشورهای مختلف است، مملو از مفاهیم اخلاقی است.
رییس فدراسیون جهانی ورزش های زورخانه ای گفت: این رشته در 8۵ کشور شناخته 
شده که خود من باور نمی کردم به این موفقیت برسیم. دوره های مختلف آموزشی و 
مسابقات مختلف در کشورهای جهان برگزار شده است. این رشته در حال منسوخ شدن 
بود و زورخانه ها در حال تبدیل به کافه و دیزی سرا بودند اما الان این رشته نه تنها در ایران 
بلکه در کشورهای زیادی همراه با آداب و رسوم این رشته که ریشه در فرهنگ غنی ایران 

دارد گسترش یافته است.
وی افزود: هدف نهایی ما این است که هم ورزش های زورخانه ای و هم کشتی پهلوانی 
وارد بازی های المپیک شود. در زمانی که همه دنیا دست به دست هم داده اند تا با 
تبلیغات کشور ما را نا امن نشان بدهند اما ایران در مقایسه با تمامی کشورهای منطقه 
جزیره امنی است. حتی کشورهای همسایه مثل عراق یا افغانستان با حضور آمریکایی 
ها نا امن شده اند. اهمیت استقرار فدراسیون جهانی زورخانه ای در ایران زیاد است و 

قرار بود این مسابقات در کشور دیگر برگزار شود اما ما ترجیح دادیم در ایران برگزار شود.
وی با بیان اینکه، ۲۴ کشور و ۱۰۳ ورزشکار و مهمان در سومین دوره رقابت های 
جهانی، بصورت ورزش های زورخانه ای تیمی و انفرادی و کشتی پهلوانی در بجنورد 
به رقابت می پردازند، گفت: از اروپا 8 کشور لهستان ترکیه، اوکراین، استونی، گرجستان، 
مجارستان،  قبرس و آذربایجان به ایران می آیند و برخی دیگر نیز اعلام کردند دولتشان 
جلوی حضورشان در ایران را گرفته است. از آفریقا کشورهای اوگاندا، تانزانیا، زیمبابوه، 
کامرون و بنین و از آسیا کره جنوبی، هند، اندونزی، افغانستان، بنگلادش، ازبکستان، 
تاجیکستان ترکمنستان، عراق، قزاقستان و ایران در این رقابت ها حضور خواهند داشت. 
از آمریکای لاتین نیز بخاطر هزینه بالای بلیت هواپیما که بر عهده ماست بخاطر صرفه 

جویی های ارزی دعوت نکردیم.
مهرعلیزاده خاطرنشان کرد: اولین دوره این رقابت ها سال ۲۰۰8 در کره جنوبی با ۱۱ 
کشور برگزار شده بود که ایران بدلایلی غایب این رقابت ها بود. دوره دوم در سال ۲۰۱۶ 
با حضور ۱9 کشور در اندونزی برگزار شد که با قهرمانی ایران همراه بود. این رقابت ها ۴ 
سال یکبار برگزار می شود اما در سال ۲۰۱۲ نتوانستیم این مسابقات را بدلیل بحث های 
مالی برگزار کنیم. بیشتر تیم های خارجی 9 روز زودتر از آغاز مسابقات وارد ایران شده اند 
و در ۳ استان خراسانی جنوبی و شمالی و کردستان موارد آموزشی و دوره های مورد نیاز 
را فرا می گیرند. البته کشورهای حاضر در کشتی پهلوانی نیازی به دوره آموزشی ندارند 
و پایان هفته وارد ایران می شوند. تمامی تیم ها از ۲8 دی ماه وارد بجنورد می شوند و 

مسابقات از سی ام دی تا دوم بهمن برگزار خواهد شد.
رییس فدراسیون جهانی ورزش های زورخانه ای ادامه داد: باید جذابیت و سرعت 
عمل را در این رشته بالا ببریم تا بیشتر مورد قبول نسل جوان قرار گیرد، بر همین اساس 
مثلا یک تیم ۶ نفره باید در ۱۲ دقیقه قابلیت های خود را نشان بدهد که این مقدار 

نیز زیاد است و بر همین اساس در موارد مختلف فاکتورهایی مثل زمان، وزن و تعداد را 
گنجاندیم تا جذابیت و زیبایی مسابقات بیشتر شود.

مهرعلیزاده با اشاره به بودجه فدراسیون های جهانی رشته های مختلف مثل تکواندو، 
جودو، کبدی و ... که با حمایت دولت های مختلف، حامی مالی و ... فعالیت می کنند، 
گفت: میزان بودجه ما در سال یک، دو یا ۳ میلیارد تومان است که با ارز ۱۴ هزار تومانی 
رقمی نمی شود. الان باید دولت ها به ما کمک کنند. مثلا ژاپن بعد از گذشت ۷۰ سال 
پنج و نیم میلیون دلار به فدراسیون جهانی جودو کمک می کند یا کره جنوبی نیز ۳ 
میلیون دلار به فدراسیون جهانی تکواندو کمک می کند. این یک وظیفه ملی است که 
کشور باید به ما کمک کند. ما در حال توسعه این رشته در جهان هستیم و دولت باید 
در این راه به ما کمک کند. گله هم نمی کنیم و شرایط را درک می کنیم. برای همین 
مسابقات چند میلیارد تومان هزینه می کنیم. در اسفند ماه هم مسابقات پهلوان پهلوانان 

را داریم  که میلیاردی هزینه دارد.
در بهترین حالت ۴ میلیارد از دولت گرفتیم

 وی درباره میزان کمک های دولت طی ۱۵ سال گذشته گفت: ما در بهترین حالت 
طی یک سال ۴ میلیارد تومان از دولت گرفتیم یا یک سال ۴۰ میلیون تومان گرفتیم. یک 
سال یک میلیارد و یا سالی دیگر دو میلیارد تومان گرفتیم. امسال اگر یک یا دو میلیارد 
بدهند با قیمت ارز حال حاضر رقم کمی است. خطوط سیاسی حاکم نیز در نحوه بودجه 
دهی تاثیرگذار بوده است. همین قدر که کشتی پهلوانی و ورزش زورخانه ای به نام ایران 
توسعه پیدا کند اهمیت دارد و هر کسی که متوجه این موضوع باشد و آن را درک کند 
حمایت مالی می کند اما کسی که آن را نفهمد حمایت نمی کند و ربطی به اصولگرا یا 

اصلاح طلب بودن ندارد.
رییس فدراسیون جهانی ورزش های زورخانه ای خاطرنشان کرد: هم قانونگذار و هم 
دولت در مقاطعی متوجه لزوم این حمایت شده اند اما در دوره های مختلف این نگاه 
متفاوت بوده است. ما در بدترین شرایط هم نگذاشتیم کار تعطیل شود. همین مسابقات 
بجنورد ۳ میلیارد تومان برای ما هزینه دارد اما یک قران هم از دولت نگرفتیم و با کمک 

های مختلف موفق به تامین آن شدیم.
وی درباره تعامل با فدراسیون کشتی برای حل اختلافات گذشته، خاطرنشان کرد: 
با آمدن دبیر در راس فدراسیون کشتی درک اهمیت ورزش های زورخانه ای و کشتی 
پهلوانی بالا رفت. بر اساس صحبت هایی که داشتیم گفتند از این لحظه تمام اختیارات 
کشتی پهلوانی با فدراسیون زورخانه ای است. در سطح جهانی هم رقیب ما در گذشته 
فیلا بوده و متاسفانه این کار بدلیل عدم اطلاع یکی از مسئولان ورزش در گذشته باعث 
شد کشتی پهلوانی زیرمجموعه اتحادیه جهانی شود. الان اختلاف نظری وجود ندارد 
و در حال انجام امور هستیم. ایجاد فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی توسط چند 
ایرانی کار خیلی بدی بود. افتتاح یک فدراسیون سرپایی در لیتوانی این خطر را دارد که 
کشورهای رقیب این رشته را مصادره کنند. اشتباهی بود که توسط یکی دو نفر از ایران 

انجام شد و مزاحمت هایی را ایجاد کرد اما خطرهای آن را خنثی خواهیم کرد.
مهرعلیزاده درباره آخرین اقدامات برای ورود این رشته به بازی های اسلامی گفت: 
سعی کردیم در جاکارتا وارد شویم اما نشد. شرطش این است که حداقل ۲۵ کشور 
آسیایی ما را تایید کنند و ما در آنجا خیلی فعال باشیم اما این موضوع پول می خواهد و ما 
انقدر نمی توانیم فعال باشیم. اگر در سال ۵ میلیون دلار پول داشته باشیم می توانیم به 

این هدف برسیم که با قیمت ارز رقم خیلی زیادی است.
وی درباره بحث ورود زنان به ورزش های زورخانه ای گفت: این موضوع یکی از موانع 
ما برای المپیکی شدن خواهد بود اما باید ابتدا در آقایان این رشته را توسعه دهیم بعد به 
مراحل دیگر برسیم. اگر بتوانیم با رعایت اصول شرعی طراحی لباس کنیم هیچ رشته 
ورزشی برای بانوان ممنوعیت ندارد. اگر این موضوع را رعایت کنیم مشکلی برای ورود 

زنان نخواهیم داشت.

محسن مهرعلیزاده:

 نگذاشتیم زورخانه ها به دیزی سرا تبدیل شوند

رئیس هیات مدیره باشگاه سپاهان گفت:  نقل و انتقالات را براساس نظر سرمربی تیم 
انجام پیش بردیم و به جز یک مورد بقیه موارد را انجام دادیم. 

منوچهر نیک فر در خصوص نقل و انتقالات سپاهان در پنجره زمستانی اظهار 
داشت: نقل و انتقالات را براساس نظر سرمربی تیم پیش بردیم، به جز یک مورد که 
دانیال اسماعیلی فر بود و نتوانستیم رضایتنامه او را از ذوب آهن دریافت کنیم، بقیه 

موارد را طبق نظر خودش توانستیم انجام بدهیم. 
نیکفر در مورد اینکه گفته می شود سپاهان در نقل و انتقالات زیاد هزینه می کند، 
گفت: ما نسبت به استقلال، پرسپولیس و تراکتور هزینه خیلی کمتری داشتیم. با 
وجود اینکه رسانه ها عنوان می کنند باشگاه سپاهان زیاد هزینه کرده اما شاید نصف 
این تیم ها هزینه کرده باشیم و اسناد آن هم در فدراسیون موجود است. اگر فقط پول 
مربیان  خارجی که استقلال و پرسپولیس می آورند را درنظر بگیرید معادل نصف تیم 
ما است و همینطور بدهی هایی که دارند اما رسانه ها می گویند سپاهان خیلی هزینه 

می کند. 
و در حد  ما معقول است  ندارم،  هزینه  قبول  را  این صحبت  داد: من  ادامه  وی 
بودجه مان مصرف می کنیم و نسبت به بودجه ای که مصرف کردیم در شرایط خوبی 
قرار داریم. این تیم را برای قهرمانی بسته ایم و هدفمان هم قهرمان شدن است اما به 
هر حال فوتبال قابل پیش بینی نیست. اکنون هم سپاهان در وضعیت خوبی قرار دارد. 

روحیه بازیکنان هم عالی است و ان شاءالله بتوانیم موفق باشیم. 
رئیس هیأت مدیره باشگاه سپاهان در خصوص اینکه گفته می شود فدراسیون 
فوتبال مذاکراتی را برای حضور امیر قلعه نویی روی نیمکت تیم ملی داشته، عنوان 
کرد: در این مورد با ما صبحت رسمی نشده اما امیدواریم که قلعه نویی در سپاهان 
بماند و بتوانیم با او به اهداف باشگاه برسیم.من هم چیزهایی شنیده ام. در مطبوعات 
مطرح شده که او به عنوان یک گزینه سرمربیگری تیم ملی است. ما دوست داریم 

قلعه نویی در سپاهان بماند، چون دوست داریم با او به نتایج خوبی برسیم. 
نیکفر در مورد اینکه صحبت هایی در مورد سرمربیگری مشترک قلعه نویی در تیم 

ملی و سپاهان هم شنیده می شود، اظهار داشت: چنین چیزی نشنیده ام اما ترجیح 
می دهیم تمرکز سرمربی مان روی سپاهان باشد. البته تیم ملی هم مهم است و حیثیت 
و آبروی ایران است، ولی به هر حال ترجیح می دهیم امیر قلعه نویی سرمربی تیم 

سپاهان باشد چون امسال برنامه داریم که در سه جام رقابت کنیم. 
وی در خصوص اینکه رسول نویدکیا با باشگاه سایپا صحبت هایی انجام داده بود و آیا 
از شرایطش در سپاهان ناراضی است، گفت: حقیقتا نمی توان به آن نارضایتی گفت. 
نویدکیا می خواست به جایی برود که بازی بیشتری به او برسد، اما طی صحبت هایی 
که با امیر قلعه نویی و رسول نویدکیا صورت گرفت، تصمیم بر این شد که ادامه فصل 

را هم در سپاهان بماند. 
رئیس هیأت مدیره باشگاه سپاهان تصریح کرد: ضمن تشکر از حمایت هواداران 
که همیشه پشتیبان و نگران سپاهان بوده اند، از آنها می خواهم تیم را حمایت کنند. 
مجموعه باشگاه تلاش خودش را انجام می دهد. کادرفنی، بازیکنان و تیم مدیریتی 
همه در تلاش هستند تا بتوانیم در کنار هم به موفقیت برسیم. در مورد نقل و انتقالات 
نگران نباشند، ما این کار را براساس نظر سرمربی انجام می دهیم. در این مورد یک نفر 
تصمیم می گیرد و هیچ کس در مجموعه ما اجازه ندارد به سرمربی تکلیف کند که 

بازیکنی را بگیرد یا نگیرد. 
وی ادامه داد: به هر  حال این مسئله جزو حدود اختیارات سرمربی است. همانطور 
که اشاره کردم، افرادی که سرمربی تعیین کرد را تا امروز توانستیم به خدمت بگیریم، به 
جز یک مورد که رضایتنامه اش صادر نشد. ان شاءالله هواداران هم در ادامه فصل هم 

حمایت کنند تا بتوانیم با حمایت آنها به موفقیت برسیم. 

رئیس هیات مدیره باشگاه سپاهان: 

ترجیح می دهیم تمرکز قلعه نویی روی سپاهان باشد

معاون وزیر ورزش و جوانان گفت: علیزاده مدیون نظام و مردم 
بوده و در همین شرایط رشد کرده است.  مهدی علی نژاد در حاشیه 
استقبال از تیم ملی والیبال ایران که توانست سهمیه المپیک ۲۰۲۰ 
توکیو را کسب کند، درمورد افتخار آفرینی بلندقامتان ایران اظهار 
داشت: ابتدا باید به مردم ایران، مجموعه ورزش کشور، مجموعه 
والیبال و همه افرادی که در این راه کمک کردند تبریک بگویم. 
اتفاق خوبی بود که والیبال ایران رقم زد که باعث خوشحالی است.  
وی  در پاسخ به سوالی مبنی بر کوچ ورزشکارانی همچون کیمیا 
علیزاده از ایران و کناره گیری سارا خادم الشریعه از حضور در تیم 
ملی شطرنج، تصریح کرد: موضوع خادم الشریعه ربطی به مهاجرت 
ندارد، اما علیزاده بعد از ترک ایران یک بیانیه سیاسی داده که فکر 
می کنیم نوشتن آن کار خودش نیست و افرادی برایش نوشته اند. 

باعث تأسف است چون علیزاده مدیون نظام و مردم بوده و در همین 
شرایط رشد کرده است. حمایت های بی نظیری از وی شده که به 
مدال المپیک رسید و پس از آن هم که با مصدومیت های متعدد و 
بیماری هایی هم روبرو شد. علی نژاد با بیان اینکه علیزاده با آن بیانیه 
تمام موضوعات را زیر سوال برد، گفت: سوال من این است که اگر 
شرایط به آن بدی است که علیزاده نوشته پس چگونه زندگی اش در 
ایران تغییر کرد و به این موفقیت ها رسید؟ حمایت های مالی بسیار 
خوبی از وی شد. اگر او می خواست مهاجرت کند مشکلی نبود، 
اما صداقت را نباید زیر پا می گذاشت. وی احتمالًا برای زود محقق 
شدن اهدافش یک سری صحبت ها را مطرح کرده است. همه ابتدا 
باید پهلوانی یاد بگیریم و سپس به قهرمانی برسیم. به ورزشکاری 
لقب قهرمان ملی می دهند که متعلق به مردم باشد وگرنه اسامی 

بیان کنم. ساختن زندگی  آنها داد که نمی توانم  به  باید  دیگری 
جدید ایرادی ندارد، اما نباید در این مسیر به دروغ متوسل می شد، 
چون انصافاً همه ارگان ها برای وی سنگ تمام گذاشته بودند. وی 
با اشاره به انتخاب سرمربی برای تیم ملی فوتبال ایران و مطرح 
شدن نام چند گزینه داخلی و خارجی، اظهار داشت: تصمیمات 
در این خصوص به فدراسیون فوتبال ربط دارد. ما یک سیاست کلی 
داریم و دوست داریم که از توان مربیان داخلی هم استفاده کنیم. 
هر فدراسیون با توجه به شرایط خودش می تواند درمورد انتخاب 
سرمربی تیم ملی تصمیم بگیرد. وزارت ورزش دخالتی در این مورد 
نمی کند و همه چیز برعهده فدراسیون است. چند سالی که من در 
ووشو بودم، خودم بدون دخالت هیچ ارگانی برای انتخاب سرمربی 

تیم ملی تصمیم گیری می کردم.

معاون وزیر ورزش و جوانان :

علیزاده مدیون نظام و مردم است 

 تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در دور رفت مرحله حذفی لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور میزبان گیتی پسند اصفهان شد.
برپایه این گزارش ، با پایان مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در مرحله اول و اصلی، تیم های برتر وارد مرحله حذفی می شوند 

و از روز پنج شنبه ۲۶ دی ماه مسابقات خود را در این مرحله برگزار می کنند.
تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم که به عنوان تیم هفتم جدول رده بندی، جواز حضور در مرحله حذفی را به دست آورد باید با تیم رده 

دومی گیتی پسند اصفهان پیکار کند و بر اساس برنامه اعلامی از سوی کمیته فوتسال، در بازی رفت میزبان خواهد بود.
بدین ترتیب تیم های سوهان محمد سیما و گیتی پسند اصفهان از ساعت ۱8:۳۰ روز پنج شنبه ۲۶ دی در سالن شهید حیدریان قم با هم 

روبرو می شوند و نماینده قم تلاش می کند در این مرحله با کسب نتیجه مقبول در بازی رفت، امید خود را برای دیدار برگشت حفظ کند.
تیم برنده مجموع دو بازی رفت و برگشت سوهان محمد سیما و گیتی پسند، جواز حضور در جمع ۴ تیم پایانی لیگ برتر فوتسال را به 

دست می آورد در حالی که سوهان محمد سیما سال گذشته موفق به صعود به این مرحله شد و در نیمه نهایی مغلوب مس سونگون شد.
در لیگ امسال، تیم سوهان محمد سیما در بازی رفت در قم با گیتی پسند اصفهان مساوی کرد و در بازی برگشت با وجود نمایشی قابل 

توجه مغلوب حریف اصفهانی شد و اکنون امیدوار است شگفتی ساز مرحله حذفی لقب گیرد.

 رییس فدراسیون والیبال گفت: »ایگور کولاکوویچ« تا المپیک توکیو سرمربی تیم ملی ایران می ماند.
تیم ملی والیبال ایران که یکشنبه با پیروزی مقابل چین صاحب سهمیه قاره کهن در بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو شده بود، دیروز به 
تهران بازگشت. »محمدرضا داورزنی« پس از ورود تیم ملی به تهران، درباره احتمال قطع همکاری فدراسیون والیبال و »ایگور کولاکوویچ« 
گفت: کولاکوویچ تا المپیک با ایران قرارداد دارد. اگر قرار باشد تصمیمی گرفته شود به بعد از المپیک موکول می شود. کولاکوویچ تا 
بعد از المپیک همراه تیم ملی ایران خواهد بود. کولاکوویچ پس از کسب سهمیه المپیک،   با انتشار پستی در اینستاگرام، منتقدانش به 
سکوت دعوت کرده بود. رییس فدراسیون والیبال درباره این موضوع گفت: پست کولاکوویچ را ندیده ام. بهتر است به این موضوع نپردازیم. 
خودتان این شیرینی را تلخ نکنید. همه انتظار دارند که به تیم ملی احترام گذاشته شود. بازیکنان زحمت کشیده اند و در این مسیر گاهی 
اظهاراتی مطرح می شد که خیلی درخور شأن تیم ملی نبود. نمی دانم کولاکوویچ چه واکنشی نشان داده، اما آن را بررسی خواهیم کرد. 

همه باید رفتار حرفه ای داشته باشند تا احترام ها حفظ شود.
داورزنی در دوره گذشته ریاستش در فدراسیون والیبال، قرار گرفتن در جمع چهار تیم برتر المپیک ۲۰۲۰ را به عنوان یکی از اهداف 
فدراسیون مطرح کرده بود. وی درباره این موضوع نیز خاطرنشان کرد: الان هم شرایط برای تحقق این وعده ها فراهم است. همیشه این 
آرمان ها را داریم تا به آنها دسترسی پیدا کنیم. اگر زمانی فقط دنبال حضور در المپیک بودیم، حالا دیگر این موضوع هدف قابل توجهی 

نیست. هدف ما این است که با آمادگی کامل در المپیک حاضر شویم و در آنجا شگفتی ساز باشیم.

 تیم والیبال افق قم در دیداری از لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور به سختی از سد پاس گرگان عبور کرد تا همچنان در 
صدر جدول لیگ دسته یک والیبال باقی بماند.

به گزارش  مهر، هفته دهم رقابت لیگ دسته اول والیبال مردان باشگاه های کشور شامگاه دوشنبه به پایان رسید و نماینده والیبال استان 
قم صدرنشینی خود در این مسابقات را تثبیت و نیم فصل دوم را با برد آغاز کرد. تیم والیبال افق قم در سالن شهید رضائیان قم پذیرای تیم 
پاس گرگان بود که این دیدار جذاب و تماشایی به ست پنجم کشید و سرانجام با پیروزی ۳ بر ۲ تیم افق قم به پایان رسید تا نماینده والیبال 
قم یک پیروزی دیگر را دشت کند. افق قم که تا پیش از برگزاری این بازی و در پایان نیم فصل نخست در صدر جدول گروه یک قرار داشت 

برابر پاس گرگان غافلگیر شد اما توانست در نهایت پیروزی را به دست بیاورد گرچه یک امتیاز سهم پاس گرگان و ۲ امتیاز سهم افق شد.
در این بازی تیم پاس گرگان ست اول را ۲۵ بر ۱9 به سود خود پایان داد اما در ست دوم در نبردی همه جانبه بین دو تیم، این افق بود که 
۲۶ بر ۲۴ پاس را شکست داد. در ست سوم باز هم پاس گرگان تیم برتر بود و ۲۵ بر ۱۷ به پیروزی رسید. در شرایطی که به نظر می رسید 
افق قم برای رهایی از یک شکست عجیب خانگی چالش بزرگی پیش رو دارد پیروزی ۲۵ بر ۲۰ تیم افق قم در ست چهارم امید را به 
اردوی قمی ها بازگرداند و افق سرانجام کار را در ست پنجم با برد ۱۵ بر ۱۱ تمام کرد و از این بازی دشوار، پیروزی شیرینی به دست آورد.

مالک باشگاه شهر خودرو می گوید فشار زیادی ایجاد شد تا راضی به جدایی سرمربی تیمش شود.
فرهاد حمیداوی درباره جدایی یحیی گل محمدی از تیم فوتبال شهر خودرو، اظهار کرد: آقای انصاری فرد گفتند برای جدایی 
گل محمدی فشاری از جانب او نبوده، ما هم این را قبول داریم اما اگر فشاری نبود، باشگاهی که نزدیک به ۵٠ میلیارد برای آسیایی شدن 
هزینه کرده، چند روز قبل از بازی حساس برای جدایی سرمربی تیمش رضایت می دهد؟ آقای انصاری فرد گفتند که ما کار اقتصادی 

کردیم، اما آیا کار اقتصادی انجام دادیم که چند بازیکن تیم را به خواست سرمربی از تیم جدا کردیم و حالا سرمربی هم نداریم؟
وی افزود: اینکه گفته می شد پول خوبی برای جدایی گل محمدی دریافت کردیم باید بگویم ما سنگ بزرگی گذاشتیم که پرسپولیس از 
این کار صرف نظر کند، اما نه تنها این کار را نکرد، فشارها روز به روز بیشتر شد. نمی توانم بگویم چه کسانی فشار آوردند اما اگر فشار نبود 
باشگاهی که چند میلیارد هزینه کرده، به خاطر مبلغی سرمربی خود را از دست می دهد؟ آقای انصاری فرد می گوید من برای ایجاد فشار 
با کسی تماس نگرفتم، او درست می گوید چون فقط به دفتر من آمد و ما هم سنگ بزرگی گذاشتیم که منصرف بشوند اما به ضرس قاطع 

می گویم، فشار بود و فشار خیلی قدرتمندی هم بود.
مالک باشگاه شهر خودرو خراسان خطاب به هواداران این تیم، گفت: به هواداران اطمینان می دهم که با اتحاد پیش برویم. قول می دهم 
پرچم خراسان همچنان برافراشته باشد. ان شاءالله همه اتفاقات در زمین چمن رخ بدهد. فردا بعد از ظهر هم سرمربی جدید تیم را معرفی 

می کنیم تا کار خود را ادامه بدهیم.

در مرحله حذفی لیگ برتر فوتسال؛

تیم فوتسال سوهان محمد سیما میزبان گیتی پسند اصفهان شد

داورزنی: 

کولاکوویچ تا المپیک سرمربی تیم ملی والیبال می ماند

در لیگ دسته اول والیبال؛

تیم والیبال افق قم به سختی از سد پاس گرگان عبور کرد

مالک باشگاه شهر خودرو:

اگر فشار نبود به جدایی گل محمدی رضایت نمی دادم!

آگهی موضوع ماده ۳ قانون  و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره  ۱۳98۶۰۳۳۱۰۱۰۰۰۲۲۵8 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک فردیس تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای محمد جواد حیدری فرزند علی 
بشماره شناسنامه ۰۳۱۰9۴۴۱۷۱ صادره از کرج در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مساحت ۱۵۲ مترمربع پلاک ۱8۶۴۵ فرعی از ١۶٣ اصلی واقع در ج ملارد 
گلستان ۱9 نبش بن بست اول پ ۳۶خریداری از مالک رسمی فاطمه حمیدی محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول :1۳9۸/10/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۳9۸/10/2۵
میم الف:1772/و
محمد  سلیمانی 
رئیس ثبت اسناد و املاک
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 رفتارهای تحریک آمیز و اظهارات خصمانه مقامات انگلیس 
علیه تهران حاکی از این است که انگلیسی ها این روزها به دنبال 

جلب رضایت ترامپ به هر قیمتی هستند. 
علاقه  مورد  چهره  انگلیس  وزیر  نخست  جانسون،  بوریس 
دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا و دومنیک راب وزیر خارجه 
وی ظاهرا جلب رضایت کاخ سفید را در اولویت های ویژه  خود 
قرار داده اند. احتمالا دلیل این تلاش برای جلب تایید و حمایت 
آمریکا به اجرای برگزیت و جدایی این کشور از ۲۷ عضو دیگر 
اتحادیه اروپا برمی گردد تا از این طریق بتوانند خلاء اقتصادی و 

امنیتی ناشی از برگزیت را با حمایت آمریکا پر کنند.
انگلیس  مسوولین  اخیرا  آمریکا  رضایت  جلب  راستای  در   

رفتارها و اظهاراتی علیه تهران داشته اند. 
به  انگلیس  در همین راستا دومنیک راب وزیر امور خارجه 
نمایندگان پارلمان انگلیس گفته است که در راستای اعمال 
دولت  لزوم،  صورت  در  ایران  قبال  در  لازم  تنبهیی  اقدامات 

انگلیس قصد دارد یک نظام تحریمی مستقل از اتحادیه اروپا را 
تدوین کند تا بتواند پس از خروج از اتحادیه اروپا بر مبنای آن 
نسبت به اعمال تحریم های لازم علیه ایران در قالب مسدود 

کردن دارایی ها و منع صدور روادید اقدام کند.
راب مدعی شد: »حکومت ایران اکنون بر سر یک تقاطع مهم 
قرار گرفته است. می تواند بیشتر و بیشتر در انزوای سیاسی و 
اقتصادی فرو برد و یا گزینه دیگری که پیش رو دارد را انتخاب 
کند. درهای دیپلماسی هنوز باز است. اکنون زمان آن است 
که ایران به دیپلماسی روی بیاورد و یک راهکار صلح آمیز را برای 
آینده ترسیم کند.« این سخنان تهدید آمیز و ادعاهای نخ نمای 
وزیر امور خارجه انگلیس حاکی از این است که لندن در مسیر 

سیاست های ترامپ قرار گرفته است.
احضار سفرا

در چند روز اخیر تنش ها میان ایران و انگلیس بالا رفته است؛ 
سفیر بریتانیا در ایران در جریان نا آرامی های شنبه شب  برای 
دقایقی بازداشت و بعد از معرفی خود و تاییدآن از سوی سید 
عباس عراقچی  آزاد شد. با این حال و علیرغم رفتار غیر متعارف 
این دیپلمات انگلیسی، و وزیر امور خارجه  این کشور ادعا کرد:  
»دستگیری او بدون دلیل و توضیح انجام شد و نقض آشکار 
قوانین بین المللی بود. با توجه به رفتاری که با سفیر ما انجام 
شده است، ما در حال بازبینی اقدامات امنیتی برای سفارتخانه 
خود در تهران هستیم.« سید عباس عراقچی معاون وزیر خارجه 
ایران در توییتر نوشت: »او زندانی نشد، در یک تجمع غیرقانونی 
را  خارجی  فرد  یک  گفت  من  به  پلیس  وقتی  شد.  دستگیر 
دستگیر که مدعی است سفیر بریتانیا است من گفتم امکان 
ندارد. پس از گفتگوی تلفنی با او در کمال تعجب متوجه شدم 
که خودش است. یک ربع بعد آزاد شد.« دومنیک راب اعلام 
کرد که حمید بعیدی نژاد سفیر جمهوری اسلامی ایران در لندن 
در اعتراض به بازداشت سفیر انگلیس در تهران، به وزارت امور 

خارجه انگلیس احضار شده است.
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در دو توییت به 
موضع گیری انگلیس در خصوص تحریم ایران پاسخ و هشدار 

داده و پیامی برای بقیه کشورهای اروپایی فرستاده است:
آمریکا  خط  از  طوطی وار  انگلیس  دیپلماتیک؟  قصور    )۱
در  آن  تروریستی  ماجراجویی  در  کورکورانه  و  می کند  تبعیت 
منطقه مشارکت می کند. آخرین باری که انگلیس توسط آمریکا 
به رسوایی کشیده شد، در جنگ عراق بود. نتیجه چه بود؟ برای 
ایجاد تغییر، مسیر شرافتمندانه را در پیش بگیرید: بدهی به 

ایرانیان را که دادگاه به آن حکم داده است، پرداخت کنید.
۲( به مدت ۲۰ ماه، گروه سه کشور اروپایی )E۳( –به تبعیت 
از سیاست مماشات انگلیس– در برابر دیکته های آمریکا تعظیم 
کرده است. این مسأله آنها را به هیچ جا نرسانده و هرگز نخواهد 
رساند. گروه سه کشور اروپایی می توانند برجام را نجات دهند اما 
نه با مماشات با قلدر و فشار بر طرف متعهد، بلکه باید در اجرای 

تعهدات خود جرات به خرج دهد.
دنباله روی از آمریکا

اما این نخستین بار نیست که انگلیس مواضعی شبیه به آمریکا 
اتخاذ می کند. مهرماه امسال به دنبال حمله حوثی های یمن به 
مواضع نفتی آرامکو در عربستان انگلیس همسو با آمریکا ایران 
را متهم کرد. بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس ضمن متهم 
کردن ایران به دست داشتن در عملیات حمله تلافی جویانه 
ارتش یمن به تاسیسات نفتی آرامکو از عربستان سعودی اعلام 
حمایت کرد. نخست وزیر انگلیس اعلام کرد که ممکن است 
ارتش انگلیس در ائتلاف کمک به تأمین امنیت عربستان در 

مقابل هرگونه تهاجم آتی مشارکت کند.
پیش از آن نیز در جریان حمله به نفت کش ها در دریای عمان، 
جرمی هانت وزیر امور خارجه وقت انگلیس بدون هیچ گونه 
مستندی، ادعای همتای آمریکایی خود علیه ایران در حادثه 

نفتکش ها در دریای عمان را تکرار کرد. هانت با اشاره به ادعای 
همتای آمریکایی خود اعلام کرد که با توجه به اطلاعات به دست 
آمده، این نتیجه به دست آمده که حمله به نفت کش ها کار ایران 
بوده است. هانت گفت: »هیچ دلیلی وجود ندارد که ادعای 
آمریکا مبنی بر دست داشتن ایران در حمله به نفت کش را قبول 
نکنیم.« تا جایی که در اواسط آذر ماه در آستانه سفر رئیس 
جمهوری آمریکا به انگلیس برای شرکت در اجلاس سازمان 
)ناتو( »جرمی کوربین« رهبر حزب  آتلانتیک شمالی  پیمان 
مخالف دولت هشدار داد که بوریس جانسون از دنباله روی و 
چاپلوسی دونالد ترامپ دست بردارد. کوربین با انتشار پیامی 
در توییتر فرازهایی از سخنان خود را در کمپین انتخاباتی بازنشر 
داد که گفته است:  ۱۶ سال پیش من نسبت به حمله و اشغال 
عراق هشدار دادم. گفتم این اقدام  مجموعه ای از درگیری ها 
و نفرت را به دنبال خواهد داشت که منجر به جنگ، تروریسم 
و شوم بختی نسل های آینده خواهد شد. او حمله تروریستی 
برجای  و سه مجروح  را که دو کشته  بریج  لندن  در  و مرگبار 
گذاشت، نتیجه سیاست های مداخله جویانه دولت های آمریکا و 
انگلیس در سال ۲۰۰۳ میلادی توصیف کرد و گفت: من یکی 
از معدود نماینده های پارلمان بودم که نسبت به حمله ناتو علیه 
لیبی در سال ۲۰۱۱ هشدار دادم. انگلیس نباید در این درگیری 
مشارکت می کرد. کوربین همچنین به حمایت تسلیحاتی دولت 
انگلیس از عربستان سعودی اشاره کرد که دشمن حقوق بشر و 
عامل طولانی شدن بحران انسانی در یمن است. رژیمی که به 
گفته او در امور داخلی سایر کشورها دخالت می کند و جمال 

قاشقچی روزنامه نگار منتقد سعودی را به قتل می رساند.
پیروی انگلیس از آمریکا در تقابل با تهران مشابه دنباله روی 
این کشور از آمریکا در جنگ های افغانستان و عراق است، لندن 
وارد بازی خطرناکی شده است بازی خطرناکی که می تواند به 

باتلاقی برای انگلیس تبدیل شود.

بازی خطرناکی که می تواند به باتلاقی برای انگلیس تبدیل شود

رفتارهای تحریک آمیز و اظهارات خصمانه لندن نشانه چیست؟

اصل 27 قانون اساسی تا حد زیادی مغفول و بلااستفاده مانده است 

قانون اساسی و اصلی برای تضمین حق اعتراض

 ظرفیت های اصل ۲۷ قانون اساسی جمهوری اسلامی به دلایل مختلف و تا حد زیادی 
مغفول و بلااستفاده مانده است؛ وضعیتی که منجر به مسدودشدن مسیر مستقیم انتقال 

مطالبات مردم به مسئولان و در نهایت افتراق سیاسی می شود. 
قانون اساسی جمهوری اسلامی که یکی از دستاوردهای انقلاب اسلامی است، اصولی 
مترقی دارد که تحقق کامل آن ها می تواند بخش مهمی از مشکلات امروز جامعه را حل 
کند. اصول قانون اساسی هر چند در سال ۱۳۵8 به تایید مردم رسیده اما به دلیل فضای 
حاکم بر آن دوران، اصولی است که در دهه حاضر هم کارآمدی و ظرفیت های گسترده ای 
دارد به نحوی که در شرایط فعلی بسیاری از کنشگران سیاسی و فکری کشور یکی از راه 

حل های اصلی مشکلات را توجه به اصول مغفول مانده قانون اساسی می دانند.
هر کدام از این اصول با توجه به نیازها و آثار مثبتی که بر آن ها مترتب بوده، از سوی 
منتخبان مردم در مجلس خبرگان قانون اساسی تصویب شده و مبنای دیگر قوانین کشور 
قرار گرفته است. بنابراین کم توجهی به هر کدام از این اصول منجر به محرومیت از آن 
آثار مثبت و همچنین عدم برآورده شدن نیازی است که هر کدام از این اصول در صدد 

تحقق آن هستند.
در سال های اخیر با گسترده شدن تحریم ها، مشکلات اقتصادی و معیشتی و بروز 
نارضایتی ها، مسئله شکل گیری تجمعات اعتراضی در شهرهای مختلف کشور بیشتر 
مورد توجه قرار گرفته است. البته این به معنای عدم وجود اعتراضاتی در حوزه های دیگر 
نیست. جامعه مثکتر ایران در همه حوزه ها مطالباتی دارد که قطعا مسئولان با توجه به 
عمومیت آن خواسته ها باید در راستای برآورده کردن مطالبات و ایجاد رضایت در سطح 

عامه مردم اقدام کنند.
با توجه به این مسئله و وقوع اعتراضات مختلف صنفی و دانشجویی، اصل ۲۷ قانون 
اساسی و ظرفیت این اصل برای شکل گیری اعتراضاتی که هم قانونی باشد و هم آسیبی 
به شخصی و یا مکانی وارد نشود و مردم بتوانند مطالبات خود را ذیل قانون طرح کنند، 
در رسانه ها و نزد فعالان عرصه سیاسی و حقوقی موضوع بحث و بررسی قرار گرفته است.
با این وجود، تحقق اصل ۲۷ قانون اساسی به دلیل برخی نگرانی ها همواره دچار 
محدودیت های ساختاری و بروکراتیک و  همچنین محدودیت های قانونی شده است. به 
عنوان مثال در حالی که این اصل به هیچ وجه مسئله گرفتن مجوز برای تجمعات را مطرح 
نکرده و در سال ۱۳۶۲ هم شورای نگهبان مطرح کرده نیازی به گرفتن مجوز از وزارت 
کشور برای تجمع نیست، اما متاسفانه به مرور زمان، مجلس شورای اسلامی بر این اصل 
قید گذاشت و دریافت مجوز از وزارت کشور را به عنوان قانون تصویب کرد که مشکلات 

تحقق اصل ۲۷ را افزون تر کرد.
قیدها در حالی به مرور زمان و با برخی بهانه جویی ها بر اصل ۲۷ تحمیل شده اند که 
خود این اصل قیدهای مورد نظر خبرگان ملت را اعمال کرده است؛ »تشکیل اجتماعات 
و راه پیمایی ها، بدون حمل سلاح ، به شرط آن که مخل به مبانی اسلام نباشد آزاد است«. 
از منظر قانون گذار اگر دو شرط مخل امنیت و مبانی اسلام نبودن در هر تجمعی رعایت 
شود آن تجمع قانونی است اما امروزه هر تجمعی که از وزارت کشور مجوز نداشته باشد 

غیرقانونی تلقی می شود.
اصل ۲۷ قانون اساسی در واقع مسیر طرح مستقیم مطالبات مردم از مسئولان نهادها 
و بخش های مختلف است؛ مسیری که بدون واسطه مسئولان را در جریان مشکلات 
طیف های مختلف مردم قرار می دهد  و منجر به کارآمدتر شدن مسئولان و سازمان ها 
می شود. افزایش رضایت عمومی و تقویت مقبولیت مسئولان پیامدهای نهایی تحقق این 

اصل است.
مسئله دیگری که در مورد پیامدهای عدم تحقق اصل ۲۷ قانون اساسی باید مورد توجه 
قرار بگیرد این امر است که اگر مسیر اعتراضات مسالمت آمیز مردم مسدود شود، امکان 
شکل گیری تجمعاتِ خشونت آمیر که مخل مبانی امنیت عمومی هستند فراهم شده 
و باعث آسیب دیدن منافع ملی و منافع فردی و شخصی افراد جامعه می شود. در واقع 
اگر تجمعات مورد حمایت مسئولان قرار بگیرد هم نیروی انتظامی امنیت آن را تامین 
می کند و هم به دلیل مشخص بودن مسئولان تجمعات، امکان بروز ناامنی در آن ها کمتر 

می شود.
نکته مهم دیگر در مورد آسیب های عدم تحقق اصل ۲۷ سوء استفاده دشمن است. 
عدم ارائه بستر قانونی برای تجمع مردم و اعتراض به مسئله ای که مورد نظر آن ها است 
به خط دهی  رسانه ها  این  دولت های حامی  و  نظام  معاند  رسانه های  باعث می شود 
اعتراضات مردم و هدایت آن ها به حرکات و سردادنِ شعارهایی که خلاف منافع ملی 
کشور و مردم است، اقدام کنند. متاسفانه عدم تحقق ظرفیت های اصل ۲۷ موجب شده 
در مقاطع مختلف که مردم اعتراضاتی داشتند شاهد موج سواری رسانه ها و جریان ضد 

انقلاب از اعتراض به حق مردم باشیم.
یکی دیگر از نکاتی که باید در مورد اصل ۲۷ قانون اساسی مورد توجه قرار بگیرد 
برقراری مردم سالاری دینی در کشور است. یکی از وجوه بارز نظام های مردم سالار به 
رسمیت شناختن حق اعتراض مردم است که قانون اساسی جمهوری اسلام هم این 
حق را به رسمیت شناخته است. از سوی دیگر در ادبیات دینی هم حق اعتراض و امربه 
معروف و نهی از منکر مسئولان از سوی مردم مورد توجه قرار گرفته است. در این زمینه 
امام علی)ع( در نامه به مالک اشتر و دیگر بیانات خویش که در نهج البلاغه گردآوری شده 
توصیه های ارزشنمندی را خطاب به زمامداران بیان کرده اند. بنابراین عدم تحقق اصل 

۲۷ می تواند منجر به تضعیف بُعد اعتقادی و مردمی نظام شود.
توجه به این پیامدهای نامناسب و دیگر آثاری که عدم تحقق اصل ۲۷ می تواند در پی 
داشته باشد باعث شده تلاش هایی برای تحقق این اصل مخصوصا بعد از اعتراضات دی 
9۶ انجام شود که با مخالفت دیوان عدالت اداری مواجه شده است. دولت تلاش کرد با 
تصویب آیین نامه ای تشکیل تجمعات مردمی در اماکن خاص و تعیین شده عملی کند اما 
این آیین نامه با این دلیل که قانون اساسی در اصل ۲۷ محدودیت مکانی برای تشکیل 

تجمعات قرار نداده از سوی دیوان عدالت اداری رد شد.
در حالی دیوان عدالت اداری به بهانه مغایرت با قانون اساسی آیین نامه دولت را رد کرد 
که ناظران سیاسی و حقوقی معتقد بودند وقتی نمی توان یک اصل را به صورت کامل 
تحقق بخشید باید در حد توان فعلی در تحقق آن کوشید و نباید کل اصل را تعطیل کرد 
تا روزی که چندان هم مشخص نیست در آینده ای نزدیک باشد، شرایط و امکانات تحقق 

کامل آن اصل فراهم و مجوز برگزاری تجمعات صادر شود.

معصومه ابتکار:

عده ای دنبال مأیوس کردن مردم از حضور 
در انتخابات هستند

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری درباره انتخابات مجلس یازدهم گفت: برخی 
گروه های داخلی و خارجی می کوشند مردم را از حضور پای صندوق های رأی پشیمان 
کنند و به آنها بقبولانند که حضور یا عدم حضورشان پای صندوق های رأی تاثیری در 

انتخابات ندارد.
معصومه ابتکار تاکید کرد: مردم حق اعتراض دارند و این حق اعتراض هم یکی از نتایج 

همان مبارزات و فداکاری ها مثل قانون اساسی است که ساده به دست نیامده.
 معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری ادامه داد: برخی مخالفان و گروه های 
داخلی و خارجی در تلاش اند مردم را از حضور در انتخابات دلسرد کنند و البته جایگزینی 

هم ندارند، صرفاً هدف شان ایجاد اغتشاش، ویرانی و هرج ومرج در کشور است.
 ابتکار توضیح داد: اغتشاشگران سعی دارند مردم را از حضور پای صندوق های رأی و 
انتخابات ناامید کنند. آنها می کوشند مشارکت سیاسی مردم پایین بیاید تا عده ای خاص 
که مد نظرشان است مثل دوره قبل وارد مجلس شوند. در حالی که مردم تمایلی ندارند 

چیزی را که تجربه کرده و به چشم دیده اند تکرار کنند.
 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در پاسخ اینکه برای بازگرداندن اعتماد 
ازدست رفته مردم چه کاری باید انجام داد گفت: برخی کارها را حاکمیت باید انجام دهد 
تا اعتماد مردم را برگرداند؛ مثلًا باید فضا را برای فعالیت بازتر کند تا مخالفان و منتقدان و 
احزاب منتقد بتوانند نظرشان را بدون محدودیت اعلام کنند و حضور فعال داشته باشند.
 معاون رئیس جمهوری همچنین تایید صلاحیت نامزدهای انتخاباتی را مصداق حق 
مردم دانست و ادامه داد: باید بیشتر کوشید تا حقوق مردم در بحث تایید صلاحیت 

نامزدهای انتخاباتی لحاظ شود.
 برای ایجاد تغییر راهی جز صندوق های رأی نداریم 

انتخاباتی  نامزدهای  صلاحیت  بررسی  به  همچنین  اصلاح طلب  سیاستمدار  این 
مجلس در هیات های اجرایی اشاره کرد: هیات های اجرایی دولت در حد توان تلاش 
کرده است انتخابات آزاد برگزار و طیف وسیع دیدگاه های سیاسی مردم در این انتخابات 
انعکاس داده شود تا مردم به منتخبان خودشان و افرادی که به سلیقه شان نزدیک هستند 
رأی بدهند.  ابتکار تاکید کرد: ما هیچ راهی جز صندوق رأی نداریم. تجربه نشان داده 
است قهر با صندوق ها یا تحریم انتخابات و عدم حضور مردم پای صندوق های رأی چه 
تبعات سنگین و ناگواری برای کشور داشته است. همه می دانیم چقدر این فرایند آثار 

تخریبی بلندمدت و طولانی ای برای کشور دارد.
او تشریح کرد: در یک دوره زمانی یک دولت ناکارآمد روی کار آمد و سال هاست که 

عوارض، هزینه ها و تبعاتش را لایه های مختلف حاکمیت و مردم می پردازند.

 رئیس جمهور با بیان اینکه قوه قضائیه باید یک دادگاه ویژه با یک قاضی عالی رتبه و 
ده ها کارشناس برای پرونده سقوط هواپیما تشکیل دهد، گفت: تمام دنیا به این دادگاه 

نگاه خواهند کرد.
حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح دیروزکه به منظور بازدید از نمایشگاه 
دستاوردهای بخش کشاورزی و سخنرانی در مراسم سی و چهارمین دوره انتخاب و 
معرفی نمونه های ملی بخش کشاورزی به سالن اجلاس سران رفته است، اظهار داشت: 
لازم می دانم غم این ایام را یک بار دیگر به ملت بزرگ ایران تسلیت بگویم. غم از دست 
دادن سرداری شجاع و فداکار در میدان امنیت کشور و منطقه، غم از دست دادن 
عزیزانی در کرمان و در تشییع جنازه این سردار و غم بسیار بزرگ و سهمگین سقوط 
هواپیمای مسافربری اوکراینی که ۱۷۶ نفر در این حادثه بسیار فاجعه آمیز جان خود را از 

دست دادند را تسلیت می گویم.
تلاش کردم دوران بررسی حادثه هواپیما کوتاه شود

وی تاکید کرد: من از لحظه ای که احتمال دادم سقوط این هواپیما به صورت طبیعی 
و عادی نباشد، تلاش فراوانی کردم که دوران بررسی و تحقیق کوتاه شود تا ما به دقت 

بدانیم این هواپیما چگونه سقوط کرده است.
رئیس جمهور با بیان اینکه همکاری های خوبی از طرف نیروهای مسلح که تنها مسیر 
ما برای یافتن حقیقت در این بخش بود انجام گرفت، گفت: بلافاصله بعد از آنکه برای من 
مشخص شد یک خطای بسیار دردناک و نابخشودنی انجام گرفته است در همان لحظه 

به مسئولین امر اعلام کردم بلافاصله آن را به مردم اطلاع دهند.
روحانی ادامه داد: خب حالا این حادثه، حادثه بسیار تلخی بود و تحمل آن برای مردم 
بسیار سنگین است. حتی اگر این هواپیما به دلیل نقص فنی هم سقوط کرده بود باز هم 
بسیار غمبار بود اما پس از اینکه مشخص شد خطا و اشتباه انسانی منجر به این فاجعه 

شده است، غم مردم را چندین برابر کرد.
قوه قضائیه دادگاه ویژه برای پرونده سقوط هواپیما تشکیل دهد

وی بیان کرد: در اینجا به خانواده های عزیز جانباختگان در ایران و سایر کشورهایی 
که با رهبران و مسئولین آن کشورها تلفنی صحبت کردم، اولًا قول می دهم دولت با تمام 
امکاناتش پیگیر این مسئله باشد. مسئله، مسئله بسیار مهمی است و قوه قضاییه باید 

یک دادگاه ویژه با یک قاضی عالی رتبه و ده ها کارشناس تشکیل دهد.
روحانی با تاکید بر اینکه پرونده سقوط هواپیمای اکراینی یک پرونده عادی و معمولی 
نیست، گفت: تمام دنیا به این دادگاه ما نگاه خواهند کرد. ثانیاً به همه عزیزان دولت 
توصیه می کنم در کنار این خانواده های عزیز باشند و مشکل و مسائل آنها را دریابند. از 

مردم عزیز می خواهم در کنار این عزیزان همدردی ارزشمندی انجام دهند.
در حادثه سقوط هواپیما فقط یک نفر مقصر نبوده است

روحانی ادامه داد: هرکدام از اینها در تهران و شهرستان ها که بودند، البته بیشتر این 
عزیزان یعنی حدود ۱۰۰ نفر از آنها از تهران بودند، باید مورد توجه قرار گیرند. وزیر راه و 
مسئولین دولتی و استانداران در کنار این خانواده ها قرار گیرند. من به عنوان یک پدر 
احساس می کنم که غم از دست دادن یک جوان نخبه تحصیل کرده سطح بالا که 

سرمایه ای برای کشور و مردم ما بوده است، تا چه حد مشکل و سخت است.
روحانی گفت: در این داستان فقط یک فرد مقصر نبوده است دیگرانی هم هستند. 
من می خواهم این مساله با صداقت برای مردم بیان شود. مردم می دانند که این حادثه 

از روی سهو صورت گرفته است ولی چه شرایطی پیش آمد که این سهو صورت گرفت.

عذرخواهی نیروهای مسلح از مردم گام خوبی بوده است
رئیس جمهور تصریح کرد: اینکه نیروهای مسلح با صراحت لهجه خطای خود را اعلام و 
از مردم عذرخواهی کردند گام اول خوبی بوده است که در این راستا برداشته شده و همه 

گام های بعدی باید برداشته شود.
وی تاکید کرد: من به دلیل کم و بیش آشنایی ای که با مسئله پدافند هوایی دارم عرض 
می کنم که در این مساله نمی تواند فقط یک فرد مقصر باشد و نمی شود فقط یک نفری 
که دکمه را فشار داده مقصر بوده است. دیگرانی هم هستند و من می خواهم این مسئله 
با صداقت برای مردم بیان شود. مردم ما می دانند که این حادثه از روی سهو و اشتباه 
صورت گرفته است، معلوم است اما چه کسانی دخیل بودند و چه شرایطی پیش آمد که 

این سهو انجام گرفت.
ریشه غم ها و بروز این حوادث آمریکا بود

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: راست و درست است که در این ایام ریشه هم غم ها به 
آمریکا بر می گردد و آمریکا بود که جو را ملتهب کرد، آمریکا بود که شرایط را غیرعادی کرد. 
آمریکا بود که تهدید کرد، آمریکا بود که عزیز ما را از ما گرفت. اینها همه درست است اما 

این دلیل بر این نمی شود که ما در این حادثه به تمام ریشه های مسئله نپردازیم.
وی ادامه داد: سوال دیگری که برای مردم مطرح است این است که آیا از زمان روشن 
شدن این حادثه تا لحظه اعلام، زمان طولانی سپری شده است؟ یعنی یک یا دو روز 
طول کشیده یا فقط چند ساعت بوده است؟ من از مسئولان می خواهم همه این پروسه 
را از صبح چهارشنبه ای که حادثه پیش آمده تا این پروسه ای که جمعه شب به جلسه 

اضطراری شورای عالی امنیت ملی رسیده را برای مردم توضیح دهند.
رئیس جمهور افزود: مردم ما همه در این غم سهیم و شریک هستند اما می خواهند 
بدانند آیا مسئولان آنها طبق قاعده و در چارچوب اصول اخلاقی به درستی رفتار کرده اند 
یا نه؟ من به عنوان نماینده مردم ایران و رئیس جمهور این مسئله را دنبال خواهم کرد و در 
مراحل بعدی به هر نتیجه ای برسیم به مردم اعلام خواهیم کرد. حادثه، حادثه کوچکی 

نیست و مسئله امنیت فضای ایران است.
حادثه هواپیمای اکراینی، حادثه کوچکی نیست

روحانی با بیان اینکه حادثه هواپیمای اکراینی حادثه کوچکی نیست و مسئله امنیت 
فضای ایران است و بحث ۱۷۶ نفر تنها هم نیست، تاکید کرد: آنها خیلی عزیز بودند که از 
دست ما رفتند اما امنیت فضای ایران برای ملت ایران و دنیا بسیار اهمیت دارد. برای مردم 
ما بسیار مهم است که هر آن کس در هر حد در این حادثه مقصر یا قاصر بوده معرفی شود 

و هرکس باید مجازات شود به مجازات برسد.
وی بیان کرد: دولت خودش را در قبال مردم عزیز و در قبال اتباع کشورهای دیگر 
که در این حادثه جان باختند مسئول می داند و به همه وظایف حقوقی و قانونی خود 
عمل خواهد کرد. از همه اینها مهمتر این است که مردم ما مطمئن شوند این حادثه 
تَکرار نمی شود. مهمترین مسئله برای مردم ما و افکار عمومی جهان، هوانوردی و امنیت 
آسمان ایران این است که این حادثه غیرقابل تَکرار باشد که به بازنگری در آیین نامه ها، 
شیوه نامه ها، دستورالعمل ها و مقررات نیاز دارد. روحانی ادامه داد: همه ما مسئولیت 
داریم که یکبار دیگر تمام این مقررات را بازنگری کنیم که چرا و به چه دلیل، کدام ضعف 
و در کدام مقررات بوده و در اجرا کجا ضعف بوده که این حادثه بسیار غم انگیز در کشور 
ما اتفاق افتاده است و فکر می کنم در کشور ما بی نظیر بوده و هیچ وقت نبوده که یک 
مسئول پدافندی ما یا یک افسر پدافندی ما در کشور ما نسبت به هواپیمای مسافربری 

آن هم در پایتخت و مرکز کشور و آن هم در کنار فرودگاه بین المللی چنین خطایی را 
مرتکب شده باشد. رئیس جمهور بیان کرد: بنابراین ضمن همدردی با همه خانواده های 
عزیزی که این مصیبت بزرگ به آنها رسیده اعلام می کنم این راه و مسیر را ادامه خواهیم 
داد تا کشف حقیقت و مجازات آنهایی که دخیل بودند و در نهایت اطمینان بخشی به 

مردم که چنین حادثه ای تَکرار نخواهد شد.
کشاورزان سهم بزرگی در رفاه مردم داشته اند

وی افزود: دنیای کشاورزی دورانی توام با رنج، سختی و زحمت است. زمستان سرد 
است؛ اما پشت سرش بهار خواهد آمد و محصول به دست خواهد آمد. یکی از نمونه های 
»عُسر و یُسر« در دنیای کشاورزی است. کشاورز زمین را آماده می کند، شخم می زند، بذر 

را می پاشد و مراقبت می کند تا محصول به دست بیاید.
روحانی گفت: دنیای کشاورزی دنیای زیبایی است. نه تنها بخش زراعت زیبا است، 
بلکه بخش های باغبانی، دامپروری و آبزی پروری نیز دنیای زیبایی است. محصول، 
گیاه، گل و نهال با کشاورز رابطه عاطفی دارد. همه چیز بحث پول نیست و آنهایی که 
کشاورز هستند این سخن من را تصدیق می کنند. کشاورز فقط به دنبال دروی محصول 

و فروش آن نیست بلکه با محصول خود زندگی می کند.
رئیس جمهور تاکید کرد: کشاورز با محصول همراه است و دنیای لذت بخشی دارد و 
من چند سالی در دوران نوجوانی تجربه این دوران را داشته ام و می دانم چقدر کشاورزی 
در تمامی بخش های آن لذت بخش است. در شرایط بسیار سختی که کشور دچار آن 
شده، بدخواهان ما می خواهند به ملت ما فشار بیاورند و می خواهند مردم را به تنگ 
بیاورند، کشاورزان ما سهم بزرگی در رفاه مردم داشته اند. وی ادامه داد: اینکه بدون 
مشکل در نانوایی نان می خریم، در سبزی فروشی محصولاتی مانند سبزی، میوه، برنج، 
حبوبات، روغن و لبنیات را تهیه می کنیم نشان می دهد که در بازار وفور نعمت به رغم 
گرانی قیمت و فشار به مرم وجود دارد. این اتفاق به خاطر دسترنج کشاورزان عزیز ماست. 

این شما هستید که این رفاه را برای مردم به وجود آوردید.
سال آینده هم در گندم، خودکفا هستیم

روحانی خاطرنشان کرد: اینکه روزی ما ناچار بودیم میلیون ها تن گندم وارد می کردیم 
و سالهاست به خودکفایی رسیده ایم و سال آینده نیز در خودکفایی باقی خواهیم بود که 
البته امسال مشکلاتی در این زمینه داشتیم که از آن عبور می کنیم. در مورد برنج، شکر 
یا روغن که کمی عقب هستیم، حرکات خوبی انجام گرفته که در سایه زحمات، تلاش، 
فعالیت و ایثار شماست. رئیس جمهور تصریح کرد: اما مدیریت کشاورزی در این بخش 
سهم بسزایی داشته و جا دارد از زحمات مهندس حجتی و آقای کشاورز که سرپرستی 
این نهاد را بر عهده دارد و همه مدیران و بخش های دیگر سپاسگذاری کنم. ما در دولت 
یازدهم و دوازدهم تلاشمان فقط این نبود که نیاز روز مردم را تامین کنیم و به سمت خود 

اتکایی حرکت کنیم. ما یک کار بزرگ تری کردیم، ما زمین را تجهیز و آماده کردیم.
روحانی در دیدار  با عماد خمیس نخست وزیر سوریه:

 ملت های منطقه برای اخراج متجاوزین آرام و قرار نداشته باشند
 رییس جمهوری حسن روحانی همچنین  در دیدار  با عماد خمیس نخست وزیر سوریه 
گفت: ملت های منطقه نباید برای پایان دادن به حضور نظامی آمریکا در منطقه و اخراج 

این متجاوزین آرام و قرار داشته باشند.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی  تاکید کرد: اراده جمهوری اسلامی ایران 
توسعه، تقویت و تحکیم بیش از پیش و همه جانبه مناسبات و همکاری های تهران–
دمشق است. وی با اشاره به این که ایران همواره پشتیبان ملت های ایستاده در برابر 
استکبار است،  افزود: ملت های منطقه نباید برای پایان دادن به حضور نظامی آمریکا در 

منطقه و اخراج این متجاوزین آرام و قرار داشته باشند.
رییس جمهوری با اشاره به ضرورت تلاش مسوولان دو کشور برای تسریع در اجرای 
قراردادها و توافقات فی مابین، خاطرنشان کرد: اراده جمهوری اسلامی ایران توسعه، 
تقویت و تحکیم بیش از پیش و همه جانبه مناسبات و همکاری های تهران–دمشق است.

حضور آمریکا در سوریه مصداق بارز اشغالگری است
»عماد خمیس« نخست وزیر سوریه نیز در این دیدار با تسلیت شهادت سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی، گفت: شهادت سردار سلیمانی فاجعه و مصیبتی بزرگ برای همه 
ملت های آزادیخواه جهان بود. نخست وزیر سوریه افزود: شجاعت و قهرمانی شهید 
سلیمانی غیرقابل توصیف است و یاد ایشان همواره در ذهن مردم سوریه باقی خواهد 

ماند، چرا که سردار سلیمانی حق بزرگی بر گردن محور مقاومت در منطقه دارد.
عماد خمیس با بیان اینکه حمله موشکی ایران به پایگاه آمریکا در انتقام شهادت سردار 
سلیمانی پیام آشکاری برای دولت ها و ملت های منطقه و جهان داشت، افزود: این اقدام 

به دشمنان نشان داد که استکبار دیگر هیچ جایگاهی در این منطقه ندارد.
نخست وزیر با تأکید بر اینکه مقاومت  و تلاش ها برای ریشه کن کردن تروریسم در منطقه 
ادامه خواهد داشت، گفت: حضور آمریکایی ها در سوریه مصداق بارز اشغالگری بوده و 
معتقدیم همه ملت ها و دولت ها باید در برابر حضور غیرمشروع آنها در منطقه ایستادگی 
کنند. نخست وزیر سوریه همچنین با تسلیت جان باختن تعدادی از مردم ایران در سانحه 
سقوط هواپیما، اظهار داشت: اقدام ایران در پذیرفتن  مسئولیت این حادثه نشان از 

حکمت و صداقت در میان مسئولان جمهوری اسلامی ایران است.
عماد خمیس با بیان اینکه ملت سوریه همواره قدردان پشتیبانی ها و حمایت های 
برادران ایرانی خود هستند، بر ضرورت تلاش در راستای توسعه و تقویت همکاری های 
دو کشور در بخش های مختلف از جمله روابط تجاری و اقتصادی اشاره کرد و گفت: در 
روند بازسازی سوریه ایران قطعاً در اولویت اول برای ما برخوردار است و از شرکت ها و 

بخش خصوصی برای حضور در پروژه های سوریه دعوت به عمل می آوریم.

رئیس جمهور در همایش تجلیل از نمونه های ملی بخش کشاورزی:

 دادگاهی ویژه برای پرونده سقوط هواپیما تشکیل شود

یک کارشناس مسائل بین الملل، با اشاره به تصمیم سه کشور اروپایی برای فعال کردن 
مکانیزم ماشه طبق بند ۳۶ برجام گفت: به نظر می رسد اروپایی ها تصمیم گرفته اند تهدیدی 
که در این زمینه در چند وقت اخیر مطرح می کردند را اجرایی کنند. ممکن است هدف آنها 

گرفتن امتیازاتی از ایران باشد یا حداقل در گام هایی اول چنین هدفی را دنبال کنند. 
کوروش احمدی، با بیان این که در چند وقت اخیر مقامات اروپایی در رسانه  ها و اغلب بدون 
ذکر نام تهدید به اجرای مکانیزم ماشه می کردند که با توجه به بیانیه سه کشور اکنون به نظر 
می رسد تصمیم گرفته اند که این موضوع را اجرایی کنند، خاطرنشان کرد: آنها قاعدتا باید در 
وهله اول منتظرگزارش آژانس  در مورد فعالیت های هسته ای ایران و اجرای گام پنجم می ماندند 

و سپس در این ارتباط تصمیم می گرفتند.
وی گفت: با توجه به این تصمیم اکنون اروپایی ها باید شکایت خود مبنی بر تخلف ایران 
از مفاد برجام را به کمیسیون مشترک ارائه کرده و خواستار رسیدگی به شکایت خود در این 
کمیسیون شوند که در گام اول در سطح مدیران ارشد سیاسی به این شکایت رسیدگی خواهد 
شد. در صورتی که از این طریق در جلسات مربوطه ظرف ۱۵ روز به نتیجه ای نرسند، این مدت 
می تواند با اجماع اعضا ظاهرا بطور نامحدود تمدید شود. در مرحله بعد موضوع می تواند به 

جلسه کمیسیون مشترک برجام در سطح وزیران ارجاع داده شود. کمیسیون در سطح وزرا 
نیز می تواند با اجماع  تمدید شود و برای این منظور نیز محدودیت زمانی در نظر گرفته نشده 
است به موازات این روند یک "هیات مشورتی" سه نفره نیز می تواند به درخواست طرفین دعوا 
)هر طرف یک نماینده و نماینده سوم بی طرف خواهد بود( برای رسیدگی به شکایت تشکیل 
شود و نظر این هیات مشورتی در پایان ۳۰ روز و به مدت ۵ روز مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

احمدی ادامه داد :اگر در همین چارچوب باز هم نتیجه ای حاصل نشود ممکن است 
اروپایی ها به سراغ بند ۳۷ برجام و ارجاع این مو ضوع به شورای امنیت سازمان ملل بروند که 
در آن جا ممکن است شاهد بازگشت تحریم های سازمان ملل علیه ایران طبق بندهای ۱۱ و 
۱۲ قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت باشیم که در آن صورت تحریم های شورای امنیت بار دیگر 
علیه ایران اعمال خواهند شد.این کارشناس مسائل بین المل با توجه به قابل تمدید بودن 
فرصت کمیسیون برای رسیدگی به شکایت مطرح شده، اضافه کرد: به نظر می رسد سه کشور 
اروپایی همانظور که قبلا هم یک بار گفته بودند، در پی این هستند که از این روند به عنوان اهرم 
فشاری بر ایران استفاده کنند. به این معنی که در جریان بررسی موضوع در کمیسیون مشترک 
امیدوار باشند که همزمان وارد مذاکرات سیاسی با ایران شوند، بلکه بتوانند از این طریق ایران را 

ترغیب به بازگشت به تعهدات خود ذیل برجام کنند.وی ادامه داد: اروپایی ها می توانند براساس 
انگیزه های سیاسی به نحوی عمل کنند که اجرای این مکانیزم مثلا یک سال طول بکشد یا 
به نتیجه ای نرسد از دیگر سو در صورتی که توافقی بین آنها و ایران صورت نگیرد می توانند 
به نحوی برنامه ریزی کنند که در کوتاه ترین زمان ممکن این موضوع به شورای امنیت برود 
و اطلاع داریم که در شورای امنیت پروسه بازگشت تحریم ها به صورت اتوماتیک خواهد بود و 
وتوی روسیه یا چین کارساز نخواهد بود.احمدی با بیان این که در جریان اجرای این موضوع 
چانه زنی های سیاسی نقش تاثیر گذاری دارد، خاطر نشان کرد: اروپایی ها می خواهند با 
استفاده از این مکانیزم ایران را مجبور کنند که در گام های کاهش تعهدات برجامی خود تجدید 
نظر کند و در همین چارجوب باید منتظر ماند که آیا ایران حاضر به مذاکره با اروپایی ها در این 
زمینه خواهد بود یا نه؟ البته در این راستا نقش کشورهایی چون چین و روسیه به عنوان دیگر 
اعضای عضو کمیسیون مشترک برجام نیز مهم است که آنها در این فرآیند چه نظری داشته 
باشند و چه نقشی ایفا کنند.وی در پایان گفت: تاکید اروپا در بیانیه خود مبنی بر اینکه به 
فشارهای حداکثری آمریکا نخواهند پیوست و این اقدام آنها به منزله خروج از برجام نیست را 

می توان با هدف تشویق ایران برای مذاکره در مورد گام های برداشته شده دانست.

کارشناس مسائل بین الملل:

اروپا در مکانیسم ماشه بیشتر به دنبال مذاکره است 



وزیر اطلاعات: کسی در حادثه کرمان متهم و مقصر نیست
 وزیر اطلاعات گفت: همواره نگران حوادث دریای عظیم جمعیت در تشییع پیکر سردار شهیدحاج قاسم 
سلیمانی بودیم و متاسفانه همین مساله نیز اتفاق افتاد، اما آنچه که برای ما مسلم است، کسی متهم و مقصر در 
این قضیه نیست. حجت الاسلام و المسلمین "محمد علوی" عصر سه شنبه در حاشیه سفر به استان کرمان 
به منظور شرکت در مراسم  هفتمین روز شهادت سپهبدحاج قاسم سلیمانی و سردار حسین پورجعفری در 
مصلی امام علی علیه السلام شهر کرمان در جمع خبرنگاران افزود: مساله جانباختن جمعی از هموطنان 
در جریان مراسم تشییع شهدای مقاومت در کرمان را بطور جد در دست بررسی داریم .وی تاکید کرد:گرچه 
با بررسی های حادثه،  قصورهای احتمالی قابل ترمیم نیست ولی می توانیم از تکرار این مساله در آینده 
جلوگیری کنیم.علوی اظهار امیدواری کرد، تدابیری در مورد تعیین و تکلیف بازماندگان حادثه تشییع پیکر 

شهدای مقاومت در کرمان و وضعیت آینده خانواده های آنها امیدواریم اندیشیده شود.

کنایه نماینده ولی فقیه در سپاه به برخی هنرمندان
نماینده، ولی فقیه در سپاه گفت: ما از رهبرمان یاد گرفته ایم و فرماندهان ما که دربرابر مردم آرزوی مرگ 
می کنند، از امام علی )ع( یاد گرفته اند که برای ربودن خلخالی از پای زن یهودی آرزوی مرگ می کرد، ولی 
ما برای آن دانشجویانی که اینگونه رفتار می کنند دلمان می سوزد و غصه آنان را می خوریم. ما آنان را فرزندان 
همین ملت می دانیم، اما این رفتار هایی که از برخی دانشجویان بروز پیدا می کند ما را غصه دار آنان می کند. 
وی تصریح کرد: آقای هنرمند چرا باید سفیر انگلستان این روباه پیر و مکار، کارگردان شما بشود؟ چرا مردم 
را نمی بینید؟ چرا عزت این نظام و قدرت انقلاب را نمی بینید؟ چرا اینکه خواب را از چشم مستکبران گرفته 
ایم نمی بینید؟ چرا اینکه سنگ های کودکان فلسطینی را به موشک بدل کرده ایم و بر سر آمریکا ریختیم 
نمی بینید؟ سرتان را بلند کنید. ما شما را از خودمان می دانیم، ما شما را در درون خودمان تعریف می کنیم و 

برای شما دلمان می سوزد. ما غصه شما را می خوریم.

واکنش محسن هاشمی به فایل صوتی جنجالی فائزه 
 محسن هاشمی درباره فایل صوتی حاوی صحبت های خواهرش در یک جمع خصوصی توضیحاتی داد. 
رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: صحبت خواهر من مربوط به یک جمع خصوصی بود که در آنجا صدای او 
ضبط شد و در پی آن اظهارنظر خصوصی او در قالب مصاحبه با رسانه های خارجی منتشر شد و این صحبت 
بحثی خصوصی بود و او هیچ مصاحبه ای را با بی بی سی انجام نداده است.هاشمی با اشاره به وضعیت دو 
عضو شورای شهر تهران که قصد استعفا از حضور در شورای پنجم را داشتند، گفت: خانم ها خداکرمی و 
آروین به دلیل بعد سانحه و روحیه ظریف زنانه خود به فکر استعفا از شورای شهر افتادند که با صحبت های 
انجام شده صبح امروز آن ها از نظر خود برگشتند، زیرا اعتقاد ما این است که نباید در این شرایط کار های 

احساسی انجام دهیم.
 

خطر افزایش مقاومت میکروبی در کشور 
 دبیرکل مجمع خیرین سلامت کشور با اشاره به افزایش مقاومت میکروبی در کشور بیان کرد: روزانه شاید 
صد ها نفر با وجود تمام تلاش های کادر ارائه خدمات، جان خود را به علت عفونت های بیمارستانی از دست 
دهند که با اشغال متوسط ۳ تا ۵ روزه تخت های بیمارستانی، این روند هزینه های زیادی هم به حوزه سلامت 
کشور وارد می کند.حسینعلی شهریاری، ی افزود: ایران در رتبه بالایی در مصرف آنتی بیوتیک قرار دارد که این 
موضوع سبب ایجاد مقاومت دارویی شده است و با توجه به اینکه هر روز یک میکروب جدید با اشکال مختلف 

به وجود می آید، افزایش مصرف آنتی بیوتیک موضوعی نگران کننده است.

دستگیری فیلم بردار صحنه اصابت موشک به هواپیمای اوکراینی 
 فیلم بردار صحنه اصابت موشک به هواپیمای اوکراینی برای بررسی و مشخص شدن علل و عوامل دخیل 
در حادثه مذکور دستگیر شد.به گزارش  تسنیم، در پی انتشار تصاویر اصابت موشک به هواپیمای مسافربری 
تهران -کی اف در فضای مجازی، قرارگاه ثار ا... تهران جهت بررسی و مشخص شدن علل و عوامل دخیل 
در این حادثه مذکور اقدام به شناسایی و در اختیار گرفتن فرد منتشر کننده فیلم مذکور نموده که نتایج 

بررسی های صورت گرفته متعاقباً در اختیار ملت شریف ایران قرار می گیرد.

 وام ازدواج ۵۰ میلیون تومان شد 
 احمد امیرآبادی فراهانی عضو کمیسیون تلفیق بودجه گفت : با موافقت اعضای کمیسیون تلفیق، وام 
ازدواج از ۳۰ میلیون تومان به ۵۰ میلیون تومان افزایش یافت؛ بنابراین طبق مصوبه کمیسیون تلفیق وام 
ازدواج به هر زوج ۵۰ میلیون تومان و با باز پرداخت ۷۰ ماهه تعیین شد .این درحالی است که وام ازدواج در 

لایحه بودجه از سوی دولت بدون تغییر و ۳۰ میلیون تومان تعیین شده بود

 کیانوش راد با وثیقه ۵۰۰ میلیون تومانی آزاد شد 
 داماد کیانوش راد از آزادی او با سپردن وثیقه ۵۰۰ میلیون تومانی خبر داد. بهروز شاهرخ نیا در گفت وگو با 
ایلنا، از آزادی محمد کیانوش راد کنشگر سیاسی اصلاح طلب و از اعضای حزب اتحاد ملت خبر داد.داماد 
آقای کیانوش راد افزود:  اتهام وارده به این فعال سیاسی اجتماع و تبانی اعلام شده است اما اکنون با سپردن 

وثیقه ۵۰۰میلیون تومانی به طور موقت آزاد شده است

دردسر سقوط هواپیمای اوکراینی برای وزیر راه
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی از تحویل طرح استیضاح وزیر راه و شهرسازی به هیات رییسه 
مجلس خبر داد. بهرام پارسایی در گفتگو با ایسنا، اظهار کرد: طرح استیضاح وزیر راه و شهرسازی در پی 
حادثه سقوط هواپیمای مسافربری اوکراینی با دو محور تحویل هیات رییسه مجلس شورای اسلامی شد؛ 
یکی این که چرا این وزارتخانه در شرایط جنگی مانع پرواز هواپیما های مسافری نشده است و دیگر اینکه چرا 
برخلاف قوانین ایکائو و پیش از انجام اقدامات کارشناسی علت سقوط هواپیمای اوکراینی با قاطعیت نقص 

فنی اعلام شده است.
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برترین مردانگی، شریك كردن 
برادران در اموال ، و برابری با آنان

 در احوال است .

چهارشنبه - بیست وپنجم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4963

غرر الحكم: ج 2 ص 465 ح 3314

فرماندار قم:

وحدت رویه مسئولان برای حل مشکلات باعث 
وفاق ملی می شود

 فرماندار قم گفت: همفکری و وحدت رویه مسئولان برای حل مشکلات و تسلط مدیران بر مسائل باعث 
تقویت وفاق ملی بین مردم و مسئولان می شود. 

مرتضی حیدری روز سه شنبه در سومین جلسه شورای بهداشت و کارگروه سلامت و امنیت غذایی 
شهرستان قم، افزود: با توجه به هجمه ای که دشمن علیه کشور آغاز کرده، عدم تسلط بر مسائل و 
مشکلات، آب به آسیاب دشمن ریختن است. وی اضافه کرد: دشمنان در عرصه نظامی درمانده شده اند و 

تمام امید آن ها ایجاد اختلاف در داخل کشور و ناامید کردن مردم از نظام می باشد.
وی بابیان این که به طور مشخص دشمنان چند خواسته روشن دارند، ادامه داد: هدف دشمن در این 
کارزار مبهم نیست و اگر نتوانیم مشکلات را درک کنیم و نیازهای اساسی مردم را تشخیص دهیم، دچار 
مشکل خواهیم شد. حیدری تصریح کرد: مردم در تشییع پیکر مطهر شهید سردار قاسم سلیمانی ثابت 

کردند پایبند به نظام هستند و پای اعتقاداتشان ایستاده اند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: سال های گذشته به دلیل خشک سالی، استخرهای آب 
کشاورزی کاربری زیادی نداشته اند، ولی امسال بارندگی ها زیاد شده و باید حفاظت های لازم برای 
جلوگیری از اتفاق های ناگوار در استخرها صورت گیرد. وی با اشاره به غرق شدن ۱۶ کودک در هشت 
سال گذشته در قم، افزود: دستورات دینی و قوانین حکم می کند از حقوق کودکان صیانت نماییم و بررسی 
اجمالی از ایمنی استخرهای آب کشاورزی داشته باشیم. فرماندار قم تاکید کرد: بخشداران و دهیاران 
با کمک کارشناسان مرکز بهداشت نظارت های لازم را برای رعایت تمام ضوابط بهداشتی و ساخت وساز 
استخرها داشته باشند. وی خواستار اطلاع رسانی از طریق رسانه ها و دستگاه های ذی ربط در زمینه خطر 
نگهداری از سگ ها و سایر حیوانات در منازل شد و گفت: برخی از مردم و شبکه های مجازی نسبت به 
آلوده نبودن سگ استدلال می نمایند که انتظار است مجامع پزشکی نسبت به این قضیه اطلاع رسانی 
کنند تا آسیب سگ گزیدگی کاهش یابد. وی درعین حال افزود: در قم که شهری مذهبی است، شرایط 
نگهداری سگ در آپارتمان ها و زندگی هم زمان انسان و حیوان وجود ندارد. حیدری بابیان این که باید 
سگ ها جمع آوری و تحویل سایت البرز شود، اضافه کرد: سگ های ولگرد در سایت البرز واکسیناسیون و 

عقیم سازی می شوند و این اقدام ها باید ادامه داشته باشد تا خطر هاری کاهش یابد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم:

سازه های تقاطعی در مسیر رودخانه های قم 
آسیب پذیر است

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: سازه های تقاطعی ایجادشده در مسیر رودخانه های استان 
دربرابر سیل آسیب پذیر است و باید با اقدامات اصلاحی از بروز خسارات فراوانی ناشی از تخریب آن ها 

جلوگیری به عمل آید. 
احمد حاجی حسینی مسگر بیان کرد: دراستان قم حدود ۱8۰ سازه تقاطعی با مسیر رودخانه ها وجود 

دارد که ساخت آن ها متناسب با حجم سیلاب های با دوره بازگشت طولانی مدت نیست.
وی افزود: بارش های شدید و سیلاب ناشی ازآن درروزهای ابتدایی سال جاری نشان داد،  استان قم 
با این تهدید احتمالی دست وپنجه نرم می کند و باید برای کاهش خسارات سیل،  وضعیت سازهای 
ایجادشده در مسیر رودخانه ها اصلاح شود. وی ادامه داد:  درکارگروه کنترل سیل استان به دستگاه های 
متولی اعلام کردیم که باید با تخصیص اعتبارات لازم،  وضعیت سازه های تقاطعی ایجاد شده در مسیر 

رودخانه های استان اصلاح تا از خسارات فراوانی ناشی از تخریب آن ها جلوگیری شود.
حاجی حسینی مسگر گفت: برای رفع دخل و تصرف های ایجاد شده در مسیر رودخانه های استان نیز 

با همکاری دستگاه قضایی، اقدامات قانونی لازم در حال انجام است.
وی بیان کرد: دخل و تصرف در مسیر طبیعی رودخانه ها و عدم رعایت حریم قانونی  آن  موجب تشدید 

خطر وقوع سیل در زمان بارش های شدید می شود و زندگی مردم را در معرض خطر قرار می دهد.
وی ادامه داد: اگر مردم و همشهریان گرامی در این زمینه همکاری لازم را با مسئولان داشته باشند، 
آزادسازی حریم رودخانه ها بر اساس قانون انجام می شود و خطر وقوع سیلاب های خطرناک در سطح 

استان به میزان قابل توجهی کاهش می یابد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  خبرداد

قتل عام ۵۰۰ پرنده به خاطر یک مشت عسل 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یکی از کندوداران که در قم فعالیت می کند، برای رهایی 
از پرنده های زنبورخوار، اقدام به سمپاشی محیط کرده و موجب کشتار گسترده این پرندگان در محل 

شده است.
سید رضا موسوی مشکینی گفت: یکی از کندوداران قمی در روستای علی آباد بخش جعفریه برای 

رهایی از پرنده های زنبورخوار، اقدام به سمپاشی و استفاده از سموم در محل کندوها کرده بود.
وی با بیان اینکه بیش از ۵۰۰ قطعه زنبورخوار معمولی به همراه تعدادی از جانوران دیگر در محل 
سمپاشی تلف شده اند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر این متخلف زیست محیطی شناسایی و پرونده 
تخلفات وی در حال رسیدگی قضایی است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان تصریح 
کرد: راه های مجاز و کم خطر بسیاری برای رهایی از آفات و حیوانات زیانکار وجود دارد که برای جلوگیری 
از تلفات حیات وحش و تهدید سلامت عمومی جامعه، باید مورد توجه قرار بگیرد. زنبورخوار معمولی 
پرنده ای از خانواده زنبورخواران است که در جنوب اروپا و بخش هایی از شمال آفریقا و غرب آسیا زاد و ولد 

کرده، دارای قامتی بلند و باریک با پرهایی رنگارنگ است و از حشرات به ویژه زنبور تغذیه می کند.

استاندار قم ضمن پیگیری مشکلات فرااستانی واحدهای تولیدی استان قم، بر ضرورت 
تفیض اختیارات ملی برای رفع موانع تولید تاکید کرد.

دکتر بهرام سرمست در جلسه مشترک کارگروه ملی و استانی تسهیل و رفع موانع تولید که 
در سالن جلسات امام جواد )ع( استانداری و با حضور معاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی 
و دبیر واعضای کارگروه ملی تسهیل و رفع موانع تولید برگزار شد طی سخنانی تلاش برای 
حل مشکلات واحدهای تولیدی و توسعه ی اشتغال از مهمترین برنامه های مسئولان 

استان قم در حوزه ی اقتصادی می باشد.
وی با بیان اینکه مدیران اجرایی برای رفع موانع تولید و کمک به بخش خصوصی مصمم 
هستند افزود: با وجود اینکه قم در چشم انداز توسعه یک استان صنعتی محسوب نمی 
شود؛ ولی با وجود قرارگرفتن در شعاع ۱۲۰ کیلومتری تهران و مسیر مواصلاتی ۱۷ استان 

مزیت های خوبی برای صنعتی شدن دارد.
استاندار قم گفت: در چنین شرایطی توسعه شهرک های صنعتی و هزینه کرد برای بهبود 

زیرساخت های آنها در قم امری ضروری است.
وی با اشاره به جلسات کارشناسی با حضور نمایندگان بخش خصوصی و ملاقات های 
حضوری فعالان این حوزه با مدیران ارشد استان خاطرنشان کرد: همواره تاکید کرده ام که 
مباحثی که بین بخش خصوصی و دولت مطرح می شود بایستی منجر به یک نتیجه ی 

اثربخش و مصوبه ی قابل پیگیری باشد.
استاندار قم همچنین اهمیت حضور مدیران ملی در جلسات کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: حاصل این جلسه بایستی استفاده از تجربیات 
موفق استان قم برای سایر استان ها و نیز رفع موانع از سوی دستگاه های ملی برای 

تنگناهای فرااستانی بخش خصوصی در قم باشد.
سرمست با تاکید بر اینکه تولیدکنندگان به لحاظ اجرایی و تصمیم سازی بهترین مشاور 
مسئولان استان هستند ادامه داد: همواره به مدیران دولتی توصیه کرده ام که خود را 
به جای تولیدکنندگان گذاشته و به جای منتظر ماندن برای دریافت مشکلات، به سراغ 
مشکلات بروند.وی با بیان اینکه تجربیات بسیار خوبی در زمینه ی رفع مشکلات ومعضلات 
حوزه ی اقتصادی استان قم داریم، استفاده از نظرات مسئولان ملی را از دیگر اهداف 
برگزاری چنین جلساتی دانست و گفت: بازدیدهای میدانی و تخصیص روز مشخصی از 
هفته برای پیگیری مشکلات تولیدکنندگان به یک امر رایج در استان قم تبدیل شده است.

هیچ اقدام اقتصادی در قم بدون کار کارشناسی انجام نمی شود
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه بیشترین تفویض اختیارات 
را از سوی وزیر صمت در راستای رفع موانع تولید داشته ایم گفت: انتظار داریم سایر 

مسئولان ملی نیز به این مهم توجه بیشتری داشته باشند.
وی تدوین ۷ راهبرد و ۳۰ برنامه ی عملیاتی در سال جاری را مورد توجه قرار داد و با بیان 
اینکه برش استانی برنامه های اقتصاد مقاومتی را تهیه کرده ایم خاطرنشان کرد: هیچ 

اقدام اقتصادی در قم بدون کار کارشناسی انجام نمی شود.
استاندار قم گفت: نگاه مسئولان قم فرااستانی است و تلاش می کنیم تا دولت را درگیر 
مسئولان استانی نکنیم و تا کنون توفیقات خوبی در این زمینه حاصل شده است.سرمست 
همچنین با بیان اینکه کشور در شرایط تحریم و جنگ اقتصادی است اظهار کرد: در 
چنین وضعیتی بانک ها و دستگاه های ملی باید نهایت همکاری را برای رفع موانع تولید 
داشته باشند.وی در بخش پایانی سخنان خود با بیان اینکه بخش خصوصی قم از تجربه 
و تحصیلات خوبی در حوزه ی تخصصی خود برخوردار اند گفت: تجربیات کارآفرینان 
بایستی در راستای بهره گیری کسانیکه تازه در این مسیر گام برداشته اند مستند سازی 

و به نسل جوان منتقل شود .
معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

دولت در فعالیت های اقتصادی قم کمترین نقش را دارد
معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز دراین جلسه  گفت: دولت در فعالیت 
های اقتصادی قم کمترین نقش را در سطح کشور دارد که یکی از مزایای اقتصادی این 

استان می باشد. 
حاتم شاه کرمی افزود: این ویژگی اقتصادی قم باید به الگویی در سطح کشور توسعه پیدا 

کند.
وی گفت:  به هراندازه که دولت دخالت و نقش کم رنگ تری در فعالیت های اقتصادی 

داشته باشد روند صنعتی شدن و بالندگی آن استان ها مطلوب تر می شود.
وی اضافه کرد: دراستان قم واحد صنعتی بزرگ وابسته به دولت و شرکت های ملی وجود 
نداشته و بخش خصوصی نقش پررنگی دارد. شاه کرمی گفت:  کاهش نسبی مستمری 

بگیران بیمه بیکاری از دیگر مزیت های اقتصادی این استان است.
وی افزود: دراستان قم ۳ درصد بیمه های اجباری نسبت به سال گذشته افزایش یافته که 

شاخص مطلوبی درمقایسه با استانهای دیگر می باشد.
شاه کرمی گفت: قم جزء ۷ استان برتر کشور درجلوگیری از رکود و تعطیلی واحدهای 
صنعتی،گردشگری و کشاورزی است. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: 
احیای ۳۵ واحد صنعتی استان قم دریک سال گذشته و ایجاد ۶۰۰ اشتغال جدید ازاین 

واحدهای راکد از موفقیت های قم درعرصه تولید می باشد.
مصوبات ستاد تسهیل به نفع تولیدکنندگان تفسیر شود

شاه کرمی درادامه اظهار داشت: تفویض اختیارات ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به 
ستادهای استانی از رویکردهای مهم این ستاد در سطح کشور است.

نفع  به  کار  روابط  جدید  مصوبات  و  قوانین  استانی  مسئولان  کرد:  خاطرنشان  وی 
تولیدکنندگان تفسیر و عملیاتی کنند. معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:  برای 
جلوگیری از رکود و ایجاد رخنه در روند صادرات باید تصمیمات به موقع و به حد نیاز در رابطه 
با تولیدکنندگان و واحدهای صنعتی گرفته شود. شاه کرمی افزود:  خدمات جامعه کار و 
تولید باید به سمت الکترونیکی شدن حرکت کرده و تولیدکنندگان گرفتار کارهای اداری و 
زمان بر نشوند. وی تصریح کرد: الکترونیکی شدن و حرکت درمسیر دولت الکترونیک در 

روابط بین کار و کارفرما در استان جدیتر از استان های دیگر درحال انجام است.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تسریع در تسویه مطالبات بخش خصوصی 
از شرکت های دولتی با پیگیری های مستمر باید به مرحله پرداخت منجر شود. وی در پایان 
تاکید کرد: استاندارقم در حوزه تولید عملکرد مطلوب تری نسبت به بسیاری از استانداران 

کشور دارد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

تکمیل طرح های نیمه تمام قم هفت هزار شغل ایجاد می کند
 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز دراین جلسه گفت: ۳۰۴ طرح 
صنعتی و صنایع معدنی در استان پیشرفت فیزیکی بالای ۶۰ درصد دارد که این طرح ها 

برای هفت هزار و ۴9۷ تن اشتغال زایی می کند. 
مهرداد غضنفری بیان کرد: از ابتدای امسال تا پایان آذرماه، دو هزار و 9۵ جواز تاسیس 

طرح صنعتی در این استان صادرشده است.
وی اظهار داشت: با افتتاح این طرح ها درمجموع برای ۳9 هزار و ۳۱۴ تن اشتغال به 
وجود می آید. وی در ادامه گفت: باوجوداینکه ۵۰ درصد از منابع مالی استان در اختیار 

بانک های خصوصی است اما این بانک ها درعمل نقشی در روند تولید و اشتغال ندارند.
غضنفری اضافه کرد: حفظ وضع موجود استان در حوزه تولید و اشتغال  اولویت اصلی 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید است. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: 
آثار جلسات کارگروه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید در بهبود وضعیت تولید استان کاملا 
نمایان است. وی خاطرنشان کرد: بازدیدهای میدانی مدیران استان از واحدهای صنعتی 
و پیگیری به موقع رفع مشکلات آن ها از مزیت های جلسات کارگروه ستاد تسهیل در این 

استان می باشد.
وی تاکید کرد: تکمیل و راه اندازی طرح های عمرانی بالای ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
و توسعه و راه اندازی واحدهای جدید اولویت دوم ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم است.

غضنفری در ادامه گفت: در یک سال گذشته علاوه بر تثبیت اشتغال کاهش نرخ بیکاری 
هم رخ داده که یک وضعیت مطلوب در شرایط اقتصادی حاکم بر کشور است.

۳2 واحد تملیکی قم به چرخه تولید بازمی گردد
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز گفت: ۳۲ واحد تملیکی باقی مانده 

قم تا پایان امسال تعیین تکلیف و به چرخه تولید بازخواهد گشت.
محمود سیجانی بیان کرد: در دو سال گذشته ۳۵ واحد تملیکی قم با اشتغال آفرینی 

۶۰۰ تن به مدار تولید بازگشته است.
وی بیان داشت: در سال 9۷ بیش از ۷۲ درصد از مصوبات کارگروه ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید به مرحله اجرا رسیده است.
وی تاکید کرد: در 9 ماه گذشته، ۱۴۲ واحد صنعتی، ۱8 واحد کشاورزی و ۱۵ واحد 

گردشگری مورد بازرسی قرارگرفته است.
وی اظهار داشت: از ابتدای امسال بیش از ۵۰ درصد از مصوبات ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید به مرحله اجرا رسیده است.
وی ادامه داد:  عارضه یابی ۲۵۰ واحد راکد استان قم در دستور کار است که تاکنون ۱۴ 

واحد صنعتی با اشتغال بیش از ۲۰۰ تن احیاشده است.
سیجانی گفت: در سال گذشته درمجموع ۲۱ واحد راکد صنعتی با اشتغال ۴۲۱ تن احیا 

و به مدار تولید بازگشت.
سیجانی ابراز کرد: از ۱۰ معدن راکد استان ۳ معدن با اشتغال بالغ بر ۱۵ تن از ابتدای 

امسال احیاشده است.
وی خاطرنشان کرد: احیای معدن سولفات پتاسیم که یکی از نیازهای پایه ای صنایع 

شوینده است در دستور کار قرارگرفته است.
سیجانی خاطرنشان کرد: قم یکی از استان های اصلی در تولید کفش و دمپایی است و 

۲۵۰ واحد تولید کفش و دمپایی در قم فعالیت می کند.
وی خاطرنشان کرد: تا افتتاح شهرک تخصصی کفش و دمپایی مجوز فعالیت این واحدها 

در داخل حریم شهر به مدت ۲ سال دیگر تمدیدشده است.
وی اضافه کرد: برای تکمیل زنجیره تولید در استان قم، اتصال واحدهای تولیدی به 

یکدیگر و نهضت داخلی سازی مواد اولیه وارداتی در دستور کار قرارگرفته است.
سیجانی تصریح کرد: بانک های استان ۱۰8۰ میلیارد تومان در قالب رونق تولید به 

واحدهای تولیدی، کشاورزی و گردشگری باید پرداخت کنند.
وی گفت: تاکنون ۴۶8 میلیارد تومان تسهیلات رونق تولید در استان قم به مرحله 

پرداخت رسیده است.
سیجانی در ادامه خاطرنشان کرد: در سه سال گذشته هزینه های تولید بالغ بر ۲ برابر 
افزایش یافته است و در این وضعیت باید بانک های عامل در پرداخت سرمایه در گردش و 

بازپرداخت آن ها دست کم به مدت ۲ سال تعامل کنند.
وی تصریح کرد: همچنین در بخش مواد پتروشیمی هم باید تامین این مواد بدون خلل 

در اختیار تولیدکنندگان قرار بگیرد.
سیجانی تاکید کرد: بانک های خصوصی درعمل در مساله رونق تولید و تعیین تکلیف 

واحدهای صنعتی نقشی ندارند.
نرخ بیکاری در قم تک رقمی است

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم نیز در این جلسه تصریح کرد: نرخ بیکاری در 
استان از سال 9۴ به صورت مستمر کاهش یافته است.

مصطفی کاویانی گفت: نرخ بیکاری در استان قم تک رقمی بوده و این شاخص در حدود 
9 درصد می باشد.

وی اضافه کرد: افزایش تعداد بیمه شدگان اجباری از ابتدای امسال نسبت به سال گذشته 
وضعیت مطلوب تری داشته است. وی تاکید کرد: همچنین مشارکت های اجتماعی مردم 

قم در سال اخیر همواره رشد پیداکرده است.
سوی  از  استقبالی  با  کارورزی  طرح  کشور  مرکزی  استان های  در  کرد:  ابراز  وی 

فارغ التحصیلان دانشگاهی صورت نمی گیرد.
واحدهای تولیدی قم کمبود کارگر ماهر دارند

رییس اتحادیه صادرکنندگان قم نیز ابراز کرد: اغلب واحدهای تولیدی و صنعتی استان 
در حال حاضر با کمبود کارگر ماهر و نیمه ماهر مواجه هستند که در این شرایط سخت 

اقتصادی وضعیت بسیار مطلوبی می باشد.
 حسن آقاجانی بیان داشت: قم تنها استانی در سطح کشور است که وضعیت اشتغال را 

به نحو شایسته ای مدیریت کرده و روند اشتغال در آن منفی نیست.
استان  تولیدی  واحدهای  از  بسیاری  تحریمی  تمام مشکلات  باوجود  ابراز کرد:  وی 

ظرفیت های تولیدی خود را توسعه داده اند.
وی با اشاره به صادرات کالاهای تولید قم به دو کشور عراق و افغانستان خاطرنشان کرد: 
مسئولان استان قم برنامه ریزی لازم را برای این دو کشور به عنوان مهم ترین بازار هدف 
صادراتی داشته باشند. رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قم نیز 
گفت: برای نوسازی ماشین آلات و توسعه واحدهای صنعتی هیچ گونه تسهیلاتی توسط 

بانک ها به واحدهای تولیدی اختصاص نمی یابد.
ابوالفضل خاکی بیان داشت: قم در صنایع پلیمری از جایگاه ویژه ای برخوردار بوده و 
باید در تامین مواد اولیه آن ها تسهیلات بیشتری ارائه داده شود. وی عنوان کرد: مشکل 

بازگشت ارز و نوسانات بازار از مشکلات صادرکنندگان استان قم می باشد.
از  یکی  صنعتی  شهرک های  زیرساخت های  مالی  تامین  کرد:  خاطرنشان  خاکی 

چالش های اساسی شهرک های صنعتی قم می باشد.
تصمیم گیری مرتبط با تولید بدون دخالت بخش خصوصی محکوم به 

شکست است
دبیرکارگروه ملی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید نیز با بیان اینکه تصمیم گیری بدون 
ابتر و محکوم به شکست است، گفت: از ظرفیت بخش  با بخش خصوصی  مشورت 

خصوصی درتمام قوانین مرتبط با تولید و اشتغال باید استفاده شود. 
میثم زالی روز سه شنبه درجلسه مشترک کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید ملی وکارگروه 
استانی درقم بیان کرد: بخش خصوصی استان قم برای رفع مشکلات و دغدغه های تولید 
و صادرات، موانع موجود را به صورت مکتوب برای پیگیری درسطوح بالا به دبیرخانه ملی 
این ستاد ارائه دهد. وی در ادامه تاکید کرد: منابع مالی بانک های کشور باید درمسیر حفظ 

و افزایش ظرفیت های تولید سوق پیدا کند.
وی گفت:  سوق دادن منابع مالی بانک های خصوصی به سمت تولید می تواند وضعیت 

اشتغال کشور را بهبود بخشد.

آیت الله جوادی آملی:

علما باید مردمی بیندیشند
 یکی از مراجع تقلید شیعیان با تأکید بر اینکه ارتباط عالم با مردم باید بیش از 
دیگران باشد، گفت: علما وظیفه دارند خود را به مردم جامعه نزدیک کنند و راه 

آن این است که مردمی بیندیشند.
آیت الله  عبدالله جوادی آملی در دیدار جمعی از طلاب مدارس علمیه 
حضرت ولی عصر )عج( شهرستان بناب، با بیان احادیثی از وجود گرامی 
پیامبر گرامی اسلام و حضرت علی علیه السلام، در خصوص منزلت علم و 
رسالت علما در جامعه، بیان داشت: گرچه ذات اقدس اله برای افراد لازم 
کرده است که معارف الهی را بیاموزند، اما قبل از آنکه از مردم این تعهد را 
بگیرد، از علما، اساتید و فضلا تعهد گرفته است که احکام و معارف را به مردم 

بیاموزانند.
نَّ العِلمَ کانَ قَبلَ الجَهلِ«؛ علم، قبل از 

َ
وی ادامه داد: حضرت می فرماید »لأ

جهل و مقدم بر آن است، به عبارت دیگر اصل، »علم« است و »جهل« در اثر 
غفلت و اشتغال به گناه و امور دنیویی ایجاد می شود، قرآن کریم هم در جریان 
آفرینش جهان و هم در جریان آفرینش آدم، این نکته را مورد تأکید قرار داده 
است، در خصوص خلقت انسان فرمود، خدا انسان را مانند لوح نانوشته خلق 

نکرد، بلکه علوم را در هر جانی نهادینه کرد و به ودیعه نهاد.
استاد سطوح عالی حوزه تأکید کرد: همه علما موظف هستند علم خود را به 
جامعه منتقل کنند و انتقال علم به جامعه از دو میسر کلی ممکن است؛ یکی 
»سیره علمی« و دیگری »سیره عملی«؛ علم ا باید به این دو شیوه، علم را به 
جامعه منتقل کنند، همانطور که ائمه علیهم السلام با قول و فعل خود، علم را به 
جامعه منتقل می کردند، علما نیز گرچه در آن سطح نیستند، لکن می توانند و 

وظیفه دارند در این جهت حرکت کنند.
از  که  حدیثی  در  )ص(  اکرم  پیامبر  داشت:  ابراز  آملی  جوادی  الله  آیت 
وْجَبَکمْ عَلَی شَفَاعَةً 

َ
ی غَداً وَ أ قرَبَکمْ مِنِّ

َ
غرر احادیث ماست، می فرماید »إنَّ أ

اسِ«؛  النَّ مِنَ  قْرَبُکمْ 
َ
أ وَ  خُلْقاً  حْسَنُکمْ 

َ
أ وَ  مَانَةِ 

َ
لِلْأ أدّیکمْ  وَ  لِلْحَدِیثِ  صْدَقُکمْ 

َ
أ

نزدیکترین شما نسبت به من در روز قیامت و شفاعت شونده ترین شما کسانی 
هستند که راستگوتر در گفتار، امانت دارتر، خوش خُلق تر و به مردم از همه 
نزدیکتر باشند، علما باید بیش از دیگران خود را مخاطب این حدیث بدانند، 
اگر ارتباط عالم با مردم بیش از دیگران باشد در قیامت به پیامبر )ص( نزدیکتر 
خواهد بود، این نکته وظیفه علم ا را در قبال جامعه به روشنی تبیین می کند، 
یعنی علما وظیفه دارند خود را به مردم جامعه نزدیک کنند و راه آن این است 
که مردمی بیندیشند و خیرخواه مردم باشند و این میسّر نیست مگر اینکه 
تلاش و کوشش کنند که علم صائب و عمل صالح داشته باشند و آن را به 

جامعه خود نیز منتقل کنند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم تأکید کرد

لزوم استفاده از ظرفیت نخبگان در 
شورای اسلامی شهر قم

تأکید  با  قم  معماری شورای اسلامی شهر  و  رئیس کمیسیون شهرسازی 
بر استفاده از ظرفیت نخبگان در شورای اسلامی شهر، بیان کرد: تعامل با 
هیئت های اندیشه وز در حوزه شهرسازی و معماری در جهت ارتقای کیفی 
خدمات و تصمیمات شورای شهر در حوزه شهرسازی و معماری همیشه مورد 

توجه بوده است.
محرری با تأکید بر استفاده از ظرفیت نخبگان در شورای اسلامی شهر قم،بیان 
کرد: تعامل با هیئت های اندیشه وز در حوزه شهرسازی و معماری در جهت 
ارتقای کیفی خدمات و تصمیمات شورای شهر در حوزه شهرسازی و معماری 
همیشه مورد توجه بوده است و در ادامه راه نیز از طرح ها و نظرات این عزیزان نیز 

قطعاً بهره مکفی را خواهیم داشت.
وی با اشاره به مشکلات هسته مرکزی شهر به ویژه معضل پارکینگ، اظهار 
داشت: کمبود پارکینگ های عمومی در سطح شهر سبب نارضایتی مردم 
شده است، پارکینگ های عمومی سطح شهر باید در تملک ساخت به صورت 
جهشی و در اولویت کار قرار گیرد و از این عقب افتادگی طولانی مدت خارج 

شویم.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: 
سالیانه از ردیف حذف پارکینگ در حدود ۳۰ میلیارد تومان دریافتی شهرداری 
بوده اما نسبت تملک و ساخت پارکینگ از عدد فوق به مراتب کمتر است و 
باید یک حرکت جدی در این زمینه داشته باشیم، برای نمونه پیگیری اجرای 
پروژه های اولویت دار در حوزه پارکینگ های عمومی کوچه هفت دورشهر، میدان 

شهید دستغیب و خیابان استاد فقیهی از جمله موارد است.
محرری افزود: سلامت اداری در حوزه شهرسازی و جلب اعتماد عمومی یکی 
از اولویت های مهم کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم 
است و این مهم جز با یاری مردم و پیگیری مستمر نامه های آنان و سایر اقدامات 
نظارتی حاصل نمی شود، به منظور تقویت بانک املاک نیز باید خرید املاک 

مناسب در سطح شهر مورد توجه باشد.
وی خاطرنشان کرد: پیگیری طرح های مطالعات شهری، ساماندهی سیما و 
منظر شهری و ساماندهی کنترل ساخت وساز و پیشگیری از تخلفات ساختمانی 
ازجمله مواردی است که باید با حساسیت خاص و بهره گیری از متخصصان 
آن حوزه مورد بررسی قرار گرفته تا با تکیه  بر این مهم نگاه و تعامل اجتماعی با 

شهرداری تغییر کند. 
اشاره  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
ها،  ارگان  این  ازجمله  شد:  یادآور  همسو،  نهادهای  با  شهرداری  تعامل  به 
سازمان نظام مهندسی استان قم است، مجموعه مدیریت شهری در تلاش 
است تا فرآیندهای صدور پروانه کوتاه شود اما مراجعین فعالیت های سازمان 
نظام مهندسی را ذیل خدمات دریافتی از شهرداری تعریف می کنند، درحالی که 
مربوط به سازمان دیگری است و باید با تعاملی که با سازمان نظام مهندسی 
ایجاد می شود در حوزه مختلف فرآیندها کوتاه شود و با نظارت دقیق و دریافت 

تعرفه های منطقی این موارد واقعی تر گردد.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم مطرح کرد

کمبود پارکینگ و پارک سوار در 
محدوده جمکران

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: در 
محدوده جمکران با معضل کمبود پارکینگ و پارک سوار مواجه هستیم که 
سازمان مدیریت بحران کشور برای این منظور هزار میلیارد ریال را تخصیص داده 

ولی هنوز پرداخت نشده است .
سید محسن میرهادی در شورای حمل  و نقل و ترافیک استان که در سالن 
جلسات معاونت امور عمرانی استانداری برگزار شد، با قدردانی از همکاری 
های انجام شده برای خدمت رسانی به حاضران در تشییع سردار سلیمانی 
گفت: در جریان برگزاری این مراسم باشکوه مدیریت جهادی به تمام معنا 

اتفاق افتاد.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم با یادآوری 
اینکه سال گذشته برای جشن های نیمه شعبان 98 ایستگاه صلواتی در مسیر 
جمکران برپا شد، گفت: برای مراسم تشییع شهدا که تنها یک روز بود، ۶۰ 

ایستگاه صلواتی استقرار پیدا کرد.
میرهادی اضافه کرد: در این روز 9۰ هزار لیتر آب آشامیدنی توزیع، و ۲۷ 

دستگاه ماشین آلات آتشنشانی نیز در حالت آماده باش قرار داشتند.
وی همچنین معضل کمبود پارکینگ و پارک سوار در محدوده جمکران را مورد 
توجه قرار داد و یادآور شد: سازمان مدیریت بحران کشور برای این منظور هزار 

میلیارد ریال را تخصیص داده ولی هنوز پرداخت نشده است .
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم بیان کرد: 
بهترین کار برای جلوگیری از ازدحام وسایل نقلیه در محدوده جمکران، ایجاد 

پارکینگ های متعدد در ورودی های شهر قم است.

قائم مقام شهردار قم :

کاربری محله اسماعیل آباد
 فضای سبز است

قائم مقام شهردار قم گفت: منطقه اسماعیل آباد از سال ۱۳8۶ وارد محدود 
شهری شد، اما کاربری در نظر گرفته شده برای آن فضای سبز است.

نشست بررسی مشکلات محله اسماعیل آباد شهر با حضور مرتضی حیدری 
فرماندار، قائم مقام شهردار قم و تنی چند از مسئولان این شهرستان در سالن 
امام رضا)ع( فرمانداری برگزار شد و تعدادی از مسئولان و کارشناسان دیدگاه ها، 

نظرها و پیشنهادهای خود را در این زمینه ارائه کردند.
ابراهیم معتمدی قائم مقام شهردار قم در این جلسه، با بیان اینکه این منطقه 
از حدود دهه ۷۰ و در خارج از محدوده شهری در آن زمان به صورت غیرقانونی 
ساخته شده است، گفت: هرچند این منطقه از سال ۱۳8۶ وارد محدود شهری 

شد، اما کاربری در نظر گرفته شده برای آن فضای سبز است.
وی با اشاره به اینکه استراتژی )راهبرد( استان مبنی بر جمع آوری این محله 
بوده است، افزود: در صورت حل شدن مساله ریل راه آهن در کنار این محله و 
نیز مساله جایگزینی در اراضی ۳۲ هکتاری پردیسان، امکان ساخت یک خیابان 

۵۵ متری در این محله وجود دارد.

استاندار قم تاکید کرد

تفویض اختیارات ملی برای رفع موانع تولید

طرح:محمد علی رجبی

 سیستان و بلوچستان را دریابید! 


